

ကန့်သတ်

မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများအပိုက်ရက်စာတမ်း  
မဟို ဂေဟဗိဇ္ဇာနိဒါန်း  
(သုတေသနဌာနခွဲ)



ရိုဟင်ဂျာပြုသင်္ကာ နှင့်  
ဇော်စော-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နယ်စပ်  
ဒုက္ခသည်များပြုသင်္ကာ  
အပေါ်လေ့လာချက်စာတမ်း

ရက်စွဲ၊ ၁၉၉၂ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ (၇) ရက်

ကန့်သတ်

အထွေထွေ

ကန့်သတ်

မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများအပေါ်ကရက်တစ်တစ် ဦး  
ဗဟို ကော်မတီ ဌာနချုပ်  
( သုတေသန ဌာနခွဲ )

“ ရိုဟင်ဂျာပြဿနာနှင့်မြန်မာ့ဘဏ္ဍာရေး ဒေသနယ်စပ်ဒုက္ခသည်များ  
ပြဿနာအပေါ်လေ့လာချက်စာတမ်း ”

မာတိကာ

အပိုင်း (၁)

<u>ရိုဟင်ဂျာပြဿနာ</u>	<u>စာမျက်နှာ</u>
၁။ ရိုဟင်ဂျာဟူသည့် ဝေါဟာရပြဿနာ	၂
၂။ ရိုဟင်ဂျာတို့၏ သမိုင်းအချက်အလက်ဆိုင်ရာပြဿနာ	၆
၃။ ရိုဟင်ဂျာများအပေါ်မတုတ် သောသဘောထား (၃) ခု	၁၉
(က) ရိုဟင်ဂျာများသတ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုး နှစ်စု မဟုတ်ဟု သောသဘောထား	၁၉
(ခ) ရိုဟင်ဂျာများသတ်ရခိုင်ပြည်သားအစစ်ဖြစ်ပြီး တိုင်းရင်းသားလူမျိုး နှစ်စုဖြစ်သည့်ဟုသောသဘောထား	၂၁
(ဂ) ရိုဟင်ဂျာများသတ်အခြားလူမျိုးဖြစ်သည့်ဟုသော သဘောထား	၂၁
၄။ ရိုဟင်ဂျာလက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းများ	၂၃
၅။ ရိုဟင်ဂျာများသတ်မြန်မာနိုင်ငံသားလူမျိုး နှစ်စုဟုတ် / မဟုတ်	၂၆

အပိုင်း (၂)

<u>မြန်မာ-ဘဏ္ဍာရေး ဒေသနယ်စပ်ဒုက္ခသည်များပြဿနာ</u>	၂၉
၆။ ဒုက္ခသည်များအခြေအနေ	၃၃
၇။ နိုင်ငံတကာ၏ဖိအားပေးမှုများ	၃၄
၈။ နှစ်နိုင်ငံအဖွဲ့အစည်းတိုင်းများ	၄၀
၉။ နှစ်နိုင်ငံသဘောတူညီချက်အပြုလုပ်စာပြဿနာများ	၄၁
၁၀။ ပြေလည်မှုမရသေးသော ဒုက္ခသည်များ၏အနာဂတ်ခရီး	၄၄



များစွာ ချင်ချိန်နေရပါသည်။ သို့သော်လည်းနေ့ခင်းအခြေအနေတွင် ဤစာတမ်းပါ ရှိ  
ဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ " ခေါင်းစဉ် - ငယ်ပါ အထောက်အထားများဖြင့် ရှိ  
ဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှုပါသည်။

ထို့ကြောင့် ဤစာတမ်း၌ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှု  
စာတမ်းပါ အချက်အလက်များမှာ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှု  
ကြောင်းအတည်ပြုချက်ပေးခြင်းသော မဟုတ်သည့်ကိစ္စများလည်း ပေးရန်လိုအပ်သကဲ့သို့၊ တ  
ဖက်ကလည်း ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှုကြောင်း အတည်ပြု  
သည့်ကိစ္စကို ချစ်ခင်မှုပါသည်။ ဤစာတမ်းမှာ " ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ  
ဒေသနာစီစဉ် ချစ်ခင်မှုများ ပြဿနာအစီအစဉ် လေ့လာချက် စာတမ်း " ဖြစ်သည့် နှင့်အညီ ဆက်  
စပ်မှုရှိနေသော ပြဿနာ နှင့် ရက်အနက် ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ကို ဦးစွာ တင်ပြထားပြီး မှတ်  
နှုန်းဆက်စပ်နေသော မြန်မာ့ဘဏ်လက်ရုံး ဒေသနာစီစဉ် ချစ်ခင်မှုများ ပြဿနာ ကို ဆက်လက်တင်  
ပြထားပါသည်။ သို့မှသာ ယင်းပြဿနာများအား တစ်ကန့်စာဆက်ဆက် စီစဉ် ဖြင့်လေ့လာ  
နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

အပိုင်း (၃)

“ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ”

၁။ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ

မဆလခေတ်အတွင်း မွေးဖွားလာသူများအဖို့ ၁၉၆၁ ခုနှစ်လယ် နှင့် ၁၉၆၂  
ခုနှစ်အပိုင်းကလေးရက်မှ နိုင်ငံတော်စာနယ်ဇင်း၊ အထွေထွေ၊ ချက်တို့၏ ထုတ်ဖော်တင်ပြ  
ချက်များကြောင့်သာ " မြန်မာ့စစ်အစိုးရ၏ မဟာရား ဖိနှိပ်မှုကြောင့် ဘဏ်လက်ရုံး ဒေသနာ  
နိုင်ငံအတွင်း ဆိုအစုလိုက်အပြုံလိုက် ထွက်ပြေးသွားကြသော ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာများ "၊  
ဟာသည့်အထက်ကလေး ဝင် နှုတ်ကြား ချစ်ခင်မှုပါ။ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ  
ဖက်၌ ချစ်ခင်မှုပါ။ ဤအခြေအနေရောက်မှ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ  
ကလေးများကို စူးစမ်းလေ့လာသည်။ ပေးမြန်းစုစမ်းလေ့လာသည်။ ဖွဲ့စည်းလေ့လာ ချစ်ခင်  
သည်။ ခေါင်းစဉ် မှုပုံစံကလေးအမျိုးမျိုးအဖွဲ့ဖွဲ့ ဖြစ်နေသည့် မြန်မာပြည်တွင်း၌လည်း ရရှိ  
ထုလား၊ ရရှိနိုင်ဘလိ၊ ခေါ်ဆောင်ထုလား၊ ဘလိ၊ ဘလိထုလား၊ စစ်တော် ဝန်ထမ်းများ  
မျိုး၊ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှုကြောင့်  
နဝတစစ်အစိုးရက မူ (၂၀-၂-၆၂) ရက်နေ့ ဖြင့် " သတင်းကြောင်းအရလည်း ရှိ  
ဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ ဝန်ထမ်းများ၏ ချစ်ခင်မှုပါ။ ရှိဟင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့်ရေးစာရင်းပြဿနာ  
ကျန်ဆုံးအစွဲအချို့ကလေးကလေး ဝန်ထမ်းများ ပေးခြင်းဖြစ်ပါသည်။ " ထုတ် နိုင်ငံတော်စာနယ်ဇင်း

ဤဥပဒေအားဖြင့် အောက်ဖော်ပြပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းပေးလိုက်သည်။

မြန်မာပြည်လူထုလက်ခံရေးရပြီးနောက် ဂုဏ်ထူးဆောင်များနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရန်အတွက် အစိုးရက "ဒေသဆိုင်ရာဆိုင်ရာ ဆိုင်ချက်များ စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။" မြန်မာနိုင်ငံတော် ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။ ဤအတွက် အစိုးရက ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။

ဤအခြေအနေများကို နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။

"ဂုဏ်ထူးဆောင်များနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။"

"အခြေအနေများကို နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။"

၁။ ၁၉၅၀-၁၉၆၂ မြန်မာနိုင်ငံရေး (တတိယတွဲ) ၊ ဦးကျော်ဝင်း ၊ ဦးမြတ်နှင့် ဦးထွန်းတို့၏ ပြုစုရေးဆွဲသော မြန်မာနိုင်ငံတော် ဝန်ထမ်းများနှင့် နှစ်ပတ်စပတ်များ ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်အတွက် စီစဉ်ရေးဆွဲပေးရမည်။

၂။ ၅၀-၆၂ မြန်မာနိုင်ငံရေး (တ-တွဲ) စာ-၂၃၀

ထို့ ဤကဲ့သို့ ရိုဟင်ဂျာ ဟု သိသည့် အမည်မှ ဝါရ ခိုင်ပြည်နယ်ရှိ ယောက်ျားများ သူ့အချို့က  
ကိစ္စကပ်မည် ပေးခဲ့ခြင်း သာဖြစ် ဤကဲ့သို့ နဝတစ်စစ်အစိုးရက ခိုင်ငံတကာ သို့မဟုတ် ဖော်  
ဤကဲ့သို့ နေ့စဉ်လည်း နဝတစ်စစ်အစိုးရက ဝေခံယူပူပူ နှေးနှေး သမိုင်းစာအုပ်ထဲတွင် ပင်  
ရိုဟင်ဂျာ ဟု သိသည့် အမည်မှ ဝါရ ခိုင်ပြည်နယ်ရှိ ယောက်ျားများ သူ့အချို့က  
ပြန်ရသွားစေရန် ၊ နောက်က ပေ၇၇ ဟု သိသည့် စကား ပုံနှစ်ဖြစ် နေ ဤကဲ့သို့ ဤကဲ့သို့  
ရ ပေမည်။

၁၉၅၅ ခုနှစ် ၊ စက်တင်ဘာလ (၂၅) ရက်နေ့ ၊ နီနက် (၈) နာရီတွင်  
ရန်ကုန် ရေအဖိုမှ မြန်မာ ခိုင်ငံ ဝန်ကြီး ချစ်ဦးနု၏ မိန့်ခွန်း၌ ။ “ ဝါရ ခိုင်ပြည်နယ်သည်  
မြန်မာ ခိုင်ငံ၏ အနောက် အောက်ဘက်တွင် တည်ရှိသည်။ ဝါရ ခိုင်ပြည်နယ် ၊ စစ် ဣန္ဒြေ  
တွင် ဘူးအီး ၊ ဟောင် နှင့် ၊ မောင်း ၊ ဟောမြို့နယ်များ ပါဝင်သည်။ အဆိုပါ မြို့နယ် နှစ်ခုသည်  
အရှေ့ပါကစ္စတန် နှင့် နယ်နိမိတ် ချင်းထိစပ် နေသည်။ အဆိုပါ မြို့နယ် နှစ်ခုတွင် နေထိုင်သူ  
အများစုမှာ အစ္စလာမ်ဘာသာကို ကျွမ်းကျင် ယော ရိုဟင်ဂျာ လူမျိုးများ ဖြစ်သည်။ ” ဟူ၍  
ထည့်သွင်း ပြောကြားသွား ခဲ့သည်။

၁၉၅၆ ခုနှစ် ၊ နိုဝင်ဘာလ (၃) ရက်နေ့ နှင့် (၄) ရက်နေ့ များတွင် ဝန်ကြီး  
ချစ်ဦးနုက ကွယ် ရေးဝန်ကြီး ဦးဘ ဆွေကလည်း ဘူးအီး ၊ ဟောင် နှင့် ၊ မောင်း ၊ ဟောမြို့  
နယ်လူထုအစည်းအဝေး၌ ။ “ ရိုဟင်ဂျာ များသည် အခြားလူနည်းစု ၊ လူမျိုးစု များဖြစ်  
ယောဂျစ် ၊ ချင်း ၊ ကချင် ၊ ကရင် ၊ ကယား ၊ မွန် နှင့် ဝါရ ခိုင်ကဲ့သို့ အဝါရ ဝါရ တိုင်းတွင်  
အညီအမျှ ဖြစ်သည်။ သမိုင်းအထောက်အထား များအရ ၎င်း ရိုဟင်ဂျာ များသည် မြန်မာ  
ခိုင်ငံအတွင်း နှစ် ပေါင်း များစွာ ဝေခံရခြင်း နေထိုင်လာ ခဲ့သည်။ သူတို့သည် အစ္စလာမ်  
ဘာသာကို ကျွမ်းကျင်သူ များဖြစ်၍ ယေဘုယျ ပြည် ဟောင် စုအတွင်း အခြားလူမျိုး များ နှင့်  
ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာ ၊ သစ္စာရှိစွာ နေထိုင်ခဲ့၍ ဤကဲ့သို့ သမိုင်းဆိုင်ရာ အထောက်အ  
ထား များ ရှိသည်။ ” ဟူ၍ ပြောကြား ခဲ့ ဤကဲ့သို့ ဆိုသည်။

၁၉၆၀ ခုနှစ် ၊ ဇူလိုင်လ (၄) ရက်နေ့တွင် မြန်မာ အစိုးရက ရိုဟင်ဂျာ များ ဖွဲ့  
ဖြိုးတိုးတက်မှုကို အထောက်အကူဖြစ် စေရန် မေယု ဒေသကို သတ်မှတ် ပေးခဲ့သည်။ (၄င်း  
ဒေသကို နေဝင်းက ၁-၂-၆၄ ရက်နေ့တွင် ပြန်လည် ဖျက်သိမ်း ခဲ့သည်) ။ ၁၉၆၀ ခုနှစ်  
စက်တင်ဘာလ (၂၅) ရက်နေ့တွင် ခိုင်ငံ ဟေဝန်ကြီး ချစ်ဦးနုက ရန်ကုန် ရေအဖိုမှ

၃။ တစ်လား ဒေသရှိ ခိုင်ငံ ၊ ခိုင်ငံခြား ရေးဝန်ကြီး ဌာန၏ (၁၂-၃-၆၂) ရက်စွဲ  
ဖြင့် သတင်းထုတ်ပြန်၍ ဤကဲ့သို့ ချစ် ၊ စာ၃။ နောက် ကိုးကားလျက် တစ်လား ဒေသရှိ ခိုင်  
ငံခြား ရေး ဌာန ထုတ်ပြန် ချက်တို့ ဖြစ်သည်။

၄။ ယင်း

“ရခိုင်ဂိုဏ်ရဲ ဂျာမားသစ်မြန်မာလူမျိုးစုတစ်စုဖြစ်သည့်” ဟုပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့ပြင်မြန်မာအထိမှလည်း ဂိုဏ်ရဲဘာသာအဓိက ဝင်္ဂါဝင်္ဂါဝင်္ဂါ ခုနှစ်၊ မေလ (၁၅) ရက်နေ့မှ ၁၉၆၅ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ (၁) ရက်နေ့၊ နေဝင်းမရပ်ဆိုင်းပစ်ဖက်ကလေးထိတစ်ပတ်လျှင် နှစ်ကြိမ်အထိလှည့်ပေးခဲ့သည်။ ဤသို့ဖြစ်၍ ဂိုဏ်ရဲဂျာမားသစ်လူမျိုးစုတစ်စုဖြစ်မဖြစ်ကို အထူးသတင်း၊ ဂိုဏ်ရဲဂျာမားသစ်အစိုးရအဖွဲ့ကို မြန်မာပြည်လွတ်လပ်ရေးရပြီး အစိုးရအဆက်ဆက်ကလက်ခံဆုံးရှုံးခဲ့သည့် မှားယွင်းပွားများ နိုင်ငံဘွယ်ရသေ့။ ထို့ရသေ့ကလေးကလေးမှ ဝတ်စုံအစိုးရကောင်းတို့ကိုလည်း လူမျိုး၊ ဘာလေးကလေးလူမျိုးဝင်ဖြစ်သည့် အမျိုးမျိုးကလေးပွန်းတစ်ခေါ်ခေါ်နေခြင်းမှ ဂျာမားဝင်္ဂါဝင်္ဂါဘွယ်ရသေ့ပင်ဖြစ်သည်။

လွတ်လပ်ရေးရပြီး နောက်အစိုးရများက “ဂိုဏ်ရဲ” ဟုသတ်မှတ်မည်ကို ဆုံးရှုံးခဲ့ကြောင်း ပိုမိုထင်ရှားစေသည့် အချက်တစ်ခုမှာ ယင်းကလေးများက စစ်တပ်တွင် တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့သည့် ငြိမ်းစားခိုက်များ ချစ်အောင်ကြိုးစား U N D P ၏ ယင်းလွှာခွဲရေးသားဖော်ပြချက်ပင်ဖြစ်သည်။

“၁၉၄၈ ခုအောက်တိုဘာလလောက်တွင် ရခိုင်ပြည်၌ လမ်းဆုံအရပ်ရပ်တွင် များစွာ ဝန်ထမ်း ( B T F ) များ အဖြစ်တစ်ဖက်တစ်ရပ် အဆင်သင့်အသွင်ပြောင်းကာ တစ်ဖက်တစ်ရပ် မိုက်မြားသင်္ဘော (လမ်းဝင်ပိတ် ဝန်ကြီးဟောင်း ယခု တစ်ည ဥက္ကဋ္ဌ) ကို စစ်တွေ၊ ဝန်ထမ်းတစ်ဖက် များ ခန့်ဖြူးဘူးဆီးထား။ မောင်းဆော့၊ ရသေ့ဆောင် များတွင် အင်ပြည့်အားပြည့်တစ်ခွဲတစ်ခွဲ ဖြစ်လာခဲ့။ ချစ်အောင် နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် တဖြည်းဖြည်း မူဂျာဟစ် သူပုန်များကို လက်နက်ချစေခဲ့ပါသည်။ x x x x x x ”

နေ့ပိုင်းတွင် မိုက်မြားသင်္ဘော နှင့်ပင်ဖြစ်ပြီး ဘူးဆီးဆောင်၊ မောင်းဆော့တွင် ယခင် ဝန်ကြီးခင်က ပျက်သွားသော ရွာ (၅၅) ရွာကို ပြန်လည်ထူထောင်ပေးရန် အမျိုးမျိုး အမတ်ကြီးများ ပေး၊ ဂိုဏ်ရဲအစိုးရ အထက်အောက် ပစ္စည်း၊ ဆီ၊ အစားအသောက်များ ပေးပြီး အမျိုးမျိုး ဆွဲဆောင်သော်လည်း ပထမ ၃-၄ ရွာလောက် တစ်ရွာ ရသေ့လည်း နောက်ဆုံး မနေလိုကြပါ။ ထို့အပြင် မြန်မာ၊ ရခိုင်တစ်မျိုး ညှင်းပန်း နှိပ်စက်သည့် ဟုလွတ်တော်တွင် စစ်တွေအမတ် များ ဖြစ်သော ဦးကျော်မင်း ( ICS ) နှင့် ဝန်ထမ်း မူဂျာဟစ် ခေါင်းဆောင် ဦးကန်ကွက်ကြံ ရွာသစ်တည်ခြင်း

၅။ Mohd. A. Alam ဝတ်စုံကောင်းမြို့၊ ဘာလေးကလေး နိုင်ငံ၊ ASIaweek မဂ္ဂဇင်း အယ်ဒီတာ့အဖွဲ့မှ ၁၁၊ January 10, 1992 ။ နေဝင်ကိုးကားလျှင် Mohd. A. Alam ဟုညွှန်းမည်။

၆။ Union Nationals Democracy Party (ပြည်ထောင်စုအမျိုးသားများ ဒီမိုကရေစီပါတီ) ၁၉-၃-၉၂ ရက်နေ့ ရက်ပွဲ ပါနဝတအဖွဲ့အမှတ် ၈ / ၉၂ ဖြင့် နိုင်ငံရေး ပါတီအဖြစ် ပယ်ဖျက်ခြင်း ခံရသည်။





ကိုယ်ဝမ်းပြုနိုင်ရေး ပါတီများအပြင် နိုမိုး၊ မြို့ (ခေါ်) ခမီ၊ ကမန်၊ မရဝသည့်လူမျိုး  
နွယ်ဝုများကိုကိုယ်ဝမ်းပြုသည့် နိုင်ငံရေး ပါတီများလည်း ထွက်ဖော်လာခဲ့ကြောင်း တွေ့ရ  
ပေသည်။

ဤသို့သော လူမျိုးစု၊ လူမျိုးနွယ်ဝုကိုယ်ဝမ်းပြုနိုင်ရေး ပါတီအသီးသီးသည် မိမိတို့  
လူမျိုးစုအတွက် သော်လည်းကောင်း၊ ပြည်ထောင်စုကြီးအတွက် သော်လည်းကောင်း လုပ်သင့်  
လုပ်ထိုက်၊ ဖြစ်သင့်၊ ဖြစ်ထိုက်သည့် များကို အာမခံချက်ပေး၊ ဝန်ဆောင်ပေးရန် ခံကြသည်။ ဤ  
ထွက်ဖော်ခြင်းသည် ဂျပန်အစွမ်းထက်မှုနှင့် နိုင်ငံရေး ပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်၊ မရခဲ့ကြသည့် နိုင်ငံရေး  
ပါတီအချို့လည်း ပေါ်ပေါက်ခဲ့သည်။ ယင်း နိုင်ငံရေး ပါတီများမှာ အမျိုးသားလူ့အခွင့်အ  
ရေး ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီ၊<sup>၁</sup> အမျိုးသား ပါတီ၊<sup>၂</sup> မေယု နှစ်ပတ်တော်တော်ရေး ကောင်စီသား  
လူငယ်များအဖွဲ့ချုပ်၊<sup>၃</sup> နှင့် တိုင်းရင်းနွယ်ဖွားပူးပေါင်းရေး ပါတီ<sup>၄</sup> တို့ဖြစ်သည်။  
ထူးခြားသည့် မှတ်တမ်းအရ ဂျပန် (ခေါ်) ဦးချစ်လွင် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ် ဆောင်ရွက်သည့်  
အမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေး ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီသည် ဂျပန်အမျိုးသားရေးကို စွန့်ခွာ  
မည့် နိုင်ငံရေး ဇာတ်နိပါတ် သို့အတင်းအဓမ္မ တွန်းတင်လုပ်ဆောင်နေကြောင်း တွေ့ရသ  
လိုကုန်သည်။ (၃) ပါတီမှလည်း ဂျပန်အမျိုးသားရေးကို စွန့်ခွာ မှတ်နွယ် မျှော်နေ  
ကြောင်း တွေ့ရသည်။

ဂျပန် ဂျပန် မူလ ဇာတ်မြစ် နှင့် သမိုင်းကြောင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အထားများ  
ကို လက်လှမ်း မှီရသော အရာဝတ္ထုများ၊ မှတ်တမ်း မှတ်ရာများကို ချဉ်းကပ်လေ့လာကြည့်  
ရသော်လည်း အချို့အရာဝတ္ထုများသည် ဂျပန် ဂျပန်ကို အလေးအနက်ထား၍ ပြု  
ထားကြောင်း တွေ့ရသလို၊ အချို့အရာဝတ္ထုများတွင် မူသမန်ကောလိပ်ရေး  
သားထားသည့် ကိုလည်း တွေ့ရပါသည်။ လူသားများသည် ဇာတ်နိပါတ် သမိုင်း  
ကို ဖန်တီးနေသူများ ဖြစ်ရသလို ကို ဖန်တီးရသော အတိတ်မှ သမိုင်းကြောင်းကို မှန်  
ကန်စွာ ဝှံ့မြင်နိုင်ရန် အရေးကြီးသော အချက်အလက်ကို ဖန်တီးရန် အတွက် ပစ္စုပန်ကောလ  
၏ ရုပ်ပိုင်း၊ စိတ်ပိုင်း လျှပ်စွာ မျှများသည့် လည်းကောင်း၊ မေ့မြင် ဖြစ်ရန် လိုအပ်လှပါသည်။  
အမျိုးသား ပါတီမှ ထုတ်ဝေခဲ့သည့် ဝေဖန်ချက်တွင် ဂျပန် ဂျပန် သမိုင်းကြောင်း တွန်းတင်

၁၇ National Democratic Party For Human Rights ( မှတ်ချက်။ ၎င်း ပါတီသည်  
ပါတီစုံရွေးကောက်ပွဲများအား ဆောင်ရွက်ရန်၊ မဲဆန္ဒနယ် (၂) နယ် နှင့် ဝေဖန်ချက်  
ဖြင့် နယ်၊ မဲဆန္ဒနယ် (၂) နယ်၊ ပုဂံပေါင်း မဲဆန္ဒနယ် (၄) နယ် ဝလုံး နှင့် အစိုင်ရခဲ့သည် )  
၉။ Amyothar Party  
၁၀။ Students and Youth League for Mayya Development (Arakan)  
၁၁။ Indigenous Race Collaboration Party

ကိုအောက်ပါအတိုင်းရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

၁၄၈၄ ခုနှစ်မတိုင်မီကကလေးမှလူများကိုရခိုင်ဘုရင်တို့ကရခိုင်ပြည်  
သို့ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်လာခဲ့သည်ကိုရခိုင်ပြည်သူ့အမိန့်ရေစာတင်ပေါင်းစုမှ  
ထုတ်ဝေသောဝဘေဝင်တွင်ဖော်ပြထားပါသည်။ ဝက်ကောင်းသောဝဘေဝင်  
ခုနှစ်တွင်ထင်ရှားသည်။ ယင်းကိုရခိုင်တို့ကသွားရောက်နှိမ်နင်းခဲ့သည်။  
၁၂၄၆ ခုနှစ်တွင်ဝက်ကောင်းကတစ်ကြိမ်ထင်ရှားပြန်သည်။ ဤအချိန်တွင်  
ရခိုင်လောက်ချားပူရ (Lauchipura) တိုင်းအောင်သွားရောက်နှိမ်  
နင်းရုံမကကျန်အဖြစ်လူပေါင်း (၄၅၀၀) ကိုဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်လာခဲ့  
သည်ဟုယင်းဝဘေဝင်၊ ဝဘေဝင် (၆) တွင်ဖော်ပြထားပါသည်။

ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၂၄၆ တွင်ကလေးမှရခိုင်တို့ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်  
လာခဲ့သူပေါင်းမှာတစ်ကြိမ်ကမ်းဖြင့် (၄၅၀၀) ဖြစ်နေသော်လည်းတွေရ  
သဖြင့်ယခုအချိန်အထိနှစ်ပေါင်း (၃၄၄) နှစ်ပင်ကြာညောင်းခဲ့ပြီးဖြစ်ပါ  
သည်။ ထိုသို့မှာရခိုင်ဘုရင်ကိုယ်တိုင်ကပင်၄င်း၏အစကစ၌ဖြစ်ပွားခဲ့  
သောသူများသာဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ကိုယခုအချိန်အထိ (ဘလေးခိုင်ငံသား)၊  
ဘလေးဟုခေါ်နေလျှင်ညီညွတ်ရေးပျက်ပြားသွားရန်ဖန်တီးရသောကိစ္စပါသည်။

၁၄၈၅ ခုနှစ်တွင်ကတစ်ပြည်လုံး၌လူဦးရေတစ်သိန်းမျှပင်မပြည့်စုံသေး  
ပါသည်။ အခြားတစ်ဖက်တွင်မဟာမြတ်မုနိဘုရားကိုလည်းမြန်မာမင်းတို့  
မန္တလေးသို့ပင်ဆောင်သွားရသည့်အခါ၊ သာသနာကိုလည်းရခိုင်မှရုပ်  
ဆိမ်းခြင်းခံလိုက်ရခြင်းဖြစ်သည်။ ရခိုင်တွင်လူအင်အား၊ မနအင်အားတို့မှာ  
ခါလီဖြစ်သွားကြောင်းပေါ်လွင်နေပါသည်။ အကယ်၍ဘလေးကရခိုင်ဒေသကို  
မသိမ်းခဲ့လျှင်ရခိုင်သည်မတိုက်ခတ်ပါသောကလေးသွားမည်မှာအထူးသေ  
ချာနေပါသည်။ ဤသည်မှာသမိုင်းသင်ခန်းစာဖြစ်ပါသည်။

ဗမာဘုရင်သည်လည်းကောင်း၊ ရခိုင်ဘုရင်သည်လည်းကောင်း၊ မိမိတို့  
တွင်းသို့ကလေးကလေးများကိုချေမှုန်း၍ကျွန်ပြုခဲ့သည်။ ဤပေါ်လွင်ကြောင်း  
သမိုင်းတွင်ဗမာနှင့်ရခိုင်သည်အလိပ်တို့၏ကိုလိုနီဖြစ်ခဲ့ရပါသည်။ အကယ်၍  
ဗမာဘုရင်နှင့်ရခိုင်ဘုရင်တို့သည်မိမိတို့တွင်းသို့ကလေးကလေးများ၏စာဝ  
ကိုမြှင့်တင်ခဲ့ပါကရခိုင်ပြည်ကြီးသည်ပျက်စီးသွားမည်မဟုတ်သည့်အပြင်အင်အား  
ကြီးသောနိုင်ငံတစ်ခုအဖြစ်တည်ငြိမ်နေမည်ဖြစ်သလိုဗမာပြည်လည်းအလိပ်တို့  
၏ကိုလိုနီဖြစ်မည်မဟုတ်ပါ။ ရခိုင်ပြည်သူ့အမိန့်ရေစာတင်ပေါင်းစု (ဗဟိုဌာန  
ချုပ်) ဝက်ကောင်းထုတ်ဝေသောရခိုင်ပြည်မှဘလေးနှင့်သူတို့၏သမိုင်းပြုစုရာ  
ဝဘေဝင်တွင်ဖော်ပြခဲ့သောသက္ကရာဇ် ၁၂၄၆ - ခုနှစ်ကရခိုင်ဘုရင်ဖမ်း  
လာခဲ့သောကလေးသား ၄၅၀၀ (လေးသောင်းခုနှစ်ဆယ့်ငါးရာ)၊  
သည်ယခု၁၉၉၀ ခုနှစ်တွင်နှစ်ပေါင်း ၃၄၄ နှစ်တိုင်တိုင်ရခိုင်တွင်အခြေ  
တိုက်နေထိုင်လာခဲ့ပြီးဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ကိုယခုခိုင်ငံရေးအမည်အားဖြင့်မြန်  
မာလူမျိုးဟုခေါ်ရန်မှတစ်ပါးအခြားမရှိပါ။

သို့သော်လည်းမျိုးရိုးဇာတိအမည်ဖြင့်ခေါ်လိုပါကမည်သည့်အမည်ဖြင့်ခေါ်သင့်  
ပါသလဲ။ ၎င်းတို့ကိုဘလေးဟုခေါ်နေပါက၊ ၎င်းတို့ကိုဘလေးဒေသကပိုင်သည်ဟု  
ခေါ်ပိုင်သော်လည်းကောင်းပါသည်။ ယင်းသို့အားဖြင့်တစ်ဘက်နိုင်ငံသို့မိမိတို့  
ထိုးအင်နေသလိုသာဖြစ်ပါသည်။ မိမိနိုင်ငံသားများကိုတစ်ဘက်နိုင်ငံ၏နိုင်ငံ

ရေးအမည်ဖြင့်ခေါ်နေပါကကိစ္စကိစ္စ နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံရေးဗြူဟာကိုမိမိနိုင်ငံသား  
များအပေါ်လွှမ်းမိုးသွားအောင် ဖန်တီးပေးရသောကိစ္စပါသည်။ x x x တ  
နည်းအားဖြင့် ဘာလို့မှ ဘာလို့ မျိုးရိုးအမည်မဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံရေးအမည်ဖြင့်ခေါ်  
ပါသည်။ x x x x x

ရခိုင်ပြည်သူ့ဒီမိုကရေစီတစ်ပေါင်းစုံ၊ ဗဟိုဌာနချုပ်၊ ဝမ်းကျောင်းမှထုတ်ဝေ  
သောမော်ဒယ်ပြပါဝင်အောင်ကိုကြည့်ပါက ၁၇၇၅ - ခုနှစ်တွင် ရခိုင်လူဦးရေ  
တစ်သိန်းမျှပင် မပြည့်ပါဟုဖော်ပြထားပြီး ၁၂၄၆ - ခုနှစ်ကပင် ရခိုင်ဘုရင်  
များ ဖမ်းယူလာသော ဘင်္ဂလား ဦးရေမှာ ၄၇၅၀၀ ရှိနေရပါသည်။ ၁၇၇၅ -  
ခုနှစ်အထိ နှစ်ပေါင်း ၄၄၀ ကြာဖြင့် သွားဖြုတ်၍ မူလလူဦးရေ ၄၇၅၀၀  
မှ ၄၄၀ နှစ်အတွင်း မည်မျှပျောက်ပျက်သွားခဲ့ကြောင်း နိုင်ငံပါသည်။ ထိုကြောင့်  
၁၇၇၅ - ခုနှစ်တွင် ရခိုင်လူဦးရေ တစ်သိန်း ဟုဆိုလျှင် ဝန်ပေါင်းတစ်သိန်း  
ထက်တစ်လား မှ ဖမ်းယူခဲ့သော များအား မည်မျှရှိနေသည်ကို တွက်ဆယူနိုင်ပါ  
သည်။

ဒီလူမျိုးကိုကမိမိတို့သည် ရခိုင်ဂိုဏ်း ၇၁ များဖြင့် ဖြစ်သည်ဟု မှတ်တမ်းတင်  
သည်။ ထို့ကြောင့် ရခိုင်ဂိုဏ်း ၇၁ ဆိုသည်မှာ ဘယ်သူလဲဟု မေးလျှင် ဒီလူမျိုးကိုထိုး  
ပြုရန်သာ ရှိပါသည်။ x x x ထိုအချိန်ကစ၍ ဝမ်းကျောင်း များတွင် ရခိုင်  
ဘုရင်တို့၏ အမည်ကိုဖော်ပြထားရပါသည်။ ရခိုင်ဘုရင်၏ အမည်နှင့် တွဲ၍ အစွဲလက်  
တွဲအမည်လဲ ပါဝင်နေသည်ကို တွေ့ရပါမည်။ ၁၂

ဝမ်းကျောင်းတွင် ဗဟိုဌာနချုပ် အဖြစ် ရုံးပိုက်သော ရခိုင်ပြည်သူ့ဒီမိုကရေ  
စီတစ်ပေါင်းစုံ ၁၃ မှထုတ်ဝေသော ရခိုင်ပြည်မှတစ်ဆင့် နှင့် သူတို့၏ သမိုင်းပြဿ  
နာအမည်ရှိ ဝင်အောင် နှင့် သက္ကရာဇ် ၁၂၄၆ ခုနှစ်တွင် ဘင်္ဂလားပြည်မှ  
ဘင်္ဂလားသား ၄၇၅၀၀ ကို ရခိုင်ပြည်သို့ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်လာခဲ့သည်။  
၁၇၇၅ - ခုနှစ် နှင့် ရခိုင်ပြည်တွင် လူဦးရေ တစ်သိန်းမျှပင် မပြည့်ဟုဆိုသည်။  
ဆိုလိုသည်မှာ သက္ကရာဇ် ၁၂၄၆ - ခုနှစ်တွင် ရခိုင်ဘုရင်က ဘင်္ဂလားကို  
တိုက်ခိုက်ပြီး ဘင်္ဂလားသား ၄၇၅၀၀ ကို ရခိုင်ပြည်သို့ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်  
လာခဲ့သည်။ ၁၇၇၅ - ခုနှစ်တွင် ရခိုင်ပြည်ကို ဗမာဘုရင်တို့၏ ဘင်္ဂလား  
က တိုက်ခိုက်သိမ်းပိုက်ပြီး ရခိုင်ပြည်သားများအား ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွား  
သဖြင့် ရခိုင်ပြည်တွင် လူဦးရေ တစ်သိန်းမျှပင် မပြည့်စေဘဲ ဟုဆိုလိုဟန် ရှိ  
သည်။ ရခိုင်အောင်းအား ဝင်က ရခိုင်တို့သည် ဘင်္ဂလား ၁၂ မြို့ကို ဝိုင်းဝန်း  
သတ်ဖြတ်ပြီး သမိုင်းစာအုပ်အချို့က ရေးသားဖော်ပြကြသည်။ ၁၄ ရခိုင်ပြည်သ  
မိုင်းတွင် မင်းထီး (၁၂၇၃ - ၁၃၇၅) သည် ဘင်္ဂလား ၁၂ မြို့ကို ရခိုင်  
လက်နက် နိုင်ငံအဖြစ် သိမ်းပိုက် နိုင်ခဲ့သဖြင့် ဖြစ်သည်ဟုဆိုသည်။ ၁၅ သို့ဖြင့် ရခိုင်

၁၂။ အမျိုးသားပါတီဝင်များအတွက်လက်စွဲဝင်အောင်၊ အတွဲ(၇)၊ ၀၁၂၉  
၁၃။ Arakan Peoples' Democratic Front (APDF)  
၁၄။ ဦးစာသန်း၊ ကျောင်းဆန်းမြန်မာ့ဂျာနယ်၊ ၀၁၀၉၃  
၁၅။ ပိုးလှအောင်၊ ရခိုင်နိုင်ငံသမိုင်းသစ် (၁၈၈၀-၁၉၀၀ မှအစ ၂၀၁၀ ခုအထိ)  
တော်လှန်ရေးနယ်မြေမှထုတ်ဝေသည်။ ၀၁၂၃။ နောင်ကိုထိုးကားလျှင် ပိုးလှအောင်၊  
ရခိုင်သမိုင်းသစ်ဟုညွှန်းမည်။

ကောင်းဝေးဝင်္ဂကလေးများကတစ်လားကိုတိုက်ပြီး တစ်လားသား ၄၅၀၀ ဖိုရိုဒိုင် ပြည်ဆုံးမမ်းဆီးခေါ်ဆောင်ခဲ့ခြင်းမှာ သိသယဖြတ်ဖုတ်မရှိချေ။

မမာဘုရင်ဘိုးတော်ဘုရား ( ၁၅၀၂ - ၁၆၀၉ ) သည်လည်း ၁၅၀၄ ခုနှစ် တွင်ရိုဒိုင်ပြည်ကိုဆိမ်းပိုက်ပြီးနောက် ၁၆ ရိုဒိုင်မှသမတမင်းနှင့်တကွလက်နက်များ၊ ရွှေငွေပစ္စည်းများ၊ ပညာသင်္ဘောများ၊ ဘုရင်နောင် ဖိုးဒယားမှဆိမ်းယူခဲ့သော ဝှစ်ထူ ပစ္စည်းများနှင့်မဟာမြတ်ပုဂံရုပ်ပိုးတော်ကိုဆိမ်းပိုက်ယူဆောင်ခဲ့သည်။ ၁၅ ခေါ်ဆောင်လာသူများထဲတွင် အလုပ်လုပ်နိုင်သောပြည်သူ ဘိုးသောင်း ပါသည်ဟုဆိုသည်။ ၁၆ ၀၆၆၅ / ၆၆ တွင်အိန္ဒိယအင်ပါယာဘုရင် အော်ရင်ဇ ( Aurazeb ) ဘက်မှ ရိုဒိုင်ဘုရင်ဘက်ကို ဂရိအရွှေဖက်ပြောပြ၍ ဝှစ်ဆောင်နိုင်သောအခါ ရိုဒိုင်ဘုရင်တစ် မောက်မှ ရိုဒိုင်ဝှစ်သစ် ( ၂၀၀၀ ) နှစ်ဆောင်ကျော်ကို ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခဲ့ကြ သည်။ ၁၆ ဖိုနည်းတူ သက္ကရာဇ် ၄၀၉ တွင် ပုဂံမင်းဆက်အနောက်ရထားဝေသည့် သတို့ပြည်ကိုတိုက်ခိုက်ဆိမ်းပိုက်ဝင်္ဂကလေး သထုံမဟာမင်းနှင့်တကွ ခြိတ်တော်မေ့တော် ပီရကတ်၊ သုရ သုဝကောနှင့်တကွဆင်ဖြူး အလုံးအရင်း၊ ကျမ်းဂန်တစ်ရဟန်း သိသတော်များ၊ ပညာသင်္ဘောများကို ပုဂံသို့ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်ခဲ့သည်။ ဤသည့်မှာ ပဒေသရာဇ်ခေတ်တွင်အုပ်စိုးသည့်ဘုရင်များသည်တိုက်ခိုက်ဆိမ်းပိုက်၍ ရိုဒိုင်သည့်ဘက်က ပျံ့သည့်ဘက်မှလူများကိုဖွဲ့ပန်းအဖြတ် ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်လာကြခြင်းမှာ လူရိုလုပ် ဝင်္ဂကလေးဖြစ်သည်။ ဤသို့သောသမိုင်းဆိုင်ရာများကြောင့် ပစ္စုပ္ပန်ကလေးလူမျိုးရေးအရ အခြင်းပိုးမျှများ၊ နယ်မြေအရသောကွဲလွဲမှုများကိုတွေ့ရှိခဲ့သောနေ့ရခြင်းကပင်လွင် သမိုင်းဆိုင်ရာ ဝန်းဝေပင်ဖြစ်သည်။

“x x x အဘုရင်တို့သည် ငှင်းတို့ရိုဒိုင် ( အာရကန် ) တွင် ငှင်းတို့၏အမည်များ ကိုမှည့်ပေးခဲ့သည်။ ငှင်းတို့၏ပြောသည့် ၁၅ ရာစုနှစ်အထိဆက်လက်လွှမ်းမိုး

- ၁၆။ ပိုးလှအောင်ရေးသားသည့် ရိုဒိုင်သမိုင်းသစ်က ၁၅၀၄ ခုနှစ်ခေတ်ဘဝက ( ၁၁၄၆ - ခုပြာဆိုလပြည့်ကျော် ၅ ရက် ) နေ့တွင် ရိုဒိုင်တစ်ပြည်လုံး မမာတို့ လက်အောက်ကျရောက်ခဲ့သည်ဟုဆိုသည်။
- ၁၇။ ဦးဖိုနဲမြင် ( လူစသားကလေး ) နှင့် ဦးအောင်ဆန်းဟန်၊ ဘိအေ ( ဂုဏ်ထူး )၊ အင်ဝအလွန်၊ ရန်ကုန်၊ ဝေပေပေ့သုဝေအုပ်တိုက်၊ ၁၉၆၅၊ ၀၁ ၁၃၂
- ၁၈။ ပိုးလှအောင်၊ ရိုဒိုင်သမိုင်းသစ်၊ ၀၁ ၀၆
- ၁၉။ ၃- ဖြိုခဲမြောက် ရိုဟင်ဂျာအမျိုးသားနေ့အထူးထုတ်၊ အမျိုးသားပါတီ၊ ၁၉၉၁၊ ဇန်နဝါရီ ၃ ရက်၊ ၀၁ ၅၊ နေ့ခင်းတိုင်းလွင် ရိုဟင်ဂျာအမျိုးသားနေ့အ ထူးထုတ်ဟုညွှန်းမည်။

ခဲ့သည်။ ၎င်းတို့သည်မြန်မာများ၊ ကွန်းများ၏အမည်များကို ကုလားတန် (Ka-ladrn )၊ ကုလားပန်ဇီ ( Kala-Pansi )၊ နာပ် ( Naaf )  
ရောင်မရီ ( Ramree )၊ (ရင်းမြစ်) ကွန်း၊ Caduba ကွန်းဝယ်ဖြစ်ပြီး  
လည်းကောင်း၊ ထိုနေ့ဘက်သို့သော်လည်းကောင်း၊ မြို့တော်ကိုတည်ဆောက်၍အက်ကရ  
( Akryab ) ၂<sup>၀</sup> (ခေါ်) ပင်လယ်နှင့်မြစ်ဆုံသည်နေရာဝယ်ဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့အ  
မည်များပေးခဲ့သည်။

ပုဂံခေတ်က ဂျာများကိုမည်သို့မည်ဝါဖြင့်သတ်ယူဖော်ပြရာတွင် ဒုတိယအရေးကြီး  
ဆုံးအဆောက်အဦးဖြစ်သော ရကန် ( ရခိုင် ) တွင် ခုထွင်မှုသည် ၁၄၀၆ ခု  
နှစ် ဗမာများကဝင်ရောက်သိမ်းပိုက်မှု၏အကျိုးဆက်တစ်ခုအဖြစ်ကုလားတန်  
သည်။ ရခိုင်အာရကန်ဘုရင် နရမိတ်လှသည်အင်္ဂလားပြည်မြို့တော် ပုဂံအား  
( Gaur ) တွင် ခိုလှုံခဲ့သည်။ ဤမြို့တော်တွင် ၎င်းသည် ၂၄ နှစ်တိုင်နေထိုင်  
ခဲ့သည်။ ၁၄၂၉ ခုနှစ်တွင် ပုဂံအားလက်ထက်ရောက် နဆီဂူးဒင်ဂွားကဝင်  
သားနှင့်လောင်း ကိုဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဝလီခန် ( Gen-Wali Khan ) အားဦး  
ဦးစေပြီး ဗမာနှင့် မွန်များကိုနှင်ထုတ်ရန်နှင့် ဘုရင် နရမိတ်လှအားနန်း  
ပြန်လည်ပေးအပ်ရန်လေ့လာခဲ့သည်။ နေဝင်တစ်နှစ်အကြာတွင်ဘုရင် နရမိတ်  
လှ၏မေတ္တာရပ်ခံချက်အရ ပုဂံအားဘုရင်ကနေဘက်ထပ်တပ်အင်အား ၃၀၀၀  
ကိုထပ်မံလေ့လာခဲ့သည်။ ဤတစ်ကြိမ်တွင် ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဆန်ခန် ( Gen-sandi  
Khan ) ကိုဦးစီးစေခဲ့ပြီးအာဏာသိမ်းထားသော ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ဝလီခန်ထံ  
မှလက်နက်များသိမ်းဆည်းရန်ဖြစ်သည်။ နရမိတ်လှသည်သူ့လေပန်ဂွားဟူသော  
ဘွဲ့ကိုခံ၍မင်းထက်ထူထောင်ခဲ့သည်။ ၁၄၃၀ ခုနှစ်မှ ၁၅၂၀ ခုနှစ်အထိနှစ်  
ပေါင်း ၁၀၀ လောက်အာရကန် ( ရခိုင် ) သည်မှတ်စုလင်အင်္ဂလားပြည်အား  
တစ်စုအဖြစ်သို့ရပြီးအင်္ဂလား၏သမိုင်းနှင့် နိုင်ငံရေးပညာများကိုလေ့လာ  
ဆည်းပူးခဲ့သည်။ ပုဂံအား ( Gaur ) ပြည်သူများနှင့်ဆက်ဆံမှုရှိခြင်းသည်ပု  
ဂံခေတ်က ဂျာတို့၏အလွန်ပြုစောသက်ရောက်မှုရှိခဲ့သည်။ ပုဂံခေတ်က ဂျာများ  
သည်ထူးခြားသောယဉ်ကျေးမှုနှင့် ဓလေ့ထုံးစံများ ရှိသောအခြေခံအုတ်မြစ်များကို  
ပိုင်ဆိုင်ခဲ့သည်။ ပုဂံခေတ်က ဂျာများသည်အင်္ဂလားပြည်ကိုအင်အားကြီးစွာ  
သိမ်းပိုက်ခဲ့ပြီး၎င်းတို့၏ကိုယ်ပိုင်ဘာသာဝင်ပေဖြစ်ရေးသားခဲ့ကြသည်။

ပုဂံခေတ်က ဂျာများ၏လက္ခဏာနှင့်အမွတ်အသားအပေါ်ပြုစောလွှမ်းမူသည်  
၁၆၆၀ ခုနှစ်တွင်နေဘက်ဆုံးအဖြစ်အပျက်ဖြစ်ကောင်းဖြစ်ခဲ့သည်။ မပိုမင်း  
သား ဂွားဆူဂျာ ( Shah Shuja ) သည်ရခိုင် ( အာရကန် ) တွင် ခိုလှုံ  
ရန်နှင့်ထုတ်ခြင်းခံရသောအခါ၎င်းနှင့် ဗမာအင်အားများ၊ တောင်ပေါင်းများ  
ဝင်ရောက်နေဘက်လိုက်နေဘက်ပါများကို ဗုဒ္ဓဘာသာဘုရင်ကထိုအချိန်ကကြိုဆိုခဲ့  
သည်။ သို့သော် ဂွားဆူဂျာ ( Shah Shuja ) နှင့်အခြားသူများဝင်ရောက်မှု

၂၀။ ၁၀-၆-၀၉ ရက်နေ့မှ ၀၅ နံနက်ကဝင်တွေ့မြို့၏အမည်ကိုမူလ ( AKYAB )  
မှ ( SITTWE ) အဖြစ်အမည်ပြောင်းလဲခဲ့သည်။

၁၆၆၁ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ( ၇ ) ရက် ရော့တွင်အသက်ခံခဲ့ရသည်။ ( ၄ ငါး  
တိုက်အသက်အနွယ်များမှ ဘကမန် (Kaman ) ဟု ခေါ်ကြပြီး ယခုတိုင် ရိုဟင်ဂျာ  
များအကြားတွင် နေထိုင်လျက် ရှိသည် ) ၂၀

ရိုဟင်ဂျာပြဿနာ နှင့် ဝင်ရင်း၌ သူ့ နာထိအချိန်လည်း အထက်ပါအတိုင်း ထုတ်  
ဖော် ရေးသားထားသည်ကိုလည်း တွေ့ရပါသည်။ အချို့သမိုင်းဝင်အုပ်စုများတွင် ရခိုင်ဘု  
ရင် နရဖိုက်လှအား မင်း ဝေခမ္မန်ဘုရား ခေါ် ဝေခမ္မန် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ်  
မင်း ဝေခမ္မန်သည် ၁၄၀၆ - ၁၄၁၆ တွင် အင်းဝဘုရင်မင်း ခေါင်သား နောင်မင်းရဲ့  
ကျော်စွာလှတိုက်၍ နောင်ကြီးမြို့ကို ချစ်မြတ်နိုးစွာ ရသဖြင့် ကုလားမင်းထံ ခိုလှုံရသည်။ ၁၄၂၉  
ခုနှစ်တွင် မင်း ဝေခမ္မန်သည် ကုလားအထူးအမှုဖြင့် နောင်ကြီးမြို့ကို ပြန်ရသည်။ ဤအထူး  
အမှု ခေါ် ခေါ် ( ၁၂ ) မြို့ကို ကုလားအို ပေးလိုက်ရသည်။ ထို ခေါ် ခေါ် ရခိုင်ပြည်သည် ၅၀  
ပေါင်း ( ၁၀၀ ) ခန့် ကုလားလွှမ်းမိုးခြင်း ခံခဲ့ရသည်။ ၂၃ နောင်ကြီးမြို့ကို မင်း  
ဝေခမ္မန် ပြည်လည်ဆိမ်းပိုက်ရပြီး နောက်ပညာရှိအမတ်များက နောင်ကြီးမြို့ပျက်  
ဖုံးခြင်းဖြင့် ချစ်မြတ်နိုးစွာ ပျက်စီးဆက်လက်နန်းပိုက်ရန်မသင့်၊ မြို့သူတို့သည် ခေါ် ခေါ်  
ပြည်ဖြင့် ခြေနေရာ ဝှာဖြင့် ၁၄၃၀ ခုနှစ်တွင် မြို့သူတို့သည် ခေါ် ခေါ်  
လည်း ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ်  
သက်၍ နောင်ကြီး ဖေဖော်ဝါရီလ နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး

“အေဒီ ၁၇၁၀ ခုနှစ် ဝေခမ္မန်မင်းဆက် ( ဟိန္ဒူ ) ဝေခမ္မန် ခေါ်တွင် ရိုဟင်  
ဂျာလူမျိုးတို့သည် အာရပ်၊ ပထန်၊ မရီနှင့် အင်ဒို-မန် ပိုလျှက်အမျိုးအနွယ်မှ  
တိုက်ရိုက်ဆင်းသက်လာပြီး ရခိုင် ( အာရကန် ) ဒေသနှင့် အင်ဒို-မန် ဝေခမ္မန်  
ပေတီ နောင်ကြီး ဒေသများ တွင် အခြေချ နေထိုင်ခဲ့ကြသည်။

အေဒီ ၁၇၀၀ ခုနှစ် ဝေခမ္မန်မင်းတွင် အာရပ်ကန်များသည် အာရ  
ကန် ( ရခိုင် ) ပြည်သူများနှင့် ရင်းနှီးစွာ တွေ့ဆုံဆက်ဆံမှု ရှိသည့်အပြင် အစွ  
လာဘ်ဘဝသယံဇာတ ပြန့်ပွားလာ ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ်  
သူ R.B. Smart က မြန်မာအစိုးရ၏ “ AKYAB DISTRICT ” တွင် ဖေဖော်  
ဝါရီလ နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး  
သူများဖြင့် လာပြီး နောက်ပိုင်း အေဒီ ၁၄၃၀ ခု ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ်  
ရိုဟင်ဂျာများကို ထိုတိုင် နိုင်ငံ နောင်ကြီး ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ် ခေါ်  
ထားများတွင် ဖေဖော်ဝါရီလ နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး  
ပိုင်းသို့ ရောက်ရှိခဲ့ခြင်း ခေါ် ခေါ် နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး ( Nasir  
Uddin ) ထံ ခိုလှုံ နှင့် ရခိုင် နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး နောင်ကြီး  
အလင်အမတ် စူလမန် ရှား ( Salaiman Shah ) ဟု ပင် ခေါ် ခေါ် နောင်ကြီး

၂၀။ Mohd. A .Alan ( မုတ်ချက် ) ၄ ငါး ရေးသား ဖော်ပြသည့် ကမန် ( Kaman )  
ဟူသည့် အမည်မှာ နဝတအပိုင်း ရမှ အတည်ပြုထား နောင်ကြီး ရင်းသားလူမျိုး ( ၁၃၅ )  
မျိုးအနက် ရခိုင်အစုတွင် ပါဝင်သော ရခိုင်၊ ကမန်၊ ခဗျား၊ ခိုင်းနက်၊ ဝေခမ္မန်  
ပြီး၊ မြို့၊ သက်မျိုး နှစ်ခုထပ်မံ မန် မျိုး နှစ်ခု ထိုဆိုလိုဟန်တူသည် )  
၂၂။ ဦးဘသန်း၊ နောင်ကြီး မြန်မာ့ဝေခမ္မန်၊ ၁၁၁၉၆  
၂၃။ ပိုးလှ အောင်၊ ရခိုင်သမိုင်းသစ်၊ ၁၁၂၅၊ ၂၆

တွင်အစွလခပ်ဘာသခင်ဖြစ်ခဲ့သည်။ ၁၄၀၄ ခုနှစ်တွင် ဗမာဘုရင်များ ကဘုရင် နရမိတ်လှအား နှင်ထုတ်ခဲ့သည်။ ( ၁၅၃၁ - ၁၅၅၃ ) ခုနှစ်တွင် ဘုရင်ဇာ ပေါက်သွာ (Zabuk Shah ) က မြောက်ဦးမင်းဆက်အား စွဲဖြိုးကြွယ်ဝသော အခြေအနေ ရောက်အောင် စွမ်းဆောင်ခဲ့သည်။ ဘုရင်ဆလင်ဂွား (Salim Shah ) လက်ထက်တွင် အာဂကန် ( ရခိုင် ) ဆင်ပါယာကို အင်အားစောင့်တင်း ခိုင်မာစေခဲ့သည်။ ရခိုင်ဘုရင်များသည် အစွလခပ်အမည်၊ ဘွဲ့များကို ခံယူခြင်း၊ ဆိုမဟုတ်၊ အစွလခပ်ဘာသခင်ဘွဲ့များ ပြောင်းခြင်း ဝယ်ညှိသဘောများ ဝှာရှိသည်။ ၁၆၄၅ အထိပါ ဝှားဘာသခင် ပေသည့် နိုင်ငံစောင့်စော ပေဖြစ်ခဲ့သည်။ မြောက်ဦး ခေတ်ဘုရင်များသည် နန်းမတက်မီ အစွလခပ် မိမိတို့ ဝှာပညာ ဗဟုသုတများကို တက်ထိကျွမ်းကျင်အောင် ဥပဒေအရ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ဒါးများ၊ တံဆိပ်တုံးများ၊ နိုင်ငံစောင့်အမှတ်သင်္ကေတများတွင် အာဂ ဗင်ဘာသခင် ဖြင့် အစွလခပ် အမှတ်သားဖြင့် သေခံကလေး ( Kalema ) ကို ရေးထိုးထားခဲ့သည်။ ၂၄

ဇာ ပေါက်သွာကား ရခိုင် ဝှာစင် ဝှာမင်းဘကြီး ( ၁၅၃၁ - ၁၅၅၃ ) ဟု ရှိလည်းကောင်း၊ မင်းတင်ဟု ရှိလည်းကောင်း၊ ဘဝေဆီရီဟု ရှိလည်းကောင်း ခေတ်ဝေပြုသည်။ ၄င်းသည် ၁၅၃၁ တွင် ဆွဲဖြိုးဝှားဘဝနှင့် နေဝှာမင်း ခေါင်ဝှာဇာအား စောင့်လှန်တိုက်ခိုက်၍ ဘုရင်ဖြစ်လာသူ ဖြစ်သည်။ ရခိုင်ပြည်သည် မင်းဘကြီးလက်ထက် ဝှာတန်ခိုးအာဏာကြီးမားခဲ့သည်။ မင်းဝေမုန်လက်ထက်က ဆုံးရှုံးခဲ့သော ဘာဂါ ၁၂ မြို့ကို ပြန်လည်ဆိမ်းပိုက်နိုင်ခဲ့သည်။ ၂၅

အထက်က ရေးသားဖော်ပြချက်အရ ရခိုင်ဘုရင်များသည် အစွလခပ်ဘာသခင်ဘွဲ့များ ပြောင်းခြင်း သဘောများရှိ ဤဘွဲ့များကို သဖြင့် အချို့လူသူများ၏ ရခိုင်ဘုရင်များဘာသခင် ရေးထိုးကွယ်မှုဆိုင်ရာ ရေးသားဖော်ပြချက်များနှင့် တွဲလွှဲမှုရှိနေကြောင်း ရှိသည်။ ရခိုင်ပြည်တွင် ဘုရင်တစ်ဦး နန်းတက်တိုင်း ဘုရားတော်ဖြင့်၊ ကျောင်းဆိက်ခြင်း၊ ဝေတော်ခြင်းတို့လုပ်ကြသည်။ ရှေးရခိုင်ဘုရင်များ၏ ကုသိုလ်ကောင်းမှုများ အနက်ထင်ရှားသည့် ဘုရားများဖြင့် သေဝေသလီဘုရား၊ ဝှာ သောင်းဘုရား၊ ကိုးသောင်း၊ ဒုက္ခဆိမ်း၊ ဦးဝှာစံစောင့်စောင့်၊ မာန်ငါးပါး ဝေတော်များကို နေတိုင်စွာ မြင်နိုင်သည်။ ရခိုင်သမိုင်းတစ်လျှောက် ( ၅၆၂ ) မှ အေဒီ ( ၁၇၀၄ ) ခုနှစ်တိုင် အောင်ဘုရင်အဆက်ဆက်တို့သည် ဗုဒ္ဓဘာသာကို ကိုးကွယ်ခဲ့သည်။ ဝေသလီ၊ လောင်းကြက်၊ ပုဂံ၊ မြောက်ဦးဝေသရခိုင်မြို့စောင့်စောင့်များတွင်လည်း ၁၆၃၀ ခုနှစ်တွင် ဆီရီသုဓမ္မဝှာဇာမင်းလက်ထက်က ဆောက်လုပ်ခွင့်ပြုခဲ့သော ဝေရီယာန်ကျောင်း ဗုဒ္ဓဝေဒ္ဓဘာသာမဟုတ်သော အခြားဘာသာဆောက်အုတ်တို့ကို ဝှာစောင့်စောင့်

၂၄။ Manifesto of Rhingya Liberation Organization . Arakan . Burma . P 213 . နေဝှာစင်စောင့်စောင့် Manifesto of RLO ဟု ဆိုနိုင်သည်။  
 ၂၅။ ပိုးလှအောင် ရခိုင်သမိုင်းသစ်၊ ၁၁၃၀၊ ၃၀၂

မ ဣတ္ထိခြင်းက ရခိုင်ပြည်သို့ ဗုဒ္ဓဘာသာ စစ်စစ် ခိုင်ငံတစ်ခုဖြစ် ဤဘင်း လှေလှော်  
စု မျက်လည်း ရေးသားကြသည်။ ၂၆

ယခုမန္တလေးမြို့တွင် ဤနေ့ ယောမဟာမြတ် မုနိဘုရားသည် ဆိုး ခေါ်ဘုရား  
မောင် ဝိုင်းရခိုင်ပြည်ကို ဖြိုးဖြိုး ၁၁၄၆ ခုနှစ်ပြာဆိုလဆုတ် (၇) ရက် နေ့တွင် ဆိုင်း  
ယူသွား ယောဘုရားဖြစ်သည်။ ၂၇ အချိန်မီ ဝါးစာအုပ် ယူသွား၍ ရခိုင်ပြည်သို့ ဗုဒ္ဓဘာ  
သာအယူဝါဒ ရောက်လာသည်မှ ဖြစ်စွာ ဘုရားလက်ထက် ခေါ်အခါက ပင်ဖြစ်၍ ယခု  
မန္တလေး မြို့၌ တစ်ဦး ယောမဟာမြတ် မုနိရုပ်ပွား ခေါ်ကို မြတ်စွာဘုရားလက်ထက်က ပင်  
သွန်းလုပ်သည်ဟု ဆိုင်းရသော်လည်း ထိုဘုရားတွင် ဆိုအခါက ဟိန္ဒူဘာသာ နှင့် မဟာ  
မက်ဘာသာတို့လည်း ရောက်လာသည်ဟု ထင်မှတ်ရန် ရှိသည်ဟုလည်း ရေးသားကြသည်။ ၂၈

တမန်အချို့ စာအုပ်များကလည်း အနိစ္စ နိဗ္ဗာန် အား ဖြဟူကာ၊ ဗုဒ္ဓနှင့် အစွယ်ခင်  
အယူဝါဒများလွှမ်းမိုးခဲ့စဉ် သမိုင်းကလေးများက ယင်းနှင့် ခေတ်ပြိုင်ဖြစ် ယောရခိုင်  
ပြည်နယ် နှင့် လူ့အဖွဲ့အစည်းများတွင် အလားတူလွှမ်းမိုးမှုများကို ဣတ္ထိ ရသည်ဟုလည်း  
ဖော်ပြကြသည်။ ၂၉

ရခိုင်ပြည်တွင် အစွယ်ခင် သာသနာ ဝင် များထုထည် အင်အား ဖြိုးမားစွာ နေ  
ထိုင် မှု ဤဘင်း ဗုဒ္ဓဘာသာ ဝင် ရခိုင်ဘုရင် များ ပင် အစွယ်ခင် သာသနာ ဘွဲ့ခံယူ ခဲ့ကြ  
ခြင်း သာမက လှယ်လှယ် ဂိုဏ်းအဖြစ် အစိုးရ ဘုရားတွင် အစွယ်ခင် သာသ  
နာ ဝင်တို့၏ နှလုံးသား ရေးရာ ယုံကြည်ချက် ဖြစ်သည်။ "ကလေးမာ ယောင်တို့" စာတမ်း

- ၂၆။ ခိုင်ဇာနီ၊ ဗုဒ္ဓကိုးကွယ် ရခိုင်ပြည် ဆောင်းပါး၊ ရခိုင်ကြမ္မာ နှစ် ၂၀၀ စာ  
စောင်၊ ရခိုင်ပြည်လွတ်မြောက်ရေး ပါတီ၊ ဗဟိုစဉ်းရုံး ရေးဋ္ဌာနမှ ထုတ်  
ဝေသည်။ စာ ၅၉၊ ၆၀။ နေဝင်ကိုးကားလျှင် ရခိုင်ကြမ္မာ နှစ် ၂၀၀ ဟု  
ညွှန်းမည်။
- ၂၇။ ရခိုင်ကြမ္မာ နှစ် ၂၀၀၊ ဘောပျော်ဖြိုး ရေးသားသည်။ "မဟာမုနိ"  
ဆောင်းပါး၊ စာ ၆၄
- ၂၈။ ဦးဘသန်း၊ ဤဘင်းဆိုးမြန်မာ ရာဇဝင်၊ စာ ၁၉၃
- ၂၉။ ဗန်းမေတ်တင် ဆောင်၊ ကိုလိုနီခေတ်မြန်မာ ခိုင်ငံသမိုင်း၊ ရန်ကုန်၊  
ပြည်သူ့အလင်းစာပေတိုက်၊ ဒု-အကြိမ်ထုတ်ဝေသည်။ ၁၉၆၄ စက်တင်ဘာ၊  
စာ ၄၀



ပင် ရိုက်ခတ်ကာအဆုံးပြုခဲ့ကြသည့်တူ စာတမ်းတစ်စောင် ၃<sup>၀</sup> ကဆိုကာ မူဆလင်အမည်  
များတွဲလျက် ခံယူခဲ့သော ဂုဏ်ထူးဆောင်အချို့ကို အောက်ပါအတိုင်း ရေးသား ဖော်ပြထား  
ကြောင်းကိုလည်း တွေ့ရပေသည်။

ခရစ်နှစ်	၁၄၀၄	နဂါးတိုက်	(အစ္စလာမ်ဘုံ)	စမန်	အိမ်နိမ်စံ၅၀၊	နန်းစံ	၃
။	၁၄၃၄	မင်းစား	(	။	) အလံခန့်	။	၂၅
။	၁၄၅၉	ဘဝေါဖြူ	(	။	) ကလေးဖြူ	။	၅၃
။	၁၄၈၂	မင်းအိလျာ	(	။	) မနုဋ္ဌား	။	၂၀
။	၁၄၉၂	ဘစောဗို	(	။	) မူဟာမက်	။	၂၂
။	၁၄၉၄	မင်းရန်အောင်	(	။	) နုရီ	။	၁၀
။	၁၄၉၄	စလက်သူ	(	။	) ရှိက်အဗ္ဗဒုလ္လာ	။	၆
။	၁၅၀၀	မင်းရဲဘင်	(	။	) ဒီလိုင်ယင်	။	၂၂
။	၁၅၂၃	ကစောပတီ	(	။	) -	။	၂၅
။	၁၅၂၅	မင်းစောအို	(	။	) ဂုလင်	။	၁
။	၁၅၂၅	ကယာအိ	(	။	) အလံ	။	၆
။	၁၅၃၁	မင်းဘင်	(	။	) ဟိုစင်	။	၂၂
။	၁၅၅၃	မင်းတက်ခါး	(	။	) တန်အိင်	။	၂၂
။	၁၅၅၅	မင်းစောလှ	(	။	) -	။	၉
။	၁၅၆၄	စကြဝတီ	(	။	) -	။	၃
။	၁၅၇၁	မင်းဖယောင်း	(	။	) စီကန်အိင်	။	၅၂
။	၁၅၉၃	မင်းရဲဘင်	(	။	) စလင်	။	၂၅
။	၁၆၀၂	မင်းစမောင်း	(	။	) ဂုလင်	။	၂၀

၃၀။ မောင်မောင်ကြီး (မန်း) ၊ မန္တလေးအနောက်ဘက်အင်ဒြိုနယ်၊ အမှတ် ၁၇၅၊  
ကမ်းနားလမ်းမှဖြန်မာ နိုင်ငံသား ဥပဒေမူကြမ်းပြုစုရေးအဖွဲ့၊ ဥပဒေကော်  
မရှင်ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ မောင်မောင်ထံမှ (၁၉-၇-၈၂) ရက်စွဲဖြင့် ပေးပို့သည့်  
အကြံပြုချက်စာတမ်း ။ စာ ၄၃၊ ၄၄

မှတ်ချက်။ ယင်းစာတမ်းကပထမလူမျိုးစုအားတိုင်း ရင်းသားမျိုး နွယ်စုအဖြစ်အသိ  
အမှတ်ပြုရန်အလေးအထားအတိုးအကားများစွာဖြင့် တင်ပြထားသည့် စာတမ်းဖြစ်  
သည်။ စာမျက်နှာ ၄၃ နှင့် ၄၄ ပါဝယ်သော အောက်ပါစာအုပ်စာတမ်းများ  
အားတိုးကားဖော်ပြထားပါသည်။

- (က) လမ်းစဉ်ပါး၊ အခြေပြုဖြန်မာ နိုင်ငံရေးသမိုင်း (ပ) ၊ စာ ၃၈၆၊ ၃၆၆၊ ၄၀၁
- (ခ) နိယာတိုက်တိုက် ဓညဝတီအရေးကော်မရှင်၊ စာ ၁၃၈၊ ၉၁
- (ဂ) Hall.D.G.E , Europe and Burma, AD - 1945, p 63
- (ဃ) F.C.Danvers, The Portuguese in India, AD-1966, Vol;1(2nd Edn;)P 19
- (င) D.G.E,Hall, A History of South East Asia, AD-1964(2nd Edn;)P 217
- (စ) ဦးလှဖေ (စင်တိုင်း) ၊ ကိုယ်သမိုင်းကိုယ်သိဖို့လိုအပ်ပြီ။



မျှန်း မှာ ရခိုင်၊ ဘင်္ဂလီ၊ ဗမာ စကားများထူးဆန်းစွာ ရော နှော နေပြီး  
ဘင်္ဂလား ဒေသရှိ နိုင်ငံ၊ စစ်တ ဣဝင်း ဒေသထုံးစကား နှင့် နီးစပ်လျက် ရှိသည်။

လက်ရှိ ရခိုင်၏ လူဦး ရေမှာ ခန့်မှန်းခြင်းအားဖြင့် ၂.၂ သန်း ခန့်  
ရှိသည်။ ၎င်းတို့အနက် ၁.၄ သန်းမှာ မူဆလင်များဖြစ်သည်။ အဆိုပါ မူဆလင်  
များမှာ လမ်းဆုံးသွယ်ဖြင့် ဆင်းသက်လာခြင်းဖြစ်သည်။

- (၁) အစ္စလာမ်အယူဝါဒထွန်းကားလာပြီး နောက်အခါ ရက်ကုန်သည်များသည်  
ဘင်္ဂလား နှင့် ရခိုင်တို့လှာ ရောက်လည်ပတ်ကြပြီး အိန္ဒိယ-ရခိုင်  
လောက်မှ အခါရပ် မြောက်များ စွဲတို့သည် ရခိုင်တွင် အခြေချ နေထိုင်လာ  
ခဲ့ကြသည်။
- (၂) မပိုင်မင်းသားများ၊ မူးမတ်မျိုးနွယ်များ နှင့် နောက်လိုက်၊ နောက်ပါ  
အခြေအရံများ - အိန္ဒိယနိုင်ငံ ကေရလဒ်နာဂပူရ ( Shahjahan )  
၏သား ဘေရှာ ( Shuja ) သည် ဘင်္ဂလား ဒေသကို အုပ်ချုပ်ပြီးနန်း  
မွေဆက်ခံရန်လျှင် ဝှားပြိုးပမ်းရမ အောင်မြင်သည်အထက် ၁၆၆၀  
ခုနှစ်တွင် ရခိုင်တို့ထက် ပြေးတိမ်း ရှောင်ကတိ အခြေချ နေထိုင်ခဲ့သည်။  
အိန္ဒိယပြည်၏ နောက်ဆုံး ကေရလဒ်နာဂပူရ မဟာဒူးဝှား ဇောဖာရီ  
သည် မြန်မာနိုင်ငံတွင် နတ်ရွာစံပြီး ရန်ကုန်တွင် ဝှားသွင်းသင်္ဂြိုဟ်ခဲ့သည်။
- (၃) တချိန်တခါတွင် စစ်တ ဣဝင်း ဒေသမှ ဘင်္ဂလီ မူဆလင်များသည် မြန်မာ  
နိုင်ငံအတွင်းသို့ တိတိကျကျ အားဖြင့် ရခိုင် ဒေသသို့ ရွှေ့ပြောင်း နေထိုင်  
ခဲ့သည်။ လွတ်လပ် သော ရခိုင်တွင် မူဆလင် မင်းဆက်များ အုပ်စိုးစဉ်က  
လအတွင်း နှင့် ၁၉၄၄ ခုနှစ် အင်္ဂလိပ်အုပ်စိုးသည့် ကာလအတွင်း အယ်  
ဗြိတိသျှ အိန္ဒိယ အင်ပါယာ၏ ဒေသများ အထီးထီးအတွင်း လူများ ပြောင်း  
ရွှေ့ နေထိုင် မှုကို ထိန်းချုပ် ကန့်သတ် မှုမရှိပေ။

ရခိုင်၏ ရှေးဟောင်းအမည်မှာ ( Rosang ) ( အထူးသဖြင့် မူဆလင်  
မင်းဆက်ကာလများအတွင်း ) ဟု ခေါ်ဆို ဖြစ်ခဲ့သည်။ ဒေသဆိုင်ရာ တို့က ရိုဟန်  
( Rohang ) ဟု ခေါ်ရာ ဝှားရိုဟန် ရှာဖွေ ခေါ်ကြသည်။ ( ရိုဟန် ဒေသတွင် နေ  
ထိုင်သူများ )

ဤသည်တို့ နှင့် တဆက်တည်း ဖော်ပြရမည့် ဆိုလျှင် ၁၉၄၀ ခုနှစ် မတိုင်မီ  
ကာလများ ရိုဟန် ရှာဖွေ မူဆလင်များကို ၎င်းတို့ နေအိမ်များမှ အတင်းအကြပ် ထုတ်  
ခွါစေ ခဲ့သည်။ ၎င်းတို့ဆုံးသိန်း လောက် ဘင်္ဂလား ဒေသရှိ နိုင်ငံအတွင်းတွင် ခို  
လှုံ နေ ခဲ့ကြသည်။ အဆိုပါ သူတို့၏ ၇၀% သည် ပထမတန်းစား မြန်မာ နိုင်ငံ  
သားများ ဖြစ် ခဲ့သည်။ ( မြန်မာ အစိုးရ၏ ၁၉၀၂ ခုနှစ် နိုင်ငံသားဥပ  
ဒေအတည်ပြုပြဋ္ဌာန်း မှုအရ ) နှစ်သိန်း ကျော်တို့မှာ ၁၉၄၉ ခုနှစ်တွင် မြန်  
မာ အစိုးရ အဖြစ် သက် နောက်ဆုံးလက်ခံ ခဲ့သည်။ ကျန်ရှိသူ ခုနစ် သိန်း သည်  
ဆော်အာစေ့ မျှ၊ ပါကစ္စတန် နှင့် အခြား နိုင်ငံများသို့ ထွက်ခွာ သွား ခဲ့ကြသည်။

ဤတစ်ကြိမ်တွင်လည်း ဒုက္ခသည်များ၏ နိုင်ငံသားလက်မှတ်များ၊ အထောက်  
အထားများကို မြန်မာ လုံခြုံရေး တပ်များက အတင်းအကြပ် သိမ်းဆည်း ခဲ့ကြသည်။  
သို့သော်လည်း မြောက်များစွာ သော သူတို့တွင် ၎င်းတို့၏ အထောက်အထား စာ  
ရွက်စာတမ်းများ၊ နိုင်ငံသားကိစ္စများ ယူလာ နိုင်ခြင်း မရှိမဆို  
အလွယ်တကူ ပြုနိုင်ကြသည်။

ထို့ကြောင့် အင်္ဂလိပ်အစိုးရက မည်သည့်ဒေသမှလည်း သည်ကို ထည့်သွင်းမစဉ်းစား  
ဘဲ မြန်မာနိုင်ငံအား လွတ်လပ်ရေးပေးခဲ့သော ၁၉၄၀ - ခုနှစ် နာဂါရီလ (၄)ရက်  
နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း နေထိုင်သူများ သည် အမှန်အားဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံ  
သားများ ဖြစ်သည်။ ထိုနည်းတူအရွေ့ပါက ခွဲတန်တွင် ၁၉၄၅ - ခုနှစ် ဇူလိုင်လ (၁၄)  
ရက်တွင် နေထိုင်သော သူများ သည် အရွေ့ပါက ခွဲတန် နိုင်ငံသားများ ဖြစ်ကြသည်။ ထို့  
ပြင် ၁၉၄၅ - ခုနှစ် ဇူလိုင်လ (၁၅) ရက်နေ့ နှစ်ဆယ့်နှစ်နေ့ထိုင်သော သူများ  
သည် ဆီနိုယ နိုင်ငံသားများ ဖြစ်သည် ဆိုလျှင် ယုတ္တိရှိပါသည်။

အထက်တွင်ဖော်ပြခဲ့ပြီးသည့်အတိုင်း ရခိုင်ပြည်မှ ပုဂံ၊ ဂူမုဆလင်များသည်  
သမိုင်းဆိုင်ရာ ဝိုင်းဆက်များ ရှိနေပြီး လက်ရှိကလေးကလေးဒေသရှိ ပြည်သူများ  
နှင့် သွေးသားစပ်နေသည်။ မည်သည့်နည်းနှင့် ဆို၍ အချက်ကြောင့် ဂူမုဆလင်  
များသည် မြန်မာနိုင်ငံသားအဖြစ် လည်းကောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံတွင် နေထိုင်လျက်  
ရှိစေသော ခွင့်လှစ်လည်းကောင်း ဆုံးရှုံးရလိမ့်မည်ဟု ဆို၍ မရနိုင်ပေ။ x x x  
x x x အထက်ပါတို့ကို ကြည့်လျှင် ဂူမုဆလင်များသည် ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် ဝေး  
နှစ်ပေါင်းတစ်ဆယ့်ငါးနှစ်ကတည်းက နေထိုင်လာပြီ နောက်ပိုင်းတွင် ထိုပြည်နယ်  
၌ လူများ စုဖြစ်လာခဲ့သည့် ထင်ရှားသော အုပ်စု ဖြစ်ကြောင်း ဝင်းလင်းစွာ ဝေဖန်  
မြင်နိုင်ပေသည်။ ထို့ကြောင့် ဝင်းတို့အား နှင်ထုတ်ရန် လက်ရှိပြီးပမ်းနေခြင်းမှာ  
မည်သည့်နည်းနှင့်မျှ အခြေအမြစ်မရှိပေ။ ၃၁

ထိုသို့ ဂူမုဆလင်ကို သမိုင်းအချက်အလက်ဆိုင်ရာ ပြဿနာများ နှင့် ပတ်သက်၍ အ  
ထက်တရားသားတင်ပြချက်အား ဆုံးဖြတ်ရာတွင် ချစ်လိုက်ပါက ဝင်းတို့၏ အစိကဆိုလိုရင်းမှာ  
အောက်ပါအချက်များ ဖြစ်ကြောင်း တွေ့နိုင်သည်။

- (၁) ရခိုင်ပြည်၌ ၁၇၀၅ - ခုနှစ် သည် လူဦးရေ တစ်ဆယ့်နှစ်ပင် မပြည့်စေသည့် ဂူမုဆလင်  
ဖြစ်ရာ ၁၂၄၆ ခုနှစ်က ရခိုင်ဘုရင်များ မင်းယူခဲ့သည့် ဘင်္ဂလားသား ၄၅၀၀  
မှ ယနေ့ ၁၉၉၀ ခုနှစ်အထိ နှစ်ပေါင်း (၇၄၄) နှစ်အတွင်း တိုးပွားလာသည့် လူဦးရေ  
အများစုမှာ မျက်မှောက်ကလေးအား ဆီးဆားတင်၊ မေတင်ဆား ဒေသတွင် နေထိုင်ကြသည်။  
ဂူမုဆလင်များ ဖြစ်ကြောင်း၊
- (၂) ရခိုင်ဘုရင်များ သည် မုဆလင်အမည်များကို တွေ့၍ ခံယူခြင်း၊ ယင်းကလေးများ  
ကဆုံးစွဲခဲ့သည်။ ဒါနိုးများတွင် ရခိုင်ဘုရင်၏ အမည်နှင့် တွေ့၍ အစွယ်တစ်ဆူများ ပါဝင်  
နေခြင်း၊ ရခိုင်ပြည်နယ် နှစ်ပေါင်း (၁၀၀) ခန့် အင်္ဂလိပ်တို့၏ လွှမ်းမိုးခြင်းကို ခံခဲ့ရ  
ခြင်းတို့ကြောင့် ဂူမုဆလင်များ သည် ရခိုင်လူမျိုးများ နှင့် မျိုးနွယ်စုချင်းဆက် နှစ်မျိုး  
ကြောင်း၊
- (၃) ၁၉၄၀ ခုနှစ် မြန်မာပြည်လွတ်လပ်ရေး ရပြီးကလေးကလေး ဝန်ကြီးချုပ်များ အဖြစ်  
တမ်းဆောင်ခဲ့သည့် ဦးနု၊ ဦးဘဆွေ တို့က ဂူမုဆလင်များ သည် မြန်မာလူမျိုး စုတစ်စု  
ဖြစ်ကြောင်း ပြောဆိုချက်၊ ၁၉၆၁ ခုနှစ် မှ ၁၉၆၅ ခုနှစ်အထိ မြန်မာ့အထိမှ ဂူမုဆလင်  
ဂူမုဆလင်အစုစု စဉ်ဆက်တစ်ပတ်လျှင် နှစ်ကြိမ်အထိ လွှင့်ခွင့်ရခဲ့ခြင်းကြောင့် ဂူမုဆလင်  
ဂူမုဆလင်လူမျိုးတစ်စု ဖြစ်ကြောင်း တို့ပင် ဖြစ်သည်။

၃၁။ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံခြားရေး ဌာန ထုတ်ပြန်ချက် ၀၁၁၊ ၂၊ ၃

၃။ ဂိုဏ်ရုံများအပေါ်မတူညီသောသဘောထား (၃) ရက်

ဂိုဏ်ရုံပြဿနာနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ယခုအခါ နိုင်ငံတော်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းနှင့် မြန်မာနိုင်ငံရေးစာမျက်နှာများတွင် သဘောထားများစွာ ပြုမင်္ဂလာပေါင်းစုံဖြင့် ရေးသားပြောဆိုနေကြသည့်ဖြစ်ရာ ဂိုဏ်ရုံများသစ်မြန်မာနိုင်ငံ၏တိုင်းရင်းသားလူမျိုးနွယ်စုမဟုတ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးနွယ်စုမဖြစ်ထိုက်။ ဂိုဏ်ရုံများသစ်တိုင်းရင်းသား ၁၃၅ မျိုးစာရင်းတွင် မပါဝင်သဖြင့် လူမျိုးနွယ်စုမဟုတ်။ ဂိုဏ်ရုံဟုသိသည့်အမည်မှ ဂိုဏ်ပြည်နယ်ရှိသော ဝင်းကျန်းသုအစွဲအစည်းအချို့ကတော့ နာမည်ပေးခဲ့သည့်အမည်ဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့သိသည့်အတိုင်း လူမျိုးများသဖြင့် ဖြစ်သည်။ ဝေသစ်ဖြင့် ပြောဆိုရေးသားနေသည့်အတိုင်း ဖက်ကလည်း သမိုင်းကြောင်းအသစ်အထူးများအရ မိမိတို့သိသည့်ပုံစံပေးသည့်ကရိုင်ပြည်နယ်တွင် နေထိုင်လာခဲ့သည့် ဂိုဏ်ရုံလူမျိုးများဖြစ်ကြောင်း အခိုင်အမာပြောဆိုရေးသားနေသည့်ကိုလည်း တွေ့ရသည်။

ထို့ကြောင့် ဤပြဿနာအား ခွဲခြားစိတ်ဖြာလေ့လာကြည့်လျှင် ဂိုဏ်ရုံများနှင့် ပတ်သက်၍ မတူညီသော သဘောထား (၃) ရက် ရှိနေကြောင်း တွေ့ရသည်။ ဤသဘောထားများမှာ -

- (က) ဂိုဏ်ရုံများသစ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးနွယ်စုမဟုတ်ဟူသော သဘောထား
- (ခ) ဂိုဏ်ရုံများသစ် ဂိုဏ်ပြည်နယ်စစ်စစ်ဖြစ်ပြီး တိုင်းရင်းသားလူမျိုးနွယ်စုဖြစ်သည့် ဟူသော သဘောထား
- (ဂ) ဂိုဏ်ရုံများသစ်အခြားလူမျိုးဖြစ်သည့်ဟူသော သဘောထားများဖြစ်သည်။
- (ဃ) ဂိုဏ်ရုံများသစ်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးနွယ်စုမဟုတ်ဟူသော သဘောထား

ဤသဘောထားကို ကမ္ဘာ့အစည်းအဝေးသို့ ခံယူခဲ့သည့် နဝတစစ်အစိုးရဖြစ်သည်။ ၎င်းတို့က မြန်မာနိုင်ငံတွင် နေထိုင်သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုး ၁၃၅ မျိုးတွင် ဂိုဏ်ရုံလူမျိုးဟူ၍ မရှိကြောင်း၊ သမိုင်းကြောင်းအရလည်း ဂိုဏ်ရုံလူမျိုးဟူ၍ မရှိကြောင်း၊ ဂိုဏ်ရုံဆိုသည့်အခေါ်အဝေါ်မှာ ဂိုဏ်ပြည်နယ်ရှိသော ဝင်းကျန်းသုအစွဲအစည်းအချို့ကတော့ နာမည်ပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ မြန်မာ - အင်္ဂလိပ်ပထမစစ်ပွဲအချိန် ၁၈၂၄ - ၅၀ ခုနှစ် မူဆလင်ဘာသာဝင် လူမျိုးများသစ်တစ်ဖက် နိုင်ငံမှ နေထိုင်မြန်မာနိုင်ငံ၊ အထူးသဖြင့် ဂိုဏ်ပြည်နယ်အတွင်းသို့ ဥပဒေမဲ့ဝင်ရောက်လာခဲ့သူများဖြစ်ကြောင်း အလုံးအရင်း ဖြည့်ချက်ထုတ်ခဲ့သည်။ ၃၂ ထို့ကြောင့် ၎င်းတို့ကို နဝတစစ်အစိုးရက

၃.၂။ နဝတစစ်အစိုးရ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၏ (၂၁-၂-၆၂) ရက်စွဲပါ သတင်းထုတ်ပြန်ချက်





ဖြူးနေဘက် " ရ ခိုင်ပြည် နယ်ပြင်ဆင်ရေးကော်မတီ " ကို စွဲစဉ်း သို့ ဂ ဝ ယင်းကော်မ  
တီမှ ရ ခိုင်ပြည် နယ် စွဲစဉ်း ပုံအခြေခံ ဥပဒေ နှင့် စွဲစဉ်းအုပ်ချုပ် ပုံအခြေခံ ဥပဒေ  
( ပ ဥ မပြင်ဆင်ချက် ) ဥပဒေကြမ်းကို ရေးဆွဲဖြူးအစိုးရထံ တင်သွင်း သွင်း သည်။ ၃၇

၁၉၆၁ ခု နိုဝင်ဘာလ ၂ ရ ရက်နေ့ ဤသို့ သီးထား ခင် ၊ မေ ဝင်းကော မှုလွှတ်  
ကော်မတီ များ ဖြစ်သော ဆူလတန် မာ မွတ် ( Mr. Sultan Mahmud ) ၊  
မစ္စတာ အဘူလ်ကော်ဂျာစ် ၊ မစ္စတာ ရာ ဝှစ် ( Mr. Rashid ) ၊ နှင့် မစ္စတာ  
အဘူခိုင် ( Mr. Abu Khai ) တို့ သည် တရားရေး ဝန်ကြီး ဒေါက်တာ အေးမေ ဝင်  
နှင့် လာ ဝေ ကော်မတီ ဆွဲဆွဲ နှေးနှေး ဖြစ်သည်။ အမတ် များ ၎င်းခေါင်းဆောင် မစ္စတာ ဆူလတန်  
မာ မွတ်က ရ ခိုင်ပြည် နယ် စွဲစဉ်း သည် အခါ သုံးသီးထား ခင် ၊ မေ ဝင်းကော နယ်မြေကို  
ရ ခိုင်ပြည် နယ်ထဲ မထည့်သွင်း ရန် တင်ပြ သည်။ ထို့အပြင် မေ ယူ ခရိုင် အုပ်ချုပ်ရေးတွင်  
ပါဝင်နေသော ရသေ့ကော ဝင် မှု သူကြီး အုပ်စု ကျေး ဝှာ ၂ ဝှာ ကို ပင်လျှင် ၎င်းတို့က စီဆင်  
ပေး မှု သာ ရ ခိုင်ပြည် နယ်ထဲ ပါဝင်လိုကြောင်း တင်ပြ သည်။ ၃၈

ရ ခိုင်ပြည် နယ် နှင့် မွန်ပြည် နယ် ပေးရေး အတွက် လူထု ဆန္ဒကို မဏိသည့် နည်းဖြင့်  
ကော ဝင်း ယူ သင်ကြော ဝင်း နိုင်ငံကော်မတီ အစိုးရ အကြံပေး အဖွဲ့ ၎င်းအကြံပေး ချက် များ နှင့် စစ်  
လျဉ်း ချိန် သက်ဆိုင် ရာ ဒေ သ ဝှိ နိုင်ငံရေး အသင်း အဖွဲ့ ပါဝင် စုံကိုင် စားလှယ် များ ဆွေးနွေး  
ပွဲတစ်ရက်ကို ၁၉၆၁ ခု နှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၃ ရက်နေ့က ရန်ကုန် မြို့ နိုင်ငံကော်  
ဝန်ကြီး ချစ်ခင် နေ ဝှိ မစ္စတာ ကျင်းပ သည်။ ထိုဆွေးနွေး ပွဲ ဆို နိုင်ငံကော် ဝန်ကြီး ချစ်  
တရားရေး ဝန်ကြီး ဒေါက်တာ အေးမေ ဝင် ၊ အဏ္ဏာရေး ဝန်ကြီး သခင်တင် ၊ သာသနာရေး  
ဝန်ကြီး ဦးဘစော ၊ ဒေါက်တာ ဦးဘဦး အမျိုးပြုသော အစိုးရ အကြံပေး အဖွဲ့ ဝင်လူကြီး များ  
ရ ခိုင်တိုင်း မှု ရတည အဖွဲ့ ၊ ပထစ အဖွဲ့ ၊ ဖဆပလ အဖွဲ့ ၊ ရ ခိုင် မူဆလင်လူငယ် များ အဖွဲ့ ၊  
မွန်ပြည် နယ် မှု အဖွဲ့ အစည်း များ မှု ကိုယ်စားလှယ် များ တက်ရောက်ကြ သည်။ ယင်းဆွေးနွေး  
ပွဲတွင် ရ ခိုင် မူဆလင်လူငယ် များ အဖွဲ့ မှု ကိုယ်စားလှယ် များက ရ ခိုင်ပြည် နယ် ပေး သွင်း  
သွင်းထား ခင် ၊ မေ ဝင်းကော မြို့ နယ် နှင့် မေ ယူ နယ်ခြား ဒေသ များ ကို ဆီးခြားတိုင်း  
ရင်းသား မူဆလင် ပြည် နယ်တစ်ခု ထုထား ခင် ပေး ရန် တင်ပြ ကြ သည်။ ၃၉

အထက်ဖော်ပြ ပါ အချက် များ ကို ကြည့် ချင်းဖြင့် ရ ခိုင်ပြည် နယ် ကော ဝင်း ဆို စဉ်က ဝလ  
များက မေ ယူ ခရိုင် တွင် နေထိုင်သူ များ သည် ရ ခိုင်ပြည် နယ် အဖြစ် ရ မဏိ ဆို ပါက ရ ခိုင်ပြည်  
နယ်ထဲ မ ပါဝင်လိုခြင်း ၊ မေ ယူ ခရိုင် ကို ဆီးခြား မူဆလင် ပြည် နယ်တစ်ခု အဖြစ် ထုထား ခင်

၃၇။ ၅၀-၆၂ မြန်မာ့ နိုင်ငံရေး (တ-တွဲ) စာ ၂၁၀၊ ၂၂၀၊ ၂၂၁၊ ၂၂၄  
၃၈။ ၅၀-၆၂ မြန်မာ့ နိုင်ငံရေး (တ-တွဲ) စာ ၂၅၁  
၃၉။ ၅၀-၆၂ မြန်မာ့ နိုင်ငံရေး (တ-တွဲ) ၊ စာ ၂၃၃၊ ၂၃၄



ပေးရန်ကောင်းဆိုခြင်းများသည် ငှက်တို့သည် ဆီးခြားလူမျိုး စုတစ်စုဖြစ်ကြောင်းပေါ်  
ပြရသောကိန်းသည့်မှ အခြားပိုးမွှားပင်ရှိချေ။

ကမန် မျက်မှောက်ကလေးလည်း ဂိုဏ်းဂုဏ်တို့၏ စားပြုနိုင်ရေး ဖြစ်တစ်ခုဖြစ်  
သော အမျိုးသားလူအဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်ကို ဝါး (၃၀-၀-၉၀) ရက်စွဲ  
ဖြင့်ထုတ်ပေးသော အရင်ပြည်နှင့် ဂိုဏ်းဂုဏ်တို့၏ သမိုင်းချစ် စာစောင်တွင်  
မူဆလင် ဂိုဏ်းဂုဏ် များသည်ကမ္ဘာပေါ်ရှိ အခြားလူမျိုးများနှင့် မတူ၊ မြန်မာပြည်  
ရှိ အခြားလူမျိုးများ နှင့်လည်း မတူတီးခြားလူမျိုးဖြစ်သည်။ ရခိုင်ပြည်သည် ပထမ  
နှစ်တစ်ဆယ့်ငါးနှစ်ကလေး မင်းအဆက်ဆက်အုပ်ချုပ်ခဲ့သည့်ကလေးပြည်တစ်  
ပြည်သာဖြစ်ခဲ့သည်။ ရခိုင်ပြည်သည် တစ်လားပြည်၏ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုဖြစ်၍ ရခိုင်  
ရှိလူမျိုးသည်လည်း တစ်လားနှင့်အတူတူပင်ဖြစ်သည်။ လွန်လွန်လေးယူစဉ်က ဂိုဏ်းဂုဏ်  
များအား နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး စသည်တို့တွင် လုပ်လျှောက်ထားကြောင်း  
မြင်ရ၍ မူဂလာတစ်အမည်ဖြင့် ပုန်ကန်သည့် မူဂလာမဟုတ်။ ကရင်နှင့် မြေးမနေောင်း  
မှပင်ပေါ်ပေါက်ခဲ့သည်။ ယနေ့သန်းကတည်းက ဂိုဏ်းဂုဏ်တို့၏ အမျိုးသားများကို ဖြစ်  
ကိုယ်မန်တီး ခွင့်ရရှိရေးအတွက် ဟိန်းဆောင်ရွက်ရန် ဂိုဏ်းဂုဏ်အမျိုးသားတစ်ရပ်  
လုံးတွင် တာဝန်ရှိသည်။ ၄၀ ဝုဏ်းတို့၏ သဘောထားကို ရေးသားပေးပြန်သည်။  
တနည်းဆိုလျှင် ဂိုဏ်းဂုဏ် များသည် ဆီးခြားလူမျိုးဖြစ်ကြောင်း ဆိုခြင်းပင်ဖြစ်သည်။

၄။ ဂိုဏ်းဂုဏ်တို့၏ နက်ကိုးစားလှူဒါန်းအဖွဲ့အစည်းများ

ဂိုဏ်းဂုဏ်အမျိုးသားသည် မူဂလာတစ်ဆယ့်ငါးနှစ်ကလေး ကျန်းမာစေရန် အဖွဲ့အစည်းတို့  
စစ်အစိုးရတို့သည်။ ၄၁ မြန်မာပြည်သည် ခြိတ်သွယ်လက်အောက်ခံ ဝုဏ်းမြောက်  
ငြိမ်းနေသော မူဆလင်များအတွက်ပါ။ ပါကစ္စတန်နိုင်ငံ ဆီးခြားထူထောင်မည်ဟူသော  
သတင်းသည် ဆီးခြားဆီးဆောင်။ မေခင်းဆောင်ဆောင်သည့် ပြန်နံ့ရောက်ရှိလာခဲ့သည့် နှင့် ဂိုဏ်း  
ဆိုသူဦးဆောင်၍ မူဂလာတစ် ဟုခေါ်သော နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှုအဖွဲ့တစ်ဖွဲ့တင်  
ထူထောင်ခဲ့သည်။ ထိုအဖွဲ့၏ ဆောင်ရွက်မှုအစည်းအရပ်။ မေခင်းဆောင်ဆောင်  
ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံအတွင်းမှ ခွဲထွက်၍ ယခုအခါ ဝါးလားဒေသရှိ ဟုခေါ်သော  
အရွယ်ပါကစ္စတန်နှင့် ပါင်းစည်းလိုက်ရန်ဖြစ်ပါသည်။ ၄၂ မေဂုဏ်တစ်ခုမှ အစီရင်

၄၀။ ဂိုဏ်းဂုဏ်အမျိုးသားများအဖွဲ့အစည်းတို့။ စာ ၁၁  
၄၁။ ပြည်တွင်းဆောင်းကျန်းမာမှုအဖွဲ့အစည်း (၁)။ စာနယ်ဇင်းလုပ်ငန်း၊  
၁၉၉၀၊ ဇူလိုင်၊ စာ ၃၉။  
၄၂။ ဦးဖေခင်။ မြန်မာ့သမိုင်းအဖွဲ့အစည်းတို့၏ ဝါးလားဒေသရှိ ဟုခေါ်သော  
သားပြည်သို့ ရောက်ရှိလာခြင်းစာ၊ ၁၀ မေ ၁၉၉၂။

စစ်တစ်မှတ်စိုက်ဟောင်းဖြစ်သည်။ ၄၃

အစိုးရသစ် ၁၉၅၁ ခုနှစ်၊ မတ်လတွင် ရခိုင်ပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းရှိ မူဂျာဟစ်များကို စတင်ထိုးစစ်ဆင်ခဲ့သည်။ မူဂျာဟစ်များသည် အရှေ့ပါကစ္စတန် (ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်) ဘက်သို့ ထွက်ပြေးဆုတ်ခွာခဲ့သည်။ မူဂျာဟစ်များသည် လူမျိုးရေးနှင့် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အဓိကရုဏ်းများ စွဲစွဲဖန်ဖန် ဖြစ်ခဲ့သည်။ ရခိုင်လူမျိုးများအား သတ်ဖြတ်နှိပ်စက်ခြင်း၊ ရခိုင်ဂွာများအား ဂွာလုံးကျွတ်တိုက်ခိုက်လုယက်၍ မီးရှို့ဖျက်ဆီးခြင်း၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ ရခိုင်အမျိုးသမီးများအား မတရားကျင့်ကြံစေကာမူ ခြင်း၊ ဘုရားကျောင်းကန်များအား ဖျက်ဆီးခြင်းတို့ကိုလည်း ရက်စက်ကြမ်းတမ်းစွာ ပြုမူခဲ့ကြောင်း ၄၄ ရေးသားဖော်ပြခဲ့သည်။

မူဂျာဟစ်များသည် အရှေ့ပါကစ္စတန်နှင့် ဆက်စပ်လွှတ်ပို့သော ဘူးအိတ်တင်၊ ပေခင်းယောဒေသကို ဆီးခြားမှုအလင်ပြည်နယ်အဖြစ် သတ်မှတ်ပေးရန် တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ တနည်းအားဖြင့် ထိုစဉ်က မေယုခရိုင်ဟု ခေါ်ဆိုခဲ့သော ဒေသကို တောင်းဆိုခြင်းဖြစ်သည်။ ၄၅

၁၉၅၁ ခုနှစ်နှင့် ၁၉၆၂ ခုနှစ်အကြားတွင် မူဂျာဟစ်အများအပြား လက်နက်ချခဲ့ရာ ၁၉၆၃ ခုနှစ်တွင် ဇော်ဖေါ့၊ အကုဆီဒ်နှင့် အဒူဇော်လီတို့ခေါင်းဆောင်သော အဖွဲ့ဆုံးရှုံးမှုပိုင်းအင်အား ၁၀၀ မျှသာ ကျန်ရှိခဲ့သည်။ ၁၉၆၀ ပြည့်လွန်နှစ်များတွင် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံလွတ်မြောက်ရေး စစ်ပွဲ၌ မူဂျာဟစ်များ လက်နက်အများအပြား ရရှိခဲ့ပြီး ဇော်ဖေါ့မူဂျာဟစ်များကို (၁၅-၇-၆၂) ရက်နေ့တွင် ရိုဟင်ဂျာအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး ရွေးကြော်သံဖြင့် စည်းရုံးဖွဲ့စည်းလာခဲ့သည်။ ထို့နောက်တွင် ရိုဟင်ဂျာအမည်ခံ မူဂျာဟစ်အစောတိုင်းများ များပေါ်ပေါက်လာခဲ့သော်လည်း ၎င်းတို့သည် ယခင် မူဂျာဟစ်လွှဲပြောင်းမှုအဖွဲ့ဝင်များက ထူထောင်ခဲ့သည့် အဖွဲ့အစည်းများသာ ဖြစ်ကြသည်။ ၄၆

၄၃။ ဗိုက်မျိုးချင်အောင်ကြီးဆောင်းပါး၊ *UNDP*၊ သတင်းလွှာ၊ ၁၉၂ မေဖော်ဝါရီ၊ ၁၉၇၂  
၄၄။ ပြည်တွင်းသောင်းကျန်းမှုသမိုင်းအပိုင်း (၂)၊ စာနယ်ဇင်းလုပ်ငန်း၊ ၁၉၉၀၊ စက်တင်ဘာ၊ ၁၁-၁၂  
၄၅။ မြဝင်း၊ "မြန်မာနိုင်ငံနှင့် ရန်တိုက်ပေးရေးလုပ်ငန်းကို ဆုံးသတ်ပါလျှင်" (၂) လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်းစာ၊ ၂၄ ဇန်နဝါရီ၊ ၁၉၆၂  
၄၆။ ယင်း

ယ နေ့စဉ်ကလေးတွင် ရိုဟင်ဂျာအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးလက်နက်ကိုင် ဖက်ဒရယ်  
ရေးအဖွဲ့များမှ အထူးပင်များပြားလာခဲ့သည်။ ယင်းအဖွဲ့အစည်းများမှာ -

- (၁) ရခိုင် ရိုဟင်ဂျာအစွယ်စုံလင်မင်္ဂလာဦး ၄၄
- (၂) ရိုဟင်ဂျာ သွေးစဉ်းညီညွတ် ရေးအဖွဲ့ ၄၀
- (၃) ရိုဟင်ဂျာအစွယ်စုံလင်မင်္ဂလာ ဖြောက် ရေးအဖွဲ့ ၄၆
- (၄) အာရကန်အိမ်ထောင်ရေးအဖွဲ့ ၁၀
- (၅) ရိုဟင်ဂျာ ရှေ့တန်းအဖွဲ့ ၁၀
- (၆) ရိုဟင်ဂျာအမျိုးချစ်မင်္ဂလာဦး ၁၂

တို့ဖြစ်သည်။ အခြားမကင်းစင်သည့် အဖွဲ့အစည်းဝယ်လည်း ရှိ ယေးသည်။ ရိုဟင်ဂျာလက်နက်  
ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများအနက် အဓိကအဖွဲ့ AIRF နှင့် RSO တို့မှာ အင်အား နှောင့်တင်း  
သော အဖွဲ့များဖြစ်ကြသည်။

ဤအဖွဲ့အစည်းများအားလုံး၏တူညီ သော ရည်ရွယ်ချက်ကား မိမိတို့ရိုဟင်ဂျာ  
အမျိုးသားများလွတ်မြောက်ရေး၊ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ရရှိ ရေးအတွက် အာသံရေး  
စစ်ပွဲ (ဂျဟက်) ၂၃ ဆင်နွှဲရန်ဖြစ်သည်။ ရိုဟင်ဂျာလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းအများအ  
ပြားရှိ နေသော်လည်း အချို့အဖွဲ့များသည် အရှေ့ပတ်ကိုင်းမြန်မာ နယ်စပ်ရှိ အေး  
တပ် ပေါင်းစုအဖွဲ့ဝင်အဖြစ် ဝင်ခွင့်ရရှိ အောင်မြင်ပမ်းခြင်း ၂၄ များရှိ သော်  
လည်း ရည်ရွယ်ချက်တူညီ သော၊ လူမျိုးချင်းတူညီ သော၊ နယ် မြေတစ်ခုတည်းအတူတူနေ  
ထိုင်ကြ သော ရင်းတို့အဖွဲ့အစည်းများညီညွတ် သောတပ် ပေါင်းစုဖွဲ့စည်းရန် မြေစွဲ  
ခြင်းမှ ဖွဲ့စည်းပေးခြင်း စားဖွယ်ရာပင်ဖြစ်သည်။

- ၄၄။ Arakan Rohingya Islamic Front
- ၄၀။ Rohingya Solidarity Organization
- ၄၆။ Rohingya Islamic Liberation Organization
- ၁၀။ Ittehadul Mujahedeen of Arakan
- ၁၁။ Central Rohingya Jamatul Ulama
- ၁၂။ Rohingya Patriotic Front

၁၃။ ဂျဟက် = Holy War ( ဤ စစ်ပွဲမျိုးမှာ အစွယ်စုံလင်အာသံရေးစစ်ပွဲများကား ရေးနှင်တည်မြဲ  
ရေးအတွက် ဆင်နွှဲရ သော စစ်ပွဲအမျိုးအစား ဖြစ်သည်။ အစွယ်စုံလင်အာသံရေးစစ်ပွဲများ  
အဖို့ မိမိအသက်၊ ခန္ဓာနှင့် ခန္ဓာကိုယ်ကို ချီတက်သော စစ်ပွဲမျိုးတွင် စွန့်လွှတ်ခြင်း  
ဖြောင့်ရယ် သော ကျင့်စဉ်ကြီးကုန်မြင်မြတ် သော ကျင့်စဉ်တို့ ဖွဲ့စည်းပေး  
တတ်ကြသည်။ )

၁၄။ ၁၉၉၂ ခု ဇူလိုင်လအတွင်း CRJU , IMA , RILO နှင့် AIRF အဖွဲ့များအား အေး  
တပ် ပေါင်းစုအဖွဲ့ဝင် များအဖြစ် လက်ခံ ခံယူသည့် စစ်မတင်တိုင်အဖြစ် အသိ  
အမှတ်ပြုခဲ့သည်။ The Nation , 16 May 1992

၅။ ဂိုဟင်ဂျာများသစ်မြန်မာနိုင်ငံသားလူမျိုးနွယ်စုတိုက်၊ မတိုက်

ဂိုဟင်ဂျာဟု သော ဝေါဟာရအငြင်းပွားမှုပြဿနာ၊ ၎င်းတို့၏သမိုင်းအချက်အလက်များဆိုင်ရာပြဿနာနှင့်စစ်လျဉ်း၍ ရှုခေါင်းမျိုးပုံမှတစ်ပြုချက်များ၊ ဂိုဟင်ဂျာများအပေါ်ကွဲပြားနေသောအမြင်များ၊ ဂိုဟင်ဂျာအမျိုးသားရေးအတွက် မြေပေါ် မြေအောက် နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှုများအားလက်လှမ်းမီသ၍ စုစည်းတင်ပြမှုများမှ ဘာထက် ဝါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်။ သို့သော် ဤပြဿနာကို အဓိကရှုထောင့်မှ ရှုရှုနေသည့်ကိစ္စမှာ နဝတစစ်အစိုးရ၏ မတရားလူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများကြောင့်၊ တစ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံအတွင်း သို့မဟုတ် အပြင်လူထုက ပြေးသွားကြသည့် မူဆလင် ဒုက္ခသည်များမှ ဘာလီလူမျိုးလော၊ ဂိုဟင်ဂျာလူမျိုးလောဟု သတ်မှတ်ခြင်းဖြစ်သည်။

မြန်မာစစ်အစိုးရက အစိုးရအတွက် ပြေးသွားသူများသစ်ဘာလီလူမျိုးများသာ ဖြစ်သည်ဟု အတိအလင်းထုတ်ဖော်ပြောဆိုနေချိန်တွင် တစ်လား ဒေ့ရှ်အစိုးရနှင့် ဒုက္ခသည်အချို့က ၎င်းတို့သည် ရွေးနှစ်ပေါင်းများစွာကပင် ရခိုင်မြစ်နယ်အတွင်း နေထိုင်လာခဲ့ကြသော ဂိုဟင်ဂျာလူမျိုးများဖြစ်သည်ဟုဆိုနေပါသည်။ ဂိုဟင်ဂျာများသစ်မြန်မာနိုင်ငံသားလူမျိုးနွယ်စုတိုက်၊ မတိုက်ဟု သတ်မှတ်ချက်ထက် ဝါအခြေအနေတွင် ပိုမိုသေချာစွာ ပြောနိုင်သည့် မှတ်တမ်းပါ ဂိုဟင်ဂျာဟု သတ်မှတ် ဝေါဟာရပြဿနာ ခေါင်းစဉ် ငယ်၌ မော်ပြုခဲ့သည့် အထောက်အထားများအရ မြန်မာပြည်နိုင်ငံရေးသမိုင်းတွင် “ဂိုဟင်ဂျာ” ဟု သတ်မှတ်မည် နာမအားတရားဝင် ဆုံးစွဲခဲ့သည့် မှတ်တမ်း မပွားနိုင်သည့်အချက် ဖြစ်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် နေထိုင်သောတိုင်းရင်းသားလူမျိုး ၁၃၅ မျိုးတွင် ဂိုဟင်ဂျာလူမျိုးဟူ၍ မရှိပါ။ သမိုင်းကြောင်းအရလည်း ဂိုဟင်ဂျာလူမျိုးဟု မရှိပါ။ ဟူ၍ နဝတစစ်အစိုးရက မည်သို့ပင်ဆိုနေစေကာမူ ၎င်းတို့က ပင်တန်းဖြတ်ထုတ် ဝေသည့် လူဝါသားပြုစုနေစဉ်သတင်းစာ၊ တနည်းဆိုရလျှင် နဝတအာဏာသတင်းစာ ၂၀၀၅ တွင် အောက်

၅၅။ နဝတ၏ (၁-၁-၀၉) ရက်နေ့၊ ရက်စွဲပါစာအမှတ်၊ ၀၉၆(က) / ၁-၁ / နဝတဖြင့် အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ဦးကျော်ဆန်း (ယခင်လင်းဝဠ်လူငယ်မဟုတ်၊ တွဲများ)၊ ဒု-အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ဦးဦးဦး (ပြည်သူ့အင်အားရေးနှင့် ဖိတ်ခေါ်ခံဆင်ရေးဥက္ကဋ္ဌများ)၊ အဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် ဦးဆန်းဖိန် (မြဝတီပုံနှိပ်တိုက်အမှုဆောင်အရာရှိချုပ်)၊ ဒု-ဦးဦးဦး (စစ်သမိုင်းပြတိုက်နှင့် တစ်ခဲတဲင် ဖော်ပြရေးတိုက်များ)၊ ဒု-ဦးဦးဦး (စစ်ဆေးရေးနှင့် ချိတ်ဆွဲရေး) တို့ပါဝင်သော သတင်းထုတ်ပြန်ရေးအဖွဲ့ကို စွဲစဉ် ပေးခဲ့သည်။ ယင်းနဝတသတင်းထုတ်ပြန်ရေးအဖွဲ့မှ “ဆောင်းပါးစီစစ်ရေးအဖွဲ့” ကို ထပ်မံဖွဲ့စည်းကာ လူဝါသားသတင်းစာတွင် နေ့စဉ် ဖော်ပြမည့် ဆောင်းပါးစာများကို ယင်းအဖွဲ့က စီစဉ်ဖြန့်ဖြူးပေးသွင်း ဖော်ပြရသည်။ နဝတအာဏာသတင်းပြေးသည့် အချိန်မှ (၁၀-၉-၉၀) ရက်နေ့အထိ (၃) နှစ်အတွင်း ဆောင်းပါးစာများ ပေါင်း (၁၀၀၂) ပုဒ်ကို စီစဉ်ခဲ့သည်။  
“နဝတသတင်းထုတ်ပြန်ရေးအဖွဲ့၏ ဆောင်ရွက်ချက်များ” တိုင်းကျိုးပြုစာအုပ်၊ ရန်ကုန်၊ ၂၀၁၀၊ ၁၀၀၃၊ ၁၀၀၄

ပါအတိုင်း ဖေပြုစာသားသည်ကိုအံ့ဩဖွယ်ရာ အော့အန်ပေးသည်။

“တစ်ဆင့် ၁၉၄၈ ခုနှစ်ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံသားဖြစ်မှုအကျဉ်းချုပ်  
ဒေသန္တရမြန်မာနိုင်ငံတိုင်းရင်းသားတစ်မျိုးမျိုးဆိုသည်မှာ ကချင်၊ ကရင်၊  
ချင်း၊ မြန်မာ၊ မွန်၊ ရခိုင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဂွင်းလူမျိုးကိုလည်း ခေါ်ဝေါ်  
၁၈၂၃ ခုနှစ် (မြန်မာသက္ကရာဇ် ၁၁၈၅ ခုနှစ်) မတိုင်မှီကလေးစား  
၍ပြည်ထောင်စုတွင်ပါဝင် ယောနယ် မြေတစ်ခုနှစ်ခုမျှပင် ရင်းတိုင်း  
ပြည်အဖြစ်ဖြင့်အခြေစိုက် နေထိုင်ခဲ့သော မျိုးနွယ်စုများကိုလည်း ခေါ်ဝေါ်  
ဆိုလိုသည်။ တိုင်းရင်းသားဆိုသော ဝေါဟာရတွင်လူမျိုးနှင့် မျိုးနွယ်စုများ  
ပါဝင်သည်ကချင်၊ ကယား၊ ကရင်၊ ချင်း၊ မမာ၊ မွန်၊ ရခိုင်၊ ဂွင်း  
စသည်ကိုမှ ခိုင်မာ နေခြင်းဖြင့် သောတိုင်းရင်းသားများဖြစ်ကြသည်။ ယင်း  
တို့၏ မျိုးနွယ်စုများသည်လည်း ပြည်ထောင်စုဖွဲ့တိုင်းရင်းသားများဖြစ်  
ကြသည်။ မျိုးနွယ်စုများစာရင်းကိုသက်ဆိုင်ရာ မှုသုတေသနပြုဆဲဖြစ်သော  
ရှော့ငူ၊ မျိုးနွယ်စုအမည်များကိုကိစ္စမှာ ဖေပြုရန်အခက်အခဲရှိပါသည်။” ၅၆

သို့ဖြစ်၍ နဝတစစ်အစိုးရ၏အခါ အားများကိုယ်၌ကပင်လျှင် မြန်မာပြည်တိုင်း  
ရင်းသားလူမျိုးစုများစာရင်းနှင့် စစ်လျဉ်း၍ ဝိဝါဒကွဲပြားမှုများရှိ နေကြောင်း ဖေပြု  
အဖွဲ့က နေပေးသည်။ ရိုဟင်ဂျာပြဿနာ ပေပြုလာမှအတိုင်းအဖေဘက်မညီဖြစ်လာသည်။ မြန်  
မာပြည်တွင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစု (၁၃၅) မျိုးရှိကြောင်း စစ်အစိုးရအာဏာပိုင်များ  
ကပြောနေချိန်တွင်အခြားတစ်ဖက်မှ တေထီပညာရှင်အချို့ကလည်း မျိုးနွယ်စုစာရင်းကို  
သုတေသနပြုဆဲဖြစ်သော ရှော့ငူ၊ မျိုးနွယ်စုအမည်များကိုကိစ္စမှာ ဖေပြုရန်အခက်အခဲရှိ  
ကြောင်းဆိုနေပြန်သဖြင့် ငွင်းတို့အချင်းချင်း ဝိရောဓိဖြစ်နေသည်မှာ သိသယဖြစ်ဖွယ်  
မရှိချေ။

မြန်မာပြည်အတွင်းမှတိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများ  
စာရင်းမှာ (၁၃၅) မျိုးဖြစ်ကြောင်း အတည်ပြုနိုင်သည်ဟုဆို စေကာမူ ထိုစာရင်း၏  
ယခင်ကလေးစားမှုအရရှိကြောင်းတရား ဝင်ထုတ်ပြန်ကြည့်သော ခြင်းမရှိခဲ့သည့်မှာ များ  
စွာစဉ်းစားဖွယ်ရာပင်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ရှော့ငူယနေ့ကလေး ရိုဟင်ဂျာပြဿနာပေပြု  
ပေါက်လာမှစ၍ စာရင်းကိုပြင်ဆင်မှုလူထုအားက မျော့သောပါးဖတ်ပြုနေခြင်းမှာလည်း  
ယုတ္တိတန်သည်ဟုမဆိုနိုင်ချေ။

နဝတစစ်အစိုးရတိုင်းရင်းသားလူမျိုး (၁၃၅) မျိုးစာရင်းသည်မည်သည့်  
အတိုင်းအတာအထိလက်ခံအတည်ပြု၍ ရခိုင်၊ မရခိုင်ဟူသည့်အချက်မှာလည်း မရေရာလှ  
သည်။ ပြဿနာတစ်ရပ်ပင်ဖြစ်ပါသည်။ ၁၉၁၇ ခု၊ မြန်မာပြည်လူမျိုးစုများ ရေးရာ  
စစ်တမ်းနှင့် ဘာသာစကားအရ ၅၇ လူမျိုးစုကြီး ပေါင်း (၁၁) မျိုး၊ ဘာသာစကား

၅၆။ မျိုးချစ်သူ၊ အမျိုးပျောက်မှတ်စု၊ ရှောက်လှပါသည် (၈)၊ လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်  
စဉ်သတင်းစာ၊ ဇူလိုင် ၁၉၈၉

၅၇။ THE ETHNOLOGICAL SURVEY OF BURMA 1917  
ကန့်သတ်

ဝယ် ပေါင်း (၁၃၁) ခုရှိပြီးလူမျိုး နှစ်အားဖြင့် (၅၅) မျိုးရှိသည်။ ၂၀<sup>၁</sup> ဟုဆိုပါသည်။  
တဖန် ၁၉၆၇ ခုနှစ် သန်း ခေါင်စာရင်းအရ မြန်မာပြည်လူဦး ရေ (၂၆) သန်း  
လူမျိုး (၇၀)၊ ၁၉၇၃ ခုနှစ်သန်း ခေါင်စာရင်း ကောက်ယူ ရေး ခြေပြင်ချက်လွှာ  
ဆက်ရသကဲ့သို့လူမျိုးစုဦး ရေ (၂၉) မျိုး၊ လူမျိုးစုစာရင်း ဖော်ပြခဲ့ပါသည်။ ၂၀<sup>၂</sup> ဝယ်  
တဖန် နဝတဝစ်အစိုးရကလည်းလူမျိုးစု (၁၃၅) စု စာရင်းကိုဖော်ပြ နေပြန်ပါသည်။

အထက်ပါအချက်အလက်များအရ ပင်လျင်တစ်ကြိမ် နှင့်တစ်ကြိမ်၊ လူမျိုးစုစာရင်း  
တစ်ခုနှင့်တစ်ခုကွဲပြားမှုများမား နေခြင်းက မြန်မာပြည်လူမျိုးစုစာရင်းအားအတည်  
ပြု၍ မရနိုင် သေး ဤောင်းဝှင်းလင်း ခွဲခြားဆို နေပါသည်။ ထို့ ဤောင်းနဝတဝစ်အစိုးရ  
၏လူမျိုးစု (၁၃၅) စုစာရင်းကားမည်မျှ ခိုင်မာ မှုရှိသည်ဟုသိအချက်မှာ ပေဒတ  
တက်စာရင်းဖြစ်လာပါသည်။ ဥပမာ- နဝတဝစ်အစိုးရတွင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုး (၇)  
ခု၊ လူမျိုးနှစ်အားဖြင့် (၁၃၅) မျိုးဟု ဖော်ပြထားသော သို့မဟုတ်လူမျိုးအစုတစ်ခုတည်း  
မှပင်လျင်လူမျိုးစု (၅၃) ခုရှိပြီး ၎င်းအထဲမှ နဝ မျိုးနှစ်ခုမှတစ်ခုသာ ဖော်ပြထား  
ခြင်းသည်များစွာသိသယဖြစ် ဖွယ်ရှိသည်။ မြန်မာပြည်သူလူထုကြီး နှင့်ရင်းနှီးမှုရှိ နေ  
သည့်မှာ နဝလူမျိုးတစ်မျိုးတည်း၌ပင် ရှိမိနိနဝ၊ နေခင် အင်နဝ၊ လိုနေခင်  
နဝ၊ လိုင် မြေနဝ၊ ဝိနိတူးနဝ စသည့်ဖြင့်အမျိုးမျိုးရှိ ဤောင်းပင်ဖြစ်သည်။ ထို့  
ဤောင်းသမိုင်းသု ခေအပညာရှင်များအ နေနှင့်ယတိပြတ်အတည်ပြုချက် ပေးနိုင်သည်။  
“ မြန်မာပြည်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများစစ်တမ်း ” တစ် ဝေခင်ပြုရန်လိုအပ်နေ  
ဤောင်း ခိုင်မာ မှုရှိသည့် ပစ္စုကလူမျိုးစု ရေးရသစာရင်းဖယားများက ဤောင်းဆို  
နေ ပေသည်။

ထို့ဖြစ်၍ အထက်ကတင်ပြ ချက်များအရ အလား ဒေ့ရှ် နိုင်စေအတွင်းထိုအစုလိုက်  
အပြုလိုက်ထွက် ပြေးသွားကြသည့် မူဆလင် ဒုက္ခသည်များသတ်ဖြတ် မှု နိုင်ငံသားများဖြင့်၊  
မဖြင့်၊ ရိုဟင်ဂျာလူမျိုးနှစ်စုများဟုတ်၊ မဟုတ်ဟူသည့်အချက်မှ သမိုင်း ဤောင်းဆို  
ရသဖြင့် နာဖြစ်၍ ယင်းအချက်ကိုသမိုင်းသု ခေအပညာရှင်များက သာလျင်အတည်ပြုချက်  
ပေးနိုင်လိမ့် မည်သဘို့ဖြစ် ပေသည်။

- ၅၀။ ဝိရုသခင် ချစ်မေခင်၊ “ ဝှင်းမူ နဲ့ပြည်ထောင်စုနေခင်ရေး ”၊ ရန်ကုန်၊  
ပေဒေဝ ဤောင်းစာပေဖြန့်ချိရေး၊ ၁၉၆၂ မတ်လ ၂၀ ဝယ်
- ၅၁။ မေခင်မေခင်ကြီး (မန်း)၊ မြန်မာနိုင်ငံသားဥပ ဒေမုကြမ်းပြုစုရေးအဖွဲ့  
ထို့တင်ပြသည့်အပြုလူ့စာတမ်း၊ (လက်နှိပ်စက်မှု)၊ ၀၀၉
- ၆၀။ နဝတဝစ်အစိုးရ၏တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစု (၁၃၅) စုစာရင်းကို၊ မကဒတ၊  
သု ခေအပညာရှင် နှစ်စုပြုစုသည် (၃၀-၃-၉၅) ရက်စွဲပါ၊ “ ဝစ်အစိုးရပြုလုပ်  
မည်အတိုင်း ယေခင်အမျိုးသားဥပဒေအား လျှော့ချချက်စာတမ်း ”၊ နေခင်  
ဆက်တွဲ (က) တွင်အပြည့်အစုံ ဖော်ပြထားပါသည်။



နယ်တွင် ၉၂ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်သည်။ အခြားမြို့နယ် ၁၅ မြို့နယ်တွင်မူ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းအထက်ရှိသည်။ ဝင် တွေ့မြို့နယ်တွင် ၁၉ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ်ပြီး၊ ရ.သေ့ကွေ့၌ မြို့နယ်တွင်လည်း ၁၉ ရာခိုင်နှုန်းဖြစ် ဤသို့ ရေးသားသည့်ကိုလည်း တွေ့ရသည်။

ယခုအကြိမ်တွင်လည်း ၁၉၇၀ ခုနှစ်ကကုသိုပင်ဘူးထီး ဓာတ်နှင် မော်တော် ဓာတ်မြို့နယ်များမှတစ်ဆင့် ခေတ်မှီ ဝင်အတွင်းသို့ အပူလိုက်အပြုလိုက်တွက် ပြေးသွား ခဲ့ကြပြန်ရာ (၁၀-၅-၉၂) ရက် နေ့အထိ ခုကုသည့် ပေါင်းမှာ (၂၄၀၀၀၀) ဖြစ် ဤသို့ နိုင်ငံတော်အဆိုးအပိုင်းကဆီဖြင့် ယေလည်း နဝတဝင်အပိုင်းရကမူ ၁၉၉၂ ခု မတ်လပထမပတ် ၀၁ ရင်းအရ (၁၃၅၅၅) <sup>၆၃</sup> ဦးသာဖြစ် ဤသို့ နှင်နှိပ်ကုသိုလျှော့ နည်းသွားသည့်လူဦး ရေမှလည်းတစ်ဖက် နိုင်ငံသို့ အခါအား လျှော့ပွဲကုသိုလျှော့ သူများရှိသလို၊ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းအခြား ဒေသများသို့ သွား ရောက် နေသူများ လည်းဖြစ် နိုင် ဤသို့ အခါအမာ ပြောဆို ရေးသား နေ လေသည်။ အထူးသဖြင့် ဝင် အပိုင်းရသည့်တစ်လား ခေတ်မှီ နိုင်ငံ ဖက်သို့တွက် ပြေးသွားကြသူများမှာ ဝင် နိုင်ငံမှပင် တရားမဝင်လာ ရောက် နေထိုင်ကြသူများသာ ဤသို့ သော/ပိုမို နိုင်ငံ မာ ဝေရေး အတွက် နဝတသတင်း ၀၁ နှင့် ရုပ်သံလွှင့် ဌာန များမှတစ်ဆင့် အချက်အလက်အကိုးအကား များဖြင့် ရေးသား ဖော်ပြ၊ ထုတ်လွှင့် နေသည့်ကိုလည်း ဝင် ဝင် ပွဲက ဖွယ် တွေ့ရသည်။

“ ၁၉၂၄ ခု နောက်ပိုင်း ၊ ရခိုင်ပြည်နယ် ၊ အင်္ဂလိပ်လက် အောက်ကုသိုလျှော့ သည့်အချိန်မှ ဝင်တစ်လက်လူမျိုး များသည့်တစ်လား နယ်မှ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း အတားအဆီးမရှိ ဝင် ရောက် ခဲ့ကြသည်။ အထူးသဖြင့် ၁၉၉၉ ခုနှစ် ပူးအက်တူး မြှောက် ဖွင့်လှစ်ပြီး နောက်မြန်မာ နိုင်ငံမှ ဝင်အ မြောက်အမြားထုတ်လုပ် တင် ပို့ရန်လုပ်အားလိုအပ်လာ ရာတစ်လက်လူမျိုး များသည့်လက်ယာ လုပ်သား များ အဖြစ်အ မြောက်အမြား ဝင် ရောက်လာ ခဲ့သည်။ ၁၉၇၀ ခုနှစ်တစ်လား ခေတ်မှီ လွတ် မြောက် ရေး ဝင် တွဲကလေးတွင်လည်း ဝင် ပြေး ခုကုသည့် များအဖြစ် အ မြောက် အများ ဝင် ရောက်လာ ခဲ့ကြပါသည်။ ၁၉၇၃ ခုနှစ်သန်း ခေါင် ၀၁ ရင်းအရ ဝင် တွေ့ နှင့် တစ်လား ခေတ်မှီ ဝင်မြို့များဖြစ် သောဘူးထီး ဓာတ်နှင် နှင့် မောင်း ဓာတ်မြို့များတွင်လူဦး ရေတိုး များမှာ ၊ ရခိုင်ပြည်နယ်၏ ပျား ပျားလူဦး ရေတိုး များ ၁.၃၂ ရာခိုင်နှုန်းအထက် များမှာ ပိုမို၍ ၃.၂၀ / ၂.၂၄ / ၂.၃၅ ရာခိုင်နှုန်း များရှိ နေ ဤသို့ တွေ့ရပါသည်။ ဤအချက်ကတရားမဝင် ခိုး ဝင်လာသူများပြားလာ ဤသို့ ဖော်ပြ သောအညွှန်းကို နန်း ပင်ဖြစ်သည်။ ပို မိုအပွန်အများက သော နယ်ဝင် ဒေသများတွင် မူလလူဦး ရေတိုး များမှာ ၅.၀၄ မှ ၀.၅၂ ရာခိုင်နှုန်းအထက် မြင့်မား နေ ဤသို့ တွေ့ရသည်။ ဤမျှတိုး များမြင့်မား နေ မျှမှ သောတဝင် လျှောက်တိုး ပြီးလာခြင်း မဖြစ် နိုင် ဤသို့ ဝင် ဝင် တစ်သို့တိုးထိ နိုင်သည်။ ၁၉၇၀ ခုနှစ် နှင့် နန်း မင်း ဝင် အကြောင်းလူ

၆၂။ မြောင်း ၊ “ မြန်မာ နိုင်ငံ နှင့် ရန်တိုက်ပေး ရေးလုပ်ငန်းကို ဆုံးသတ် ပါလျှင် ” ၊ လုပ်သားပြည်သူ့ နေ့စဉ်သတင်း ၀၁ ၊ ၂၄ ဇန်နဝါရီ ၁၉၉၂  
၆၃။ မြောင်း ၊ “ တစ်လား ခေတ်မှီ ခုကုသည့်ပြဿနာ ဆိုတာတစ် ဓာတ်အလိုပါ ” ၊ လုပ် သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်း ၀၁ ၊ ၂၁ မတ် ၁၉၉၂



ဦး ရေဝာရင်းငွေများမှာ ကောက်ယူရသည့် ဦးဝင်လာသူများပြန်ပြေး  
သွားကြသည့် ၆၄

၁၉၈၃ ခုနှစ်မှ ၁၉၉၀ ခုနှစ်အကြား၊ ဘူးထီး ကောင်၊ မောင်း  
ကောမြို့နယ်များတွင်လူဦး ရေတိုး ချွန်းကို နေ့စဉ် ဝါလွင်ဘက်လူမျိုးများ ခေါ်  
တိုးချွန်းမှာ ၂.၅ နှင့် ၃.၃ ရာခိုင်နှုန်းအထိ ထွက်ပြေးရ ခိုင်တိုင်းရင်း  
သားများ၏တိုးချွန်းမှာ ၁၁.၂ နှင့် ၀.၈ ရာခိုင်နှုန်းရှိသည်။ ဤအချက်  
ကတိလူမျိုးများတရားမဝင် ဦးဝင်လာမှုများရှိ နေဆဲဖြစ်ပြီး မောင်း  
ကောမြို့နယ်တွင် ရခိုင်တိုင်းရင်းသားဦး ရေမှာ ၁၆၇၈၄ မှ ၁၅၅၅၆၄  
အထိ လျော့ကျသွားသည့်ကို ဆောက်ခြင်းဖြင့် ရခိုင်တိုင်းရင်းသားများမောင်း  
ကောမြို့နယ်ကို ဝန်ခံသွား ကြောင်း ဖော်ပြလျက် ရှိသည်။ ဘက်လူမျိုးများ အ  
နေဖြင့် ချွန်းအတိုင်းဆက်လက်၍ ဝင် နေမည်ဆိုပါက ရခိုင်လူမျိုးများ၏တိုး  
ချွန်းထက် နှစ်ဆ ကျော် များပြား နေသဖြင့် ကြာလာလျှင် လူမျိုးပြုစုသွား  
နိုင်သည့်အ နေအထား ရှိ နေသည်။ ရိုဟင်ဂျာ သောင်းကျန်းမှုများအ နေ  
ဖြင့် ယခုကပင်လျှင် ရခိုင်ပြည်နယ်လူဦး ရေ ၄.၂ သန်း ရှိသည့်အနက် (၃)  
သန်းမှာ မူဆလင်များဖြစ်သည်။ ၎င်းတို့အထဲတွင် ၁.၂ သန်းမှာ ၁၉၄၂ ခု  
နှစ်မှ ဝင်တက်လာ ခဲ့၍ နိုင်ငံထဲတွင် ပြေးခိုလှုံ နေကြသူများဖြစ်သည်။ ဝင်  
ဝင်၌ (၄-၆-၉၀) ရက် နေ့လူဝင်မှုကြီးကြပ် ရေးဌာနအတည်ပြု ဝာရင်း  
အရ ၃၃ ပေါင်းလူဦး ရေ (၂၂၅၆၀၂၀) ရှိသည့်အနက် ဘက်လူဦး ရေ  
မှာ (၆၉၃၄၅၆) သာ ရှိသည် ၆၅။

အချို့ နေ့စဉ်လူဦးရေများကလည်း ၁၉၄၀ ခုနှစ်လူဦး ရေဝာရင်း နှင့် ၁၉၇၀ ခု  
နှစ်လူဝင် မှုကြီးကြပ် ရေး နှင့် ပြည်သူ့အင်အား ဦးစီးဌာန၏အိမ် ကောင် ဝာရင်းများ  
အရ ရခိုင်ပြည်နယ်၊ မောင်း ကောမြို့နယ် နှင့် ဘူးထီး ကောင်မြို့နယ်လူဦး ရေဝာရင်း  
များကို ချွင်းယှဉ် နေ့စဉ် ဝင်ရန် အောက်ပါအတိုင်း ရေးသားတင်ပြကြသည်။

မောင်း ကော			ဘူးထီး ကောင်	
ခုနှစ်	ရခိုင်တိုင်းရင်း သားလူမျိုး	မူဆလင်	ရခိုင်တိုင်းရင်း သားလူမျိုး	မူဆလင်
၁၉၄၀	၄၀ ၄၈၃	၁၂၄ ၄၅၂	၃၈၀ ၈၄	၇၀ ၇၂၆
၁၉၇၀	၁၂ ၄၂၇	၂၀၅ ၇၇၇	၁၇၄ ၂၅	၁၃၉ ၆၈၆

ဖော်ပြပါဇယားတွင် နှစ် ပေါင်း ၃၀ အတွင်း မောင်း ကောမြို့နယ်တွင် ရခိုင်  
တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ ဦး ရေသည့် ၄၀၄၈၃ ရှိရာမှ ၁၂၄၂၇ ဆိုသို့ သာ  
သာ လျော့ကျသွားပြီး တစ်ဖက်တွင် မူ၊ မူဆလင် ဦး ရေသည့် ၁၂၄၄၅၂ မှ ၂၀၅၇၇၇  
ဆို နှစ်ဆ နီး နီးတိုးလာသည့်ကို တွေ့ရမည်ဖြစ်သည်။ အလားတူပင် ဘူးထီး ကောင်မြို့နယ်တွင်

၆၄။ ဝင်မှု အောင်၊ “ရိုဟင်ဂျာလွတ် ပြောက်ရေး နှင့် ဒုက္ခသည်ပြဿနာ ဆိုသည့်မှာ”  
လုပ်သားပြည်သူ့ နေ့စဉ်သတင်း ၁၁၊ ၈ ဖေဖော်ဝါရီ ၁၉၉၂

၆၅။ ယင်း

ရခိုင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများဦး ရေသစ် ၃၀၀၀၄ ရှိရာမှ ၁၇၄၂၅ နှစ်  
ထက်ဝက်မက လျော့ကျသွားပြီးတစ်ဖက်တွင်မူ၊ မူဆလင်ဦး ရေသစ် ၇၀၇၂၆ မှ  
၁၃၉၆၀၆ နှစ်နှစ်ဆန်းပါးခန့်မြင်တက်လာသည်ကို တွေ့ရသည်ဟုဆိုသည်။<sup>၆၆</sup>

အချို့ကလည်း လူဝင် များကြွပ် ရေးဌာန (၄-၆-၉၀) ၀၁ ရင်းဆရာရခိုင်  
ပြည်နယ် (၁၇) မြို့နယ်အတွင်းလူဦး ရေ ၀၁ ရင်းမှာ ရခိုင်တိုင်းရင်းသား ၀.၅ သန်း  
မျှရှိပြီးတစ်လျှောက် နှစ်နှစ်ရှိသည်။ ဘာသာအားဖြင့် ဗုဒ္ဓဘာသာ ၆၄.၀၅ ရခိုင်နှုန်း  
၊ အစ္စလာမ် ၃၀.၀၃ ရခိုင်နှုန်းနှင့်အခြား (ခရစ်ယာန်၊ ဟိန္ဒူ၊ နတ်ကိုးကွယ်သူ  
၅.၀ ရခိုင်နှုန်းဖြစ်သည်။<sup>၆၇</sup> လူလည်း ရေးသား ဖော်ပြပါသည်။

နဝတဝင်အစိုးရ၏အာဏာကိုအနှစ်ချုပ်လိုက်ပါက ရိုဟင်ဂျာဟု ခေါ်ကြ  
သောသူများသည်တစ်လား ဒေသရှိ နိုင်ငံမှတစ်လျှောက်လူမျိုးများသာဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့သည်မြန်  
မာအင်္ဂလိပ်ပထမဝင်ပွဲပြီးကတည်းက နေထိုင်လေ့ရှိသော အင်ဒို-မော့ရင်း နေထိုင်  
နယ်များသို့တရားမဝင်စိုးဝင်လာသူများသာဖြစ်ကြောင်း တွေ့ရပေမည်။ သို့ဖြစ်၍  
လည်း မြန်မာပြည်တစ်ဝှမ်းလုံးရှိ လူဝင် များကြွပ် ရေးဌာနများတွင် ဝင်ရောက်ကြီးများ  
ဖြစ် ရေးဆွဲထားသော “ မြေမျှော်လှမ်းမပြုတ်၊ လူမျိုးလှမ်းပြုတ်မည် ” ဟုဆိုသည့်  
ဘုတ်ကြီးများသည် ရခိုင်ပြည်နယ်မှ ရိုဟင်ဂျာများသို့ရည်ညွှန်း နေသည့် မှတ်တမ်းများလှ  
ပေသည်။

အထက်က ရေးသား ဖော်ပြချက်များသည် ဝင်ရောက် ဖွယ်ရာ အချက်အလက်  
များဖြစ် သော်လည်း ယင်းကိန်းဂဏန်းများ မည်သည့်အတိုင်းအတာအထိ မှန်ကန်ကြောင်း  
ကိုမူ အတည်ပြုနိုင်ရန်ခဲယဉ်း ပေသည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် နေဝင်ကြီးပိုးခဲသည်  
၂၆ နှစ်အတွင်းအုပ်ချုပ် ရေးယန္တရားအဆင့်ဆင့် နိုင်ငံရေး၊ ဖွဲ့စည်းရေး၊ လူမှုရေး  
ဆိုင်ရာ အချက်အလက်များတွင် မသမာမှုများကြီးမားသော အထင်အရှား ရှိခဲ့ခြင်း ကြောင့်  
ဖြစ်သည်။ ရိုဟင်ဂျာလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းအချို့က ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် လူဦး ရေ (၄.၂)  
သန်းရှိပြီး (၃) သန်းမှ ၃ မူဆလင် များဖြစ်သည်ဟုဆိုသည်။ နဝတဝင်အစိုးရကမူ  
(၄-၆-၉၀) ရက်နေ့ လူဝင် များကြွပ် ရေးဌာန၏ အတည်ပြုချက်အရ ရခိုင်ပြည်နယ်  
တွင် လူဦး ရေ (၂.၂) သန်းရှိပြီး (၇) သန်းမှ ၁ တစ်လျှောက် များဖြစ်သည်ဟုဆိုသည်။ ယင်း  
ကိန်းဂဏန်းများတွင် အချက်ကြီးမား မှုသည်လည်း ဝင်ရောက် ဖွယ်ရာ အချက်ဖြစ်သည်။

သို့သော်လည်း တစ်နိုင်ငံလုံးလူများတရားမဝင်လာ ရောက် နေထိုင် မျှော်ခံ  
သည် မှတ်တမ်းအတိုင်းအတာတစ်ခုအထိလက်ခံနိုင် ဖွယ်ရာ ဖြစ်သည်။ သို့သော် အထက်တွင်ဖော်

၆၆။ မျိုးချစ်သူ၊ “ မည်သည့် ရားပျက်ပျက် နှိမ့်ပျက် ” လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်း  
၀၁၊ ၃ မတ် ၁၉၉၂

၆၇။ မြဝင်း၊ “ မြန်မာနိုင်ငံ နှင့် ရန်ကင်းပေး ရေးလုပ်ငန်းကို ဆုံးသတ် ပြီးလျှင်  
လုပ်သားပြည်သူ့နေ့စဉ်သတင်း ၀၁၊ ၂၄ ဇန်နဝါရီ၊ ၁၉၉၂။

ပြချက်များ လုံးဝမှန်ကန်ခဲ့သည်ဆိုလျှင် ပင်ဉ်းဆုံး ယောအတိုင်းအတာအထိလူဦးရေအများ  
အပြားတရားမဝင်လော ရောက်ခဲ့ခြင်းအပေါ်ထိန်းချုပ်ခဲ့ခြင်းမရှိသည့် ဒေသဆိုင်  
ရအာဏာပိုင်အစွဲအစဉ်များ၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးဌာနများ၏တာဝန် ပေါ့လျော့  
မှု (ဆိုမဟုတ်) လာဘ်စားမှု ရှောင်ကြဉ်ခြင်း ရှောင်ကြဉ်ခြင်းမှလည်းကောင်း၊ ဖွယ်မရှိချေ။  
ထိုဆိုင် ယောအစုလိုက်အပြုံလိုက်ထွက်ပြေးခြင်း ယောဒုက္ခသည်များပြဿနာသည်ပထမအကြိမ်ဖြစ်  
ပွားခဲ့သည့် ၁၉၇၀ ခုနှစ်နှင့် ဒုတိယအကြိမ်ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် ၁၉၉၂ ခုနှစ်အထိ (၁၄)  
နှစ်ကွာခြားခဲ့ပါသည်။ ဤမျှအချိန်ကြာမြင့် ယောကလေးအစာအတွင်း ၁၉၇၀ ခုနှစ်  
ကလေးအဖြစ်မျိုး နောက်တစ်ကြိမ်မဖြစ်ပွားရန်လျှင် ဆောင်ရွက်မည့် ယောလည်း  
များစွာရှိပြန်သော စာင်းလှပေသည်။

၆။ ဒုက္ခသည်များအခြေအနေ

ဒုက္ခသည်အများစုမှာဘူးထီး စောင့်ရှောက် မောင်း စောင့်မြို့နယ်များမှဖြစ်ပြီး  
ရယူ စောင့်ရှောက် စောင့်မြို့နယ်များမှလည်းပါရှိသည်။ ဒုက္ခသည်အချို့မှာတစ်လခွဲ  
နှင့်မြန်မာနှစ် နိုင်ငံနယ်ခြားအဖြစ်သတ်မှတ်ထား ယောနတ်မြန်ကို ရွှေဖြင့်ဖြတ်ကျော်  
၍ထွက်ပြေးလာသူများ ရှိသကဲ့သို့အချို့မှာလည်း စောင့်မြို့နယ်ထဲမှ ယောစောင့်တန်း  
များကိုဖြတ်ကျော်ကာ (၁၀) ရက်လောက်အထိလမ်း ရွှောက်ပြီးထွက်ပြေးလာ ခဲ့ကြသည်  
ဟုဆို၏။ ဒုက္ခသည်များစတင် ရောက်ရှိစဉ်ကလေးကလေး သစ်ရွက်များဖြင့်ယာယီ  
တည်းခိုပြီး နေခဲ့ကြရသော်လည်း ယခုအခါပြည်ပအလှူရှင်အစွဲအစဉ်များ၊ ဒုက္ခသည်  
ကယ်ဆယ်ရေးအစွဲများ၏ကူညီဆောင်ရွက်မှု ရှောင်ကြဉ်ခြင်းအချို့မှာ ယင်းတို့များ  
ဖြင့် နေကြပြန်သည်။ ထို့အပြင်လည်း ဒုက္ခသည်များ ပုံစံပုံမှန်အစားအကွဲများကို လေ့လာ  
သေးချေ။ ဒုက္ခသည် လေးပုံစံပုံမှန်အစားအကွဲများ နေကြပြီး ၆/ လေ့လာမှုအ  
ပေါ်၌ ယင်းတို့ကိုခံစား နေကြရခြင်း စာနယ်ဇင်းများက ဖော်ပြကြသည်။

၁၉၉၂ ခုနှစ်ဇူလိုင်လ (၂၅) ရက်နေ့အထိ ဒုက္ခသည်ကယ်ဆယ်ရေး ဝေခန်း  
(၁၁) ခု၏လူဦးရေ ပေါင်းမှာ (၁၉၁၀၀၀) ဖြစ်၍ ရှောင်ကြဉ်ခြင်းဒုက္ခသည်များ  
ကယ်ဆယ်ရေး ကော်မရှင်ရုံး၏စာရင်း ၆၀ တွင် ပေါ်ပြထား ရှောင်ကြဉ်ရေး ရသည်။

(1) Dechau Palong	1	-	4,677
(2) Dechau Palong	2	-	25,179
(3) Dhau Palong		-	17,219

၆၀။ Thomas Steinbugler, Jan Stuyt, Alan Nichols | MISSION TO BANGLADESH,  
Jesuit Refugee Service, May 1992, p 11

(4) Maricha Palong	-	11,196
(5) Haludia Palong	-	7,523
(6) Kutu Palong	-	12,700
(7) BaluKhali 1	-	20,708
(8) BaluKhali 2	-	11,028
(9) Dumdumia 11	-	60,558
(10)Dumdumia 2	-	10,000
(11)Baikhon Chapi	-	10,436
<b>Total</b>		<b>- 191,000</b>

ဒုက္ခသည်များကိုယ်တိုင် ပြုစုဆောင်ရွက်ရလှသော ခွင့်အရေးပေးခြင်း ဖောက်ခံရသူများ

- (က) ညှင်းပန်းနှိပ်စက်ခံရသူ - ၅၆၇၃ ဦး
- (ခ) အမေမြို့ကျင့်ခံရသူအမျိုးသမီး - ၅၆၆ ဦး
- (ဂ) နေရင်းဒေသတွင်ပျောက်ဆုံး - ၅၀၅ ဦး
- (ဃ) အသတ်ခံရသူ - ၇၀၆ ဦး

ဒုက္ခသည်စခန်းများသို့ ရောက်ရှိပြီးအချိန်မှစ၍ မွေးဖွားမှု/ သေဆုံးမှု

- (က) သေဆုံးသူ ပေါင်း - ၈၅၅၆ ဦး
- (ခ) မွေးဖွားသူ ပေါင်း - ၆၀၆ ဦး
- (ဂ) ကျန်းမာရေးဆေးခန်း၊ များသောအားဖြင့် ရောက်ပြသသူ - ၁၆၃၀၆၆ ဦး

\* ဗြိတိန် (၂၆) ရက်နေ့အထိ ဒုက္ခသည်ဦးရေစုစုပေါင်းမှာ ၂၄၃၀၀၀ ဦးဖြစ်သည်။

၇။ နိုင်ငံတကာ၏ ဖိအားပေးမှုများ

အလုံးအရင်း နှင့်လူဦးရေစားသုံးမှုဖြင့် ပြီးနေသော အချိန်၊ ၁၉၉၂ ခုမတ်လ (၆) ရက်နေ့တွင် ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ်ဘုထဂ္ဂါလီ ( Boutros-Ghali ) က -

“ မြန်မာနိုင်ငံတော်၏ ဤကဲ့သို့ ခက်ခဲသော အခြေအနေအထားသည် ချစ်မြတ်နိုးမှုအားလွန်စွာ ရန်ကင်းစွာ အရေးယူဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်ပါသည်။ ဤကဲ့သို့ ခက်ခဲသော အခြေအနေအထားသည် အရေးယူဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်ပါသည်။ ဤကဲ့သို့ ခက်ခဲသော အခြေအနေအထားသည် အရေးယူဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်ပါသည်။ ”

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းတွင်းရေးရာများချစ်ထိုက်ပြောကြားပြီးနောက်တနေ့တွင်အာဖယ် ၆၆ ခြောက်နိုင်ငံအဖွဲ့ဝင်၊ မလေးရှားနိုင်ငံ၊ ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာ မဟာထီယာ မိုဟာမက် ( Dr. Mahathir ) ကလည်း " သို့မဟုတ် ဂျပန်နိုင်ငံတွင် အခြေအနေနဲ့ပတ်သက်ပြီး မလေးရှားနိုင်ငံက အခိုင်အမာ ဝင်တည်မည်ဖြစ်ကြောင်း" ပြောကြားခဲ့ပြန်သည်။ မလေးရှားနိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးအပ္ပဒူလာဘာဘါဇီ ( Abdullah Badawi ) ကလည်း " မူဆလင်တွေအပေါ် မြန်မာအစိုးရက ဝင်ရောက်မိကိစ္စကို ခိုက်နှိပ်စက်ဆွဲပန်းမှုတွေနဲ့ပတ်သက်ပြီး မလေးရှားအစိုးရက ဝင်ရောက်ဖော်ကြောင်း၊ မြန်မာ့ဝင်ရောက်မိကိစ္စကို ခိုက်နှိပ်မှုများက မူဆလင်များအပေါ် နှိပ်စက်ခြင်း နိုင်ငံများထံတွက် ပြေးဝေခြင်း ကြောင့် ဝင်ရောက်ဖော်နှိပ်မှုကို မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းရေးပြဿနာအဖြစ် သဘောထားနိုင်ကြောင်း၊ မြန်မာ့ဝင်ရောက်မှုကို လျှော့ချဆောင်ရွက် ဖွဲ့စည်းပေးခြင်း နိုင်ငံအများအပြားအပေါ် ဝန်ထုတ်ဝန်ပေးပေးခြင်း အသိပေးခြင်း တွင် တစ်ပြိုင်နက် ပြောကြားခဲ့သည်။" ပြင်းပြင်းထန်ထန် ပြောကြားခဲ့သည်။ အထက်ပါ သဘောထားအား မတ်လ ( ၁၀ ) ရက်နေ့တွင် မလေးရှားနိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဌာန၊ အတွင်းဝန်ဟာလိအလီ ( Halim Ali ) က မြန်မာ့သံအမတ်ဦးကို အားခေါ်ယူ ပြောကြားခဲ့သည်။

ဤအတောအတွင်း ကုလသမဂ္ဂလူ့အခွင့်အရေးများဆိုင်ရာ ကော်မရှင်ကလည်း မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများအကြောင်းကို မြန်မာ့ဝင်ရောက်မှုအစိုးရ၊ အထိန်းသိမ်းခံနိုင်ငံရေးခေါင်းဆောင်များအပေါ် အဝင်ပြည်သူလူထုနှင့် ပါတိုက်ပိုင်ဆိုင်မှုဆိုင်ရာ ခြိမ်းခြောက်မှုများပြုလုပ်ရန်အတွက် လူ့အခွင့်အရေးများ ဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူတစ်ဦးကို အထူးထုတ်ဖော်လှည့်လည်အဖြစ် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ဝေလွှတ်ရန် ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်။

တဖန် အရန်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဘာလေရတ် ( Velayati ) ကလည်း " မြန်မာနိုင်ငံတွင် လူမျိုးတိုင်း အောင်သက်ဖြစ်မှုများရှိနေကြောင်းနှင့် ဝင်ရောက်မှု ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင် ဝင်ရောက်တားဆီးသင့်ကြောင်း " ပြင်းထန်စွာ ပြောဆိုခဲ့သည်။ တချိန်တည်းမှစ၍ ( ၄၆ ) နိုင်ငံပါ အစုအဝေး နိုင်ငံများအဖွဲ့ ၅၀ ကလည်း " တစ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံအတွင်း ဆိုက်ကပ် ပြေးသွားပြုသည့် မူဆလင်များကို စွန့်ခွာစေရန်

၆၆။ ASEAN= Association of South-East Asia Nation  
အဖွဲ့ဝင် (၆) နိုင်ငံ ဗမာ၊ မလေးရှား၊ အင်ဒိုနီးရှား၊ ဝက်ခူ၊ ဖိလစ်ပိုင်နှင့် ဘရူနိုင်း နိုင်ငံတို့ဖြစ်သည်။

၇၀။ Organization of Islamic Countries (OIC)

လျဉ်း၍ မြန်မာ့အစိုးရအား ရှိသမျှ ဤအကြောင်း ဤအရာကို ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

အာဇာနည်အသင်းဝင် နိုင်ငံတစ် ခုဖြစ် သောအင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြား  
ရေးဝန်ကြီး အလီအလာတစ် (Ali Alatas ) ကလည်း " မြန်မာနိုင်ငံမှ မူဆလင် ဒုက္ခ  
သည်များ၏ ပြဿနာသည် အရှေ့တောင်အာရှ ဒေသငြိမ်းချမ်းရေး နှင့် တည်ငြိမ်မှုကို ထိ  
ခိုက်နိုင်ကြောင်း၊ ယင်းပြဿနာအား ပြေလည်အောင် နှင်မြှားပေးနိုင်ရန်အတွင်းမှ  
ဒုက္ခသည်များအခြား နိုင်ငံထဲသို့ ပြောင်းရွှေ့ရန်ဖြစ်လာရမည်အခြေခံကိစ္စများ နှင့် ပတ်  
သက်၍ လည်းကောင်း ဖြေရှင်းရန်၊ လိုအပ်သလို ဆောင်ရွက်ရန်ကိုလည်း မေတ္တာတရား  
ကြောင့် ... " ပြောကြားခဲ့သည်။

ထိုအတူအာဇာနည်အသင်းဝင် နောက်တစ် နိုင်ငံဖြစ် သော ဘရူနိုင်းနိုင်ငံကလည်း  
" ရခိုင်ပြည်နယ်မှ အိမ်နီးချင်းဘဝလား ဒေသရှိ နိုင်ငံအတွင်းသို့ မူဆလင် ဒုက္ခသည်တစ်  
သိန်း ခြောက်သောင်း ကျော်ခန့် ဟောထွက်မှုဆုံးခန်းတိုင် စေရန် အောင်မြင်အရှေ့  
တောင်အာရှ နိုင်ငံများကတူညီ ဆောင်ရွက်သွားကြပါရန် " ထိုကိစ္စကို နှိုးဆော်သည့်  
ဤအရာကို ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

ပါကစ္စတန်နိုင်ငံကမူ " မူဆလင်လူမျိုးစုများ၏ အခွင့်အရေးများကို ခုခံကာ  
ကွယ်ပေးရန် နှင့် ဒုက္ခသည်များ နေရပ်ထိုးပြန် ခွင့်ပြုရန် " အစွယ်တစ်ခုကို မြှင့်တင်  
ကစ္စတန်နိုင်ငံခြား ရေးဝန်ကြီး ဌာနက ထိုကိစ္စကို ချီးမွမ်းခဲ့သည်။ ဤဒုက္ခသည်ပြဿနာအား လက်  
တွေ့ရင်ဆိုင် တွေ့မြင် နေရသည့် အိမ်ရှင်ဘဝလား ဒေသရှိ နိုင်ငံ၊ ဝန်ကြီးချုပ် ခါလီအီဇာယာ  
(Khalida Zia ) ကလည်း " မြန်မာ့ဝန်ထမ်းများရသည့် အခါက ရေတံပြန်လည် ဆောက်  
ခံမှုမှ နှိပ်စက်ခံရ နေကြောင်း " ပြင်းထန်စွာ တောင်းဆို ပြောဆိုခဲ့သည်။

ထိုသို့ နိုင်ငံတကာ မူဆလင် နိုင်ငံများ နှင့် အာဇာနည်အသင်း မူဆလင် နိုင်ငံများ  
၏ ပြောဆိုကန့်ကွက်မှုများ၊ အနောက်နိုင်ငံများ၏ ဆန့်ကျင်မှုများ၊ ကုလသမဂ္ဂလူ့အ  
ခွင့်အရေး ကော်မရှင် နှင့် ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းတွင်း ရေးဖွဲ့ချက်တို့၏ ဖိအား ပေး  
မှုများ ကြောင့် မြန်မာ့ဝန်ထမ်းများရသည့် ကမ္ဘာ့အလယ်တွင် များစွာ အရှက်ရ ခဲ့သည်။

ဘဝလား ဒေသရှိ နိုင်ငံ၊ ဝန်ကြီးချုပ် ခါလီအီဇာယာ၊ အမေရိကန် နိုင်ငံသို့ ရောက်  
ရှိပြီး အမေရိကန်သမ္မတ ရော့ဘတ် ရှိနှင့် ဆွေးနွေးသည့် ရက်တွင် မြန်မာ့ဝန်ထမ်းများ  
ကလည်း တချိန်တည်း နှင့် ပင်ရန်ကုန်မြို့ရှိ အိမ်ထောင်ရေးများ၊ ဝန်ထမ်းများအား ဖိတ်ကြားပြီး  
မြန်မာ့ဘဝလား ဒေသရှိ နယ်စပ်ဒုက္ခသည်များကို စွန့်ခွာ လျဉ်း၍ သတင်းဝင် ရှင်းလင်း  
စွာ တစ်ရပ်ပြုလုပ် ခဲ့သည်။ ယင်းသတင်းဝင် ရှင်းလင်းစွာ နိုင်ငံခြား ရေးဝန်ကြီး ဦး  
အုန်း ရောက်က -

“ မြန်မာ့ဘဏ်လား ဒေ့ရှ်နယ်စင်ဒုက္ခသစ်များကိုစွဲသစ် နိုင်ငံတကာဝင်နယ်  
တင်း နှင့်အသံလွင် ဌာနများ၏လုပ်ကြံဖန်တီး ပြောဆိုချက်များသာဖြင့် ဤကြောင်း  
ထက် ပြေးသွားသူများမှ ဖြစ်နိုင်အတွင်း သို့ နိုးဝင်လာ ဂုဏ်တရား  
ဒေ့ရှ် နိုင်ငံထံပြန် ပစ်သွားခြင်းသာဖြင့် ဤကြောင်း ၊ ယင်းပြဿနာအား နှစ်  
နိုင်ငံစလုံးက ပြေလည် အောင် ဖြေရှင်း ဆောင်ရွက်ရန် စီစဉ် နေဆဲဖြစ်ကြောင်း  
ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံက မလိုအပ်ဘဲ နိုင်ငံတကာ သို့ ယင်းကို စွဲအား ဂုဏ်ပြုလာအောင်  
ပြုလုပ်လိုက်ခြင်းဖြစ် ကြောင်း ၊ မြန်မာ နိုင်ငံလူဝင် ဖျက်ကြွင်း ရေး ဌာနက  
ဝန်ထုပ်များအ နေ နှင့် ဤကလေးတွင်းဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နယ်စင်ဒုက္ခအစိတ်အပိုင်း  
တွင် ငှိမ်သော ဒေသများ သို့ အိမ်ထောင်စုဝင်ရင်းများကို တွင်းဆင်းဝင် ဆေး  
ခွဲရသွင်း ၂၃၄၄ ဦး ဝင်ရင်း များ နေသည့် ကျွန်ုပ်တို့ ကျွန်ုပ်တို့ ကြောင်း ၊  
ကုလသမဂ္ဂလူမှု ရေး နိုင်ငံ ဂုဏ်စုများ ဌာန ၊ ဆေးဒုက္ခကယ်ဆယ် ရေး သို့ နှိုင်း မှု  
တာဝန်ခံရန် အယ်လီယာဆန် ( Jan Eliasson ) အား ဖြစ်ရပ်မှန် များကို နေ့  
လခင်း မတုတ်မပွန် သတင်းလွင် နေ များ မှ ဂုဏ်ပြုတတ် များသာ ဖြစ်ကြောင်း  
ကို အမှန်တိုင်း သိရှိ ရန် ဖိတ်ကြား မည်ဖြစ် ကြောင်း ” ၇၀

ပြောကြားသွား သည်။

ဝင်စစ်တွင် ၁၉၉၁ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ (၂၁) ရက် နေ့မှ (၂၃) ရက် နေ့အထိ  
ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံခြား ရေး ဝန်ကြီး မစ္စတာ အစ် မိုစတာ ဝဲ နှင့် မြန်မာ  
နိုင်ငံခြား ရေး ဝန်ကြီး ဦးအုန်း ရေဒီယို ဂုဏ်စု ကို ဖြစ် ဆွေး နွေး ဝဲ အပြား တွင် ဘဏ်လား ဒေ့  
အစိုးရ နှင့် ဆွေး နွေး များ ထပ်မံ ပြုလုပ် ရန် ဦးအုန်း ရေဒီယို အား ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်  
ငံခြား ရေး ဝန်ကြီး က ဒက္က ဖြစ်သည့် ဖိတ်ကြား သုံး ဆယ်လည်း ငှင်းကသွား ရောက် ရန် ငြင်း  
ဆို သည်။ ခါ ဓါ အိန္ဒိယ က အ မေ ဂိုကန် သမေ က ဂျော့ဘွတ် ရှိ နှင့် တွေ့ဆုံ ဆွေး နွေး သည်  
ရက်မှ ဝဲ မတ်လ ( ၁၉ ) ရက် ဖြစ်သည်။ ထို့ ကြောင့် ရန်ကုန် ဆွေး နွေး ဝဲ ကလေး နိုဝင်ဘာ  
မှ သတင်း ဝင် ရှင်းလင်း ဝဲ လုပ် သည့် အ ချိန် အထိ ကြွ ဖြစ် သည် ( ၄ ) လ တာ က လေးတွင်း  
ယင်း ဒုက္ခသစ် ပြဿနာ အား တင်း ပာ ဆေး သော ဆေး သား ဆုတ် ကို ငြင်း လုပ် လျှော့ နေ သဲ  
ခြင်း ၊ ဒက္က ဝဲ ဆက်လက် ဆွေး နွေး သို့ နှိုင်း အ ဖြေ ရှာ ရန် ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံခြား  
ရေး ဝန်ကြီး ၏ ဖိတ်ကြား ချက်ကို ငြင်းဆန် သဲခြင်း များ မှ သတင်း ဝင် ရှင်းလင်း ဝဲ နှင့် ဦး  
အုန်း ရေဒီယို ရှင်းလင်း ချက် များ အား ဆိုကြည့် နိုင် ဝဲ ဂုဏ်စု ကြောင့် သက် ဆေးပြသလို  
ဖြစ် နေသည့် တုဆိုရ ပေမည်။

ဤကလေးများအတွင်း လစ် ဝဲ တွန်း ဖြိုတွင် အ ဖြေ ပိုက်သည့် ဥ ရော ဝဲ အား ဝဲ နိုင်ငံ  
များအဖွဲ့ ၇၂ ကလည်း “ မြန်မာ နိုင်ငံ ဝဲ ဖက် အာဏာ ပိုင် များ ၏ မူ ဝဲ ဝဲ များ သည်

၇၁။ ဘဏ်လား ဒေ့- မြန်မာ နယ်စင်ဒုက္ခ အခြေအနေ နှင့် ဝဲ လှ ဦး ချိန် အထူး သတင်း ဝင်  
ရှင်းလင်း ဝဲ နှင့် ဦးအုန်း ရေဒီယို ပြောဆို ချက် ၊ လုပ်သား ပြည်သူ့ နေ့ ဝဲ သတင်း ဝဲ ၊  
၂၀ မတ် ၁၉၉၂ ၊ ၀၁၉

၇၂။ ( European Community ) ၊ အဖွဲ့ ဝင် ( ၁၃ ) နိုင်ငံ မှ ဖြစ်သည် ၊ ဂျာမနီ ၊ လူဇင်ဘတ် ၊  
အိတလီ ၊ နယ်သလန် ၊ ဘယ်လ်ဂျီယံ ၊ ဂရိ ၊ ဒိန်းမတ် ၊ အိုစထရီးယား ၊ ဟော်လန် ၊ ဟော်  
လန် ၊ နော်ဝေ ၊ ယူနိုက်တက် ကင်းဒမ်း ကို ဖြစ်သည်။

နိုင်ငံတကာအဆိုးဆုံးအဖွဲ့ထိတ်လန့်စိုးရိမ်စွာထိရသူများကိုမိန့်တားနေကြောင်း၊ နယ်စပ်ကိုဖြတ်ကျော်သွားလာသော ဒေသရှိ နိုင်ငံအတွင်းသို့ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်လာသူများ သေမုဆလင်ဘဝသဘာဝတစ်ဆီနီးလေးသောင်းကျော်တို့၏ကြံ့ခိုင်ခံ့ခိုင်ပတ်သက်၍ အစွဲအစွဲကစားရိုက်ပူပန်မှုတိုးပွားလာနေကြောင်း၊ အခြေအနေမှာ ဒေသတွင်းတစ် ငြိမ်မှုကိုရိုက်ခတ်နေကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းရှိလူနည်းစုအုပ်စုများ သည်းပြားမခံနိုင်လောက်သော ဖိနှိပ်မှုများကိုခံနေရကြောင်း၊ လူမျိုးစုပဋိပက္ခများ အားငြိမ်းချမ်းသောနည်းဖြင့်ဖြေရှင်းပြေလည်မှုများရရှိရေးကြိုးပမ်းဆောင်ရွက် ရန်အတွက် တောင်းဆိုကြောင်း "စသည့်အချက်များပါဝင်သော ကြေညာချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။"

အာဖိယအဖွဲ့ဝင် နောက်တစ် နိုင်ငံဖြစ်သော ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံလည်း "ဤကိစ္စ သည် ဒေသလုံခြုံရေးကိုထိခိုက်လာနိုင်ကြောင်း၊ အခြေအနေဆိုးဝါးလာခြင်းမှ ရှောင် ကျဉ်နိုင်ရန် မြန်မာနှင့်အင်ဒိုနီးရှားတို့အား ဒေသတွင်းမှ နှစ်ဖက်ဆောင်ရွက်ရမည့်ကိစ္စအ ဖြစ်ရှုမြင်သည်ကြောင်း၊ အလွန်များပြားလှသော ဆိုးဝါးဆိတ်ခံ့ဒုက္ခသည်များအားလူမှု ရေးအဆောက်အပုံပေးရေးအတွက်ကုလသမဂ္ဂနှင့်အခြားသက်ဆိုင်ရာအသင်းအဖွဲ့များ အနေနှင့်အရေးတကြီး ဆောင်ရွက်သည်ကြောင်း၊ ဤဒုက္ခသည်ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး ၁၉၉၂ ခု မတ်လ (၆) ရက်နေ့ (UN) အစွဲအတွင်း ရေးမျှော်ချက် ကြေညာချက် ကိုလည်းကြိုဆိုကြောင်း "ဖြင့်သဘောထားကြေညာချက်တစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။"

၁၉၉၂ ခု၊ ဇူလိုင်လ (၁၁) ရက်နေ့တွင် ပင်လယ်အော်စစ်ပွဲကလေးအတွင်း နိုင်ငံ စုံတစ်စုံတစ်ခုတို့မှ ထွက်ပြေးအဖြစ်တဝန်ယူခဲ့သူ၊ ဆင်ဒီအာ ရေဒီယို နိုင်ငံ၏မင်းသား ကြီးခဲလစ်ဘင်လား ဒေသရှိ နိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိခဲ့ပြီး နောက် "ဒုက္ခသည်ပြဿနာကိုကုလသ မဂ္ဂကပိုမို၍ အရေးတယူဂရုစိုက် ဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ ဖိနှိပ်မှုဖြစ်ပွား စဉ်ကပေးမေးမတ်မတ်ကူညီခဲ့သလို ဝန်ထမ်းများ ဒေသရှိ နိုင်ငံအစုလိုနာကျင့်ဖွယ်အ ဖြစ်မျိုးရှိ ကျွန်ုပ်တို့အသိတွင်လည်း ဖိနှိပ်မှုမေးမေးမတ်မတ်ရပ်တည် ကူညီမည်ဖြစ် ကြောင်း " ပြောကြားခဲ့သည်။ ဒုက္ခသည်စခန်းများသို့လွတ်လပ်ကြွင်းပြန်ပြီး ဒုက္ခသည်များ အတွက်ငှင်းခုံကိုယ်ပိုင် ငွေထဲမှအမေရိကန်ဒေါ်လာတစ်သန်းလျှင်ခန့် ခံခဲ့ရသည်။ ထို့ပြင် မြန်မာစစ်တပ်၏ပစ်ခတ်မှုကြောင့် ကေပူပူ၊ ရာမူး၊ ရှိရစ်တယ်တောစွယ်စုံ မစ်ဆေးရုံတွင်တင်ထားသည့် ဒဏ်ရာရသူ ဒုက္ခသည်များအားသွား ရောက်ကြည့်ရှုခဲ့သည်။"

၃၃။ ပင်လယ်အော်စစ်ပွဲကလေးအတွင်း နိုင်ငံစုံတစ်စုံတစ်ခုတို့မှ ထွက်ပြေး ခဲ့သည့် ဆင်ဒီအာ (၂၅၀၀) စေလွှတ်ကူညီခဲ့သည်။



မူဆလင် နိုင်ငံများအနေနှင့် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း မှုအစွဲလက်ဘာသာဝင်များအကြား အကျယ်လူ့အခွင့်အရေးများ ဖောက်ခြင်း ခံရမှသာ မြန်မာစစ်အစိုးရအား ပြင်းပြင်းထန်ထန် ဝေဖန် ပြောဆိုခြင်း မျိုးမှာ လည်း မေ့မိဌာန်ကျမှပင် ဖြစ်သည်။ စစ်အစိုးရသည် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း နေထိုင် ဆော့ပြည်သူလူထုအပေါ် လူမျိုးမရွေး၊ ဘာသာမရွေး လူ့အခွင့်အရေးများ ဖောက် နေကြောင်း ယခုမှ ထိရောက်စွာ ဝေဖန်ကန့်ကွက် ပြောဆိုခြင်း ဖြစ်သည်ဟုဆိုရလျှင် အောင်လည်း နိုင်ငံတကာလူ့အခွင့်အရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများ၏ ရေးသားထုတ်ဝေဖြန့်ချိမှုများ၊ နိုင်ငံတကာစာနယ်ဇင်းနှင့် အသံလွှင့်ဌာနများ၏ သတင်းထုတ်လွှင့်ဖော်ပြချက်များ၊ ချိတ်ဆွဲမဟုတ်သည့် မှုထင်ရှားပါသည်။ မည်သို့ပင်ဆိုစေကာမူ မြန်မာစစ်အစိုးရ၏ မတရားဖိနှိပ်မှုများ ကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း မှုအစွဲလက်အပြုလိုက်တွင် ပြေးသွားကြသော မူဆလင် ဒုက္ခသည်များ၏ ပြဿနာအား ချဉ်းကပ်ရသည့် လူမျိုးရေး၊ ဘာသာရေးအမြင်ဖြင့် ကြည့်ရှုခြင်းထက် ပြည်သူလူထုကြီးတစ်ရပ်လုံးနှင့် သက်ဆိုင်သည့် လူ့အခွင့်အရေး ရှုဒေါင့်မှလေ့လာ၊ ဆုံးသတ်၊ ရှုမြင်ခြင်းကသာ ယထာဘူတကျမည် ဖြစ်ပါသည်။

မြန်မာ့အလင်းသတင်းစာ၊ ဒေဂျစ်နယ်စပ်ဒုက္ခသည်များကို စွန့်စားလျဉ်းစွဲမပုံးနိုင်၊ မဖိနှိပ်ဖြစ်လာမှ အနောက်နိုင်ငံများသို့ မက၊ နိုင်ငံတကာဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများ၊ မူဆလင် နိုင်ငံများ၊ အာဖရိကစွန့်စားနိုင်ငံအချို့ပါ စစ်အစိုးရ၏ လူ့အခွင့်အရေးများ ဖောက်ဖျက်မှုကို အတင်းဖိအားပေးလာခဲ့ကြသည့် အာဖရိကစွန့်စားနိုင်ငံအချို့အနေနှင့် လည်း တစိုက်မတ်မတ် ဆုတ်တုတ်လေ ခဲ့သည့် အပြုအမူအား ကိုင်တွယ် ပြောဆို ဆောင်ရွက်ရေး မူဝါဒကို ပင်ဂျင်မပြုနိုင် အကဲခတ် စစ်အစိုးရအား ပြင်းထန် ဝေဖန်ကန့်ကွက်ရေးများ ဆုံးရှုံးခြင်းဖြစ်စေ ဝေဖန်လာကြသည်။ အထူးသဖြင့်မူ နေပြည်တော်၊ အင်ဒိုနီးရှား၊ ဖိလစ်ပိုင်နှင့် ဘရူနိုင်း နိုင်ငံတို့ဖြစ်သည်။ သို့ရာတွင် အိမ်နီးချင်းထိုင်းနိုင်ငံနှင့် စကတ်ပူနိုင်ငံတို့မှာ မူမိမိတို့ နိုင်ငံ၏ အကျိုးစီးပွားပွန်းပဲ့သွားမည်ကို စိုးရိမ်နေကြသဖြင့် စွဲအာဖရိကစွန့်စားဆက်လက်လက်မလွတ်နိုင်ကြသေးပေ။

မြန်မာစစ်အစိုးရအား နိုင်ငံရေး၊ ဖိနှိပ်ရေးအရ အရေးယူဆောင်ရွက်ရေး ဌာန ရှေ့ဆောင်အဖွဲ့ နိုင်ငံများမှာ အရေးပါသည့် အခန်းကဏ္ဍ၌ ပါဝင်နေ၏။ သို့သော်လည်း ယခုအခါ မြန်မာစစ်အစိုးရအပေါ် ကုလသမဂ္ဂမှ အရေးယူဆောင်ရွက်ရေးအတွက် ပူးတွဲရပ်တည်မှုတစ်ခု ပြုဌာန်းရန် မှုအာဖရိကစွန့်စားနိုင်ငံများ၏ ပျက်ကွက်မှုကြောင့် ပင်လျင်အဟန့်အတားတစ်ခု ဖြစ်နေရပေသည်။ ပင်လယ်ကွေ့အရေးအခင်းကတည်းက ဆက်နွှယ်မှုရှိသည့် ဒေသဆိုင်ရာ အဖွဲ့များမှ ဝေဖန်ကန့်ကွက်ရေးများ

၃၄။ Constructive Engagement Policy

မှတစ်ဆင့်သက်ဆိုင်ရသော နိုင်ငံများအပေါ်လုံခြုံရေး ကောင်စီ၏ ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုမှုများကို ဦးတည်လုပ်ဆောင်လျက်ရှိသည်။ အထူးသဖြင့် ယူဂိုစလားဗီးယားကို စွဲဆောင်ရွက်ရန်အတွက် ကုလသမဂ္ဂကြီး၏ ဦးပမ်းချက်ကို ဥရောပနိုင်ငံများက ဦးဆောင်ခဲ့သလို၊ ဆိုမာလီးယားကို စွဲဆောင်မှုအခမဲ့ရက်ညွှတ်ရေးအဖွဲ့၇၂၊ အစ္စလာမ်ညီလာခံအဖွဲ့၇၆၊ နှင့် အာရပ်လီဂ်အဖွဲ့၇၇ တို့က ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုလုပ်ခဲ့ကြပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ နေ့စဉ်လမြန်မာစစ်အစိုးရအား အရေးယူဆောင်ရွက်ရေးကို စွဲမှတ်လည်း အာဇာနည်အဖွဲ့၏ ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုမှုမှ အမှန်ပင်လျက်ရှိကြောင်း ဖော်ပြနိုင်ပါသည်။

၈။ နှစ်နိုင်ငံ အောင်မြင်ရေးအတွက်

ဤပြဿနာစတင်ဖြစ်ပွားစဉ်ကလည်း ၁၉၉၁ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ (၂၁) ရက်နေ့မှ (၂၃) ရက်နေ့အထိ တရားရေးအဖွဲ့ နှစ်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးက နှစ်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဦးအုန်းဂျော်တို့က ကုန်မြို့တွင် ဦးဆောင်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသော်လည်း ဤပြဿနာ ပြေလည်သွားနိုင်မည်ဟု ဖြေဖျင်းမထွက်ခဲ့ပေ။ မြန်မာစစ်အစိုးရမှ "ဥပဒေကြောင်းအရ မြန်မာနိုင်ငံသားများ ဖြစ်ကြသည်ဟု နိုင်ငံ့ဆိုင်ရာဆက်ဆံရေးများကို ပြသနိုင်ပါမည် မြန်မာနိုင်ငံက ပြန်လည်လက်ခံမည်ဖြစ်ကြောင်း" ဟု ဆော့တုန့်ပြန်မှုသာ ရှိခဲ့ပါသည်။

ဆိုရာတွင် နှစ်နိုင်ငံ ဆွေးနွေးပွဲအပြီး နောက်ပိုင်းတွင် ကားမြန်မာနိုင်ငံအတွင်း မှ ခုကုသည့် များအစုလိုက်အပြုံလိုက် ထိခတ်ပြေးရှောင်ကြားခဲ့ရသည့် နေ့လယ်ပိုင်းလေးငါးဆောင် နှုန်း ဝန်ကြီး ဦးအုန်းဂျော်တို့က ပြောခဲ့သည်။ ဤဆွေးနွေးပွဲအတွင်း နိုင်ငံတကာနှင့် အာဇာနည်အဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံများ၏ ပြင်းထန်သော ဝေဖန်ချက်များဖြင့် တုန့်ပြန်မှုရှိလာမည်ဟု မဆိုခဲ့ပေ။ ဆွေးနွေးပွဲကလေးကတည်းကလည်း ၁၉၉၂ ဖေဖော်ဝါရီနှင့် မတ်လအတွင်း တစ်နေ့လျှင်လူပေါင်း ၁၀၀၀၀ ခန့် လေးငါးဆောင် နှုန်း ဝန်ကြီး ဦးအုန်းဂျော်တို့က ပြောခဲ့သည်။ ဤဆွေးနွေးပွဲအတွင်း နိုင်ငံတကာနှင့် အာဇာနည်အဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံများ၏ ပြင်းထန်သော ဝေဖန်ချက်များဖြင့် တုန့်ပြန်မှုရှိလာမည်ဟု မဆိုခဲ့ပေ။ ဆွေးနွေးပွဲကလေးကတည်းကလည်း ၁၉၉၂ ဖေဖော်ဝါရီနှင့် မတ်လအတွင်း တစ်နေ့လျှင်လူပေါင်း ၁၀၀၀၀ ခန့် လေးငါးဆောင် နှုန်း ဝန်ကြီး ဦးအုန်းဂျော်တို့က ပြောခဲ့သည်။

နှစ်ဖက်ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် နှစ်နိုင်ငံ မျက်နှာစုံညီ ဆွေးနွေးပွဲ (၂) ကြိမ် နှင့် ကျွမ်းကျင်သူအဖွဲ့အစည်းအဝေး (၃) ကြိမ် ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး မြန်မာပြည်လုံး နှစ်နိုင်ငံတစ်ဝှမ်း အောက်ပါအချက် (၄) ချက်ကို အတိအကျ တင်ပြခဲ့သည်။

- (က) မြန်မာနိုင်ငံတော်မှ တရားရေး နိုင်ငံတော်ဆိုင်ရာ များအစုလိုက်အပြုံလိုက် ဝင်ရောက် နေခြင်းအား ချက်ချင်း ရပ်စဲရန် ရေး
- (ခ) ခုကုသည့် များအား မူရင်း နေရပ် အသို့ ပြန်လည်ပို့ဆောင်ရေး

၇၂။ Organization of African Unity ( O.A.U )  
 ၇၆။ Islamic Conference  
 ၇၇။ The Arab League

မြန်မာနိုင်ငံသည်ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံဖြစ်သည့်အား ဂျော်စွာ ကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းတစ်ရပ်၏ ဝင် ရောက်ပူး ပေါင်း ဆောင်ရွက်မှုကို ဝန်လေး နေမှုမှသာသဘာဝမကျ ပေ။ UNHCR ၏ကုလသမဂ္ဂမှ ချမှတ်ချက်မူဝါဒနှင့်ရပ် ဖြစ်သော ဒုက္ခသည်များကို နိုင်ငံတကာနည်းဖြင့်အကူအကူပေးသွား ရေးနှင့်ဒုက္ခသည်များကို ငှင်းတို့ နေထိုင် သော နိုင်ငံတွင်ဖြစ် စေ၊ နေရာသစ်များ ခွဲ နေထိုင်လျှင်လည်း ၊ ထို နေရာသစ်များတွင် ဖိုးပိုး ရေး ၊ လူမှု ရေး၊ ဥပဒေအခွင့်အရေးများ ရရှိ ဆောင် ဆောင်ရွက် ပေးရန်ဟု သောအချက်များမှ ဝလည်းကမ္ဘာ့လူသားများအားလုံးအတွက် ဂျော်ကန်သင်မြတ်လှ ပေသည်။ ထို့ သော်လည်း မြန်မာ စစ်အစိုးရသည် UNHCR အားအလွန်အ မင်း ဤဘက်လန် နေရခြင်းကိုမှသာ သိသဖြင့် ဖွယ် ကောင်းလှသည်။ အထူးသဖြင့် မြန်မာ စစ်အစိုးရသည် ပင်လယ် ကွေစစ်ပွဲအခြားပြုပျက်စိတ် ခုဖြစ်ခဲ့ သော အာဖဂန်နိုင်း နိုင်ငံ၌ဖြစ် ပွားခဲ့သည့်ကရိဒ် (Kurds) ဒုက္ခသည်များပြဿနာကိုများစွာ နမူနာယူသင့်လှသည်။

အာဖဂန်နိုင်း နိုင်ငံမှ ဖွားမြင် နေကာ၊ နိုင်ငံပုဂံတစ်များ မရင်သိမ်းမီကလေးတွင် ဆင်ယူစိန်တစ်များ၏ ပြင်းထန်စွာ နှိပ်ကွပ်မှု ဤဘက်လန်လူမျိုး ဒုက္ခသည် နှစ်သန်း ကျော်မှသာတို့ကို နိုင်ငံနှင့်အာဖဂန် နိုင်ငံနယ်စပ် ဆောင်တန်းများထံသို့ အစုလိုက်အပြုံ လိုက်ထွက် ပြေးသွား ခဲ့ကြရသည်။ ဒုက္ခသည်အချို့မှာ အစောင့်အရှောက် ပြုလုပ်ရန်၊ ရာအိဥတု ဒဏ်နှင့် ရောဂါဒဏ်များ ဤဘက် နေ့စဉ်နှင့်အမျှ သေဆုံးကြရသည်။ ဒုတိယကမ္ဘာစစ် ဖြစ် နောက်အကြီးမားဆုံး ဒုက္ခသည်ပြဿနာ ဖြစ် ခဲ့သည်။ ဤကိစ္စသည်အာဖဂန် နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်း ရေးကို စွဲသဖြင့် သည်တကနည်း ပိုင်းကမျက်ကွယ်ပြုခဲ့ သော အမေရိကန် နှင့် ဖြိတိုန် အပါအ ဝင် နိုင်ငံအချို့သည် နောက်ဆုံးတွင် ယင်းဒုက္ခသည်များအတွက် ကယ်ဆယ် ရေးစခန်းများ စတင် ဆောင်ရွက် ပေးခဲ့ရ ဆော့သည်။ အမေရိကန်၊ ဖြိတိုန်၊ ပြင်သစ်၊ ဒက်ဗျစ်နှင့် အီတလီ စစ်သည် (၁၇၀၀) ကျော်သည် ဒုက္ခသည် စခန်း (၆) ခုစတင် ဆောင်ရွက်ပေး ခဲ့ပြီး နောက် UNHCR သို့လှူ ပြောင်း ပေး ခဲ့သည်။

ဤကဲ့သို့ အာဖဂန် နိုင်ငံများကလုပ် ဆောင်လိုက်ခြင်းဖြင့် ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ကြီး ၏ အချစ်အခြာအကာပိုင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်း ရေးကို စွဲ များတွင် ဝင် ရောက် ဝှက်မက်ခြင်း မပြုရဟု သော မူဝါဒနှင့်ညီစွန်း နေသည်ဟုဆို နိုင် သော်လည်း ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေအတွင်း ရေးများ ချစ်ထံလိုခြံ ရေး ဆောင်စီမံ ပေး ပို့ ခဲ့သည့်နည်းဖြင့် ချက်အမှတ် (၆၀၀) တွင် "အထွေထွေအတွင်း ရေးများ ချစ်၏လုပ် ပိုင် ခွင့်အစွမ်းကုန်သုံး၍ ကရိဒ် လူမျိုး ဒုက္ခသည်များအား ကယ်ဆယ် ရန် ပန်ကြား ခဲ့သည့်အချက်နှင့်အ ထွေထွေအတွင်း ရေး ရေးများ ချစ်ကလည်း ထိုသို့ ဆောင်းဆို ခဲ့သည်" ဟု သည်အချက်ကို ပါဝင် ဆောင်ရွက် ခဲ့သည့် နိုင်ငံ များက အနိုင်အပတ် သေပြ ခဲ့ကြသည်။ ထို့ဖြစ်၍ မြန်မာ စစ်အစိုးရ အနေနှင့်

၎င်းတို့၏တင်းမာလှသော ဆာထာများကို အချိန်မီ အလျှော့ပေးမှုမရှိခဲ့လျှင် အစား  
ခွင့်ထုတ်ပေးမည်ကို စိုးရိမ်စွာ အားပေးဆန် နှင့် တွင်းရသလိုဖြစ် နေမည်မှ ဘာမှ အားထပ်မံ ဖွယ်မ  
ရှိချေ။

ဘဏ်လား ဒေ့ရှ်အစိုးရမှ ဒုက္ခသည်များပြန်ပို့ရေးအစီအစဉ်အား ရက်ရှေ့ဆိုင်း  
ခဲ့ပြီး နောက် (၂၄-၅-၉၂) ရက်နေ့တွင် မြန်မာ့စစ်အစိုးရက ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် သတင်း  
ကြေညာချက်တွင် -

“ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ထက် ပြေးတိမ်း ရွာင် နေသူများအား ပြန်လည်  
လက်ခံရေးစခန်း (၅) ခုဖြင့် လက်ခံရန် မေလ (၁၅) ရက်နေ့မှ စတင်အစဉ်  
သင်ဖြစ် နေကြောင်း၊ ဤအစောအတွင်း မြန်မာ့ဘဏ်မှ ဘဏ်လား ဒေ့ရှ် နိုင်  
ငံတော်အဖွဲ့ထက် သွားသွားနည်းအတိုင်း ပို့ခဲ့ကြောင်း၊ ထိုသို့သွား ရောက်ခြင်းမှ  
တစ်ဖက် နိုင်ငံတော်ကုလားဆိုးအဖွဲ့များဖြစ်ကြသော (RSO) နှင့် (ARIF)  
အဖွဲ့မှ မြန်မာနိုင်ငံတော်တွင် ရှိနေသူများအား ချိန်းခြောက် ခေါ်ယူခြင်း၊  
မတရားနည်းလမ်းများဖြင့် မြေထွယ်စည်းရုံး ခေါ်ယူခြင်း များပြုလုပ်လျက် ရှိ  
ကြသည့် အပြစ်မြန်မာ့ဘဏ်အဖွဲ့ပြန်လည်လာ ရောက်လှီသူများအားလည်း မပြန်  
နိုင်အောင် ချိန်းခြောက်လျက် ရှိကြောင်း...”

ထည့်သွင်း ခေါ်ယူခြင်း ဒုက္ခသည်များပြန်ပို့ရေးအစီအစဉ် နှောင့်နှေးရခြင်း၏ အဓိက  
ပြဿနာကို စိုးရိမ်စွာ ကြားပြီး ပြန်ပြန်သတိပြု။ မြန်မာ့စစ်အစိုးရ၏ အထက်ပါ ကြေညာ  
ချက်မှ ခေါ်ယူလို နောက်ထပ်ထွက် ပြေးလာကြသည့် ဒုက္ခသည်များ၏ အဆိုးဆုံး အခြေအနေ  
စစ်အစိုးရက ပြန်လည်လက်ခံရေးစခန်းများရှိ “ထွက်ပြေးသွားသော ကုလားများ  
အား ပြန်လည်လက်ခံရေးစခန်း” တို့ဆိုင်ရာ အချက်အလက်များ သိရှိရသည့်အခါ မြန်မာ့စစ်အ  
စိုးရ၏ ဆာထာများသည် ဒုက္ခသည်များ နေရင်း ဒေသပြန်ပို့ရေးအစီအစဉ်အား ပို၍  
ပို၍ အလွတ်စေ နေစေမည်မှ အထင်အရှား ပင်ဖြစ်ပေ၏။

၉။ “ပြေလည်မှုမရသေးသော ဒုက္ခသည်များ၏ အနာဂတ်ခရီး”

ဤဒုက္ခသည်များ၏ ပြဿနာမှာ ယနေ့ထက်တိုင် မြေတွင်း၌ ပြေလည်မှုမရနိုင်သေး  
သည့်ကိစ္စတစ်ခုဖြစ်သည့်အား လျော်စွာ နိုင်ငံတကာကလေးစားစိုးရိမ်ပူပန်မှုများ စွန့်ခွာ  
အာရုံစိုက်နေကြရသည်။ အရှေ့အလယ်ပိုင်းပင်လယ်ကွေ့ဝစ်တွင် ဖွံ့ဖြိုးဆုံးသည့် မြန်မာနိုင်ငံ  
နှင့် ပင်ပိုင်သေးသည့် ကလေးအရွယ် ရှေ့ဆောင်အာရှ နေထိုင်မှုတွင် တစ်နိုင်တည်းကိုင် ချိန်းခြောက်  
နေသော အရှေ့ဆောင်အာရှဘဏ်လားပင်လယ်ကွေ့ဝစ်ဖိုးပျိုးကျ ရောက်လာမည့်  
လောကုသုတ မေးခွန်းများထက် ပေ၍ နေသော မြန်မာ့ဘဏ်လား ဒေ့ရှ်နယ်စပ်ဒုက္ခသည်

၈၁။ မြန်မာ့အသံ၊ အထွေထွေချက်၊ ၂၄ မေ ၁၉၉၂၊ (၂၀: ၀၀) နာရီ

များပြသနာမှတစ်ဆင့် နိုင်ငံရေးစာမျက်နှာများ ဦးထိမ်းဆုံး မှနေရာယူနေဆဲ ဖြစ်သည်။ သို့သော်လည်း နေ့ထက်ကို ဖြေရှင်း၍ ပြေလည်မှုမရသေးသည့်အပြင် ဒုက္ခသည်များ၏ နာဂတ်ခရီးမှ လွတ်ရန် နားထောင်လှသည်။ ဤပြသနာကြီးတစ်ရပ်လုံးအား ခြုံငုံဆုံးသတ်ကြည့်ပါက ပထမဆုံး ဝဉ်းစားစရာအချက်မှာ အစုလိုက်အပြုံလိုက်ထွက်ပြေးလာကြသော ဒုက္ခသည်နှစ်သိန်းကျော်သည် မြန်မာဝစ်အစိုးရ၏ ပြင်းထန်သော လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုခံရသဖြင့် ထွက်ပြေးလာခြင်းပင် ဖြစ်သည်။ နဝတစ်အစိုးရအကြောင်း ပြသလိုလျှင် မှားကြီးကြပ်ရေးကိစ္စ ဆောင်ရွက်ရာမှ တရားမဝင်နေထိုင်သူများ ပြန်လည်ထွက်ပြေးသွားခြင်း ဖြစ်သည်။

မြန်မာဝစ်အစိုးရသည် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုကို မရှိတော့သည့်အချက်နှင့် ဝဉ်းလှည်း၍ ကုလသမဂ္ဂ၊ လူ့အခွင့်အရေးများဆိုင်ရာ ကော်မရှင်၏ ၁၉၉၂ ခု၊ ဖေဖော်ဝါရီလဆန်းလွန် ချက်ကတည်းက ဝဉ်းပြန်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ သာမန်လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများကို ပြည်သူလူထုတစ်ရပ်လုံး နေ့စဉ် နှစ်နှစ်မျှဖြင့် ကြုံတွေ့ခံစားနေကြရသည့် မှာဝစ်အာဏာဝန် မြန်မာပြည်တွင် စတင်ပြီးစီးခဲ့သည့် မှာ နေ့ထက်ကို ဖြစ်ပါသည်။ လက်နက်ကို ဖော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်း မြောက်များစွာဖြင့် ပါဝင်ဆင်နွှဲနေသည့်အဖြစ် (၄၀) ကျော်ဖြင့် ချိတ်နှိပ်သည့် ပြည်တွင်းစစ်သည် ပင်လျှင်လူမျိုးစုများ ရသင့်ရထိုက်သည့်အခွင့်အရေး တစုတရာအား ချစ်ကိုယ်သားခြင်း ဖြစ်သည့်အနက် ဖော်လှန်နေကြခြင်းဖြစ်ရာ လူသားတစ်ဦးချင်း နှင့်သက်ဆိုင်သော လူ့အခွင့်အရေးများ ချိုးဖောက်ရေးအတွက် မူကားဝဉ်းတို့ နေနှင့်စိုးဝဉ်းမျှဝန် နားလိမ့်မည်မဟုတ်ပေ။ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း မှာပြည်သူလူထုကြီးအနေနှင့် လည်း မိမိတို့ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရမှု လျင်မြန်သည်။ နောက်ကျသည့်သင်္ဂြိုဟ်မည်။ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခြင်း ခံရမှုမှာ အတူတူပင် ဖြစ်ကြပါသည်။ ထိုင်းမြန်မာနယ်စပ်မှ ဒုက္ခသည်များမှာ မှာဝစ်စားစွာ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရပြီး ဘဇာလား ဒေသမြန်မာနယ်စပ်မှ ဒုက္ခသည်များမှာ နောက်ကျမှ ချိုးဖောက်ခံရခြင်းသာ ဖြစ်ပါသည်။ ထိုကြောင့် မြန်မာပြည်၏လူဦးရေသန်း နားထောင် ကျော်အနက်၊ ဝစ်အစိုးရ၏ အစိုးရကို ချက်ချင်း နှစ်နှစ်မှ ဖြေရှင်းပေးခြင်းဖြင့် မြန်မာပြည်တွင် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခြင်း ခံရသူများ သာ ဖြစ်သည်ဟု ဆိုနိုင်ပါသည်။ အကျိုးတရားသည် အကြောင်းတရား ဖြစ်သည့်အပြင် လူတို့ထွက်ပြေးလာကြသည့် ဒုက္ခသည်များအပေါ် မြန်မာဝစ်အစိုးရ၏ ဆက်ဆံရေးသည် လူလူချင်း သဘာဝဆက်ဆံရေးသည်။ လူကိုလူလို ဆက်ဆံသည့်အနေအထားမျိုး ရှိခဲ့လျှင် ဤဒုက္ခသည်နှစ်သိန်းကျော် မိမိတို့အစိုးရများကို စွန့်ခွာ၍ ကြမ်းတမ်းသော ခရီးကို သက်စွန့်ဆုံးဖြတ်လျာ ရောက်ကြမည်မဟုတ်သည့်မှာ သေချာပါသည်။





တတိယအချက်မှာ ဒုက္ခသည်များတစ်လား ဒေသခိုင် ငါးထွင်းကြောင့် ဝှက်စွာ နေထိုင်ခြင်းမှ ဖြစ်လာ နိုင်သည့်အကျိုးဆက်ဖြစ်ပါသည်။ အထူးသဖြင့် ဒုက္ခသည်များမှာ ထိုက်ပိုင် မြေယာမရှိသည့်အပြင် ဖြစ်သည့်အား ဟော်စွာ ဒေသခံပြည်သူများ၏ စားပင်၊ ဆီးပင်ဆွတ်ခူးမှုမှ အစသတ်တစ်လုံး၊ ဝါးတစ်ချောင်း၊ ခုတ်သည့်အဆုံးတစ်ကြိမ်တစ်ခါတွင် တစ်ဦးနှင့် တစ်ဦးအချောအတင်ဖြစ်ပြီး ရာမှလှလှလှလှ ဝေးနှင်းရင်ဆိုင်ဖြစ်ပြီး နိုင်သဖြင့်၊ ဝေဒနာကျဉ်းမြောစွာ ယောဒေသထွင်းလှပေါင်းနှစ်ဆန်း ကျော် နေထိုင်ခြင်း ကြောင့် ဒေသခံပြည်သူများနှင့် ရင်ဆိုင်ကြည့် ကျွန်ုပ်တို့သည့်ပြဿနာများမှာ လည်း အန္တရာယ်ကြီးမားလှသည်။ ထိုပြင်တစ်လား ဒေသခိုင် ငါးထွင်းနှစ်စဉ်၊ နှစ်ထိုင်းမှတ်သန် ရာသီနှစ်သဘာဝ အေးအန္တရာယ်ကို ကျွန်ုပ်တို့ နေရသည့်ဖြစ်ရပ်၊ ယနေ့ကလေးဒုက္ခသည်များနှင့် ဆန်း ကျော် နေသည့်အချိန်နှင့် ဖြစ်ပြီး သို့လျှင် ကျွန်ုပ်တို့သည့်အနိဋ္ဌာရုံမြင်ကွင်းမှ မေးဝေရောပင်ဖြစ် ကျေသည်။ တစ်လား ဒေသခိုင်စိုးရိမ်နေ နှင့်လည်း ယခုကပင်လျှင် ဒုက္ခသည်များ၏ စခန်းအတွင်း နှစ်လေးများ၊ စာသင်ကျောင်းများ၊ ဆေးရုံများ ဝှက်သဖြင့် ဖြစ်ခြင်း ကြောင့်လည်း၊ ယင်းဒုက္ခသည်များအခြေတကျ နေထိုင်မှုပြုသွားမည်ကို စိုးရိမ်လျက် ရှိသည်။

စတုတ္ထအချက်မှာ မြန်မာနိုင်ငံအတွက် သာမက အရှေ့အာရှဒေသတစ်ပြိုင်ရေးအတွက် ပါအန္တရာယ်ကြီးမားလှသည့်ကိစ္စဖြစ်သည်။ ဤဒုက္ခသည်များမှာ အစွဲလက်ခံဘာသာဝင်များဖြစ်သည့်အား ဟော်စွာ၊ ယင်းပြဿနာဖြစ်ပြီး သို့သည့်အချိန်နှင့် တပြေးညီမှာ ပင်အာရှတစ်ဝှက်အစွဲလက်ခံ နိုင်ငံများသာမက၊ အာရှဒေသတစ်ပြိုင်ရေးအတွက်လည်း အစွဲလက်ခံ နိုင်ငံများပါပြန်မောစစ်စစ်စိုးရိမ်အားပြင်းထန် ယောစကားလုံးများဆုံးစွဲဖြီးကန့်ကွက် ပြောဆိုခဲ့ကြသည်။ ပင်လယ် ကျွန်းစုကလေးအတွင်း နိုင်ငံစုံတစ်ခွဲတက်တက် များဖြစ်သော အော်ဒီအာ ရေမျှမင်းသားကြီး ခေါက်၊ အီရန်နိုင်ငံခြား ရေးဝန်ကြီး နှင့် မလေးရှားဝန်ကြီးချုပ်တို့၏ ပြောဆိုချက်များမှာ ထိရောက်ရင်ဆိုင် ရေး (Confrontation) လမ်းကြောင်း ပေ၇၇၇၇ နှစ် ပေးသလိုဖြစ် နေသည်။ အခြားတစ်ဖက်ကလည်း ရိုဟင်ဂျာလက်နက်ကို ခေါ်လှန် ရေးအစွဲအစည်းများပြားစွာ ရှိနေခြင်း၊ ၁၉၉၀ ခု မေလရွေးကောက်ပွဲ၌ ဤဒုက္ခသည်များ နေထိုင်သော အစားအစာ၊ မောင်း၊ အာဇာနည် နယ် (၄) နယ်စပ်တွင် အနိုင်ရသည့် အမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေး ပါတီ ၏ နိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်အဖြစ် ။ ယနေ့သန်း ကျော် ရှိ ယောရိုဟင်ဂျာ အမျိုးသားများကိုယ်ကြံ မှုကို ဖန်တီး ခွင့်ရရှိ ရေးအတွက်ကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်ကြရန် ရိုဟင်ဂျာ အမျိုးသားတစ်ရပ်လုံးတွင် တာဝန်ရှိသည် ။ ဟူ ယောထိုက်တွန်း ရေးသား ပေ၇၇၇၇ ပြုစုထားခြင်း များကလည်း ဖီးလိုင်ရောပင် ပေးမည့် ဝေဒနာကြမ်းများ သဖွယ်ဖြစ် နေသည်ဟုဆို နိုင်ပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ မြန်မာ



ဘဝလား ဒေသရှိနယ်စပ်ပြဿနာအားကိုးတွယ်ရသည့် ဖြေရှင်းမှုနည်းလမ်းတိုင်းပါးခဲ့  
လျှင်ဘဝလားပင်လယ် ကွေ့၏ စစ်ဇာတ်များမှာ အချိန်မရွေး တောက်လောင်နိုင်သည့်အခင်း  
အကျင်းရှိ နေသည့်ကုန်များ စွဲသတ်ရသင့် ပေသည်။

နေဝက်ဆုံးအ နေအထူးအရ ဒုက္ခသည်များ နေရပ်ပြန်ပို့ရေးအစီအစဉ်နှင့်  
စစ်လျှိုး၍ သဘောတူညီချက်ရရှိပြီးဖြစ် သော်လည်း နေ့ကလေးအထိ ဒုက္ခသည်များတစ်  
ဦးတစ်ယောက်မျှ နေရပ်ပြန်ခြင်းမရှိ သေးသည့်အပြင် ထပ်မံထွက်လာသူများသဘာဝ နေ  
တခြားတိုးပွားလာ နေပါသည်။ ကိုယ်စားလှယ်နှင့် စွဲစလုံးမှ အစွဲဝင်များပါဝင် သော အ  
လုပ်အစွဲများ၏ အကြိမ်ကြိမ်အ သေးစိတ် ဆွေးနွေးမှုများကလည်း ရေရသော သော အ  
တရားမထွက် ပေပါ။ ဒေသဒုက္ခသည်များကိုယ်စွဲကလည်း UNHCR မြန်မာဘက်တွင် မရှိဘဲ  
မိမိတို့မပြန်နိုင်၊ UNHCR မြန်မာဘက်တွင် ရှိသည့်တိုင် အောင်မိမိတို့နှင့်အတူတကွ (၁၀)နှစ်  
ကြာ နေထိုင်ကာ စေတနာရှိစွာ လေ့လာ ပေးရန်သာ တောင်းဆို နေသည်။ စစ်အစိုးရအ  
နေနှင့်လည်း UNHCR အား မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းသို့ ဝင်ခွင့်ပြုမည်မဟုတ်သည့် မှတ်သေ  
ဖြစ်ပွယ်ခဲ့သည့်အ နေအထူးဖြစ် နေပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ ဒုက္ခသည်ပြဿနာမှသာ နေအ  
ထိလိပ်ခဲတန်းလည်းသာ ရှိ နေဆဲဖြစ် ပါသည်။

မည်သို့ပင်ဆို စေကာမူ “အရင်းစစ် ဓာတ်အမိ မြေက” ဟုသည့် စကားနှစ်  
၌ ဒုက္ခသည်ပြဿနာ၏ ရေ သောက်မြစ်မှ နှော့စစ်အစိုးရပင်ဖြစ်သည့် မှတ်သေအထက်ပါ  
ရေးသားဖော်ပြချက်များက ဖော်ပြချက် နေသည့် မှတ်သေအရင်းဖြစ် ပါသည်။ ထို့ကြောင့်  
၌ပြဿနာအား မြန်မာနိုင်ငံ၏ပြည်တွင်း ရေးပြဿနာတစ်ရပ်သာ ဖြစ်သည့်ဟုသာ ဓာတ်  
မထားဘဲ၊ ပြည်သူလူထုနှင့်လက်တွဲကာ စစ်အာဏာရှင်များအားဖြုတ်ချ ရေးအတွက် နိုင်ငံ  
တကာမှ ပိုင်းဝန်းတို့ ဆောင်ရွက်ကြမည်ဆိုလျှင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ပြဿနာများအားလုံး  
အလွယ်တကူ ဖြေရှင်းနိုင်မည်မှသာ ကေနိမ့်မှ ချုပ်ငြိမ်း ပေ ဓာတ်သည်။

သု ဓာတ်နိဗ္ဗာန်  
ဗဟို ဓာတ်မတိဗ္ဗာန်ချုပ်

ရက်စွဲ၊ ၁၉၉၂ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၇) ရက်